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Uvodnik

Ambrož Kodelja

Vstajenjsko veselje
"Jaz sem vstajenje in  življenje, 

kdor vame veruje, bo živel, 
tudi če umrje; in  vsakdo, 
ki živi in  vame veruje, 
vekomaj ne bo umrl".

(Jn 11,25-27)

Slovenska kiparka mi je poklonila čudovit 
križ. Med pogovorom me obzirno vpraša: 
"Kam pa ga boste namestili"? "Kamor spa
da, nad vrata, visoko pod strop, tako običajno 
nameščamo križe"! ji odgovorim. Ona pa pol

glasno in  proseče doda:
"Ne, ne gospod! Nikar! Kristusa na križu ne 
obešajte visoko na zid. Razpelo mora biti v viši
ni ustnic. Pri namestitvi križa naj poleg estetike 
odloča tudi ljubezen do Boga..." Od tedaj se mi 
ob pogledu na ta križ vedno utrne misel: 
"Upam, da imajo v naših domovih na vidnem 
mestu še križ” ? Marsikje ga n i! Če pa je, res naj 
bo v "dosegu ustnic". Ko se čutimo odrinjene, 
osamljene, ko odhajamo v službo in  vemo, da 
bo dan težak, ko nas najbližji zapuščajo, ali so 
nas celo odpisali, ko nas nihče ne razume, ko 
smo zabredli v težave, iz katerih ne vidimo 
izhoda..., tedaj naj se naš pogled zaustavi na 
križu. Če nam je križ dosegljiv, ga čisto na rah
lo poljubimo in  verjemite mi: vse bo postalo 
lažje in znosnejše...
Po maši na petek zvečer priteče k meni gospa 
Marija in  h iti pripovedovati: "V nedeljo me ne 
bo, ker grem v mesto, tam imamo mašo za 
našega fanta, ki je pred leti odšel k Očetu"! Kar 
streslo me je: "Odšel je k Očetu"! Kakšna trd
na vera žari iz te ženske, tudi njej je On 
vstajenje in  življenje... Hvala, Gospod, da jo 
poznam...
Znanka je pred letom in pol, čez noč zgubila 
očeta, s katerim sta skupaj živela. Vedno, ko je 
odhajala z doma, jo je prekrižal, in  ko je 
prihajala z zadnjim avionom in jo je čakal na 
letališču, jo je najprej prekrižal in  šele nato 
poljubil. Te dni jo srečam in  m i pripoveduje: 
"Ob smrti svojega očeta, ko se mi je zdelo, da 
se je pri meni vse zrušilo, sem v srcu doživela, 
da je odšel k Njemu, v katerega je veroval celo 
življenje. Ob očetovi smrti je vsa njegova vera, 
ki jo je živel, dobila zame poseben smisel. V 
globini srca sem začutila besede: "Jaz sem 
vstajenje"! V trenutku največje bolečine in iz
gube sem doživela tudi največji m ir in tolažbo, 
kot še nikoli do takrat. Vstajenjsko veselje, ki se 
ga ne da primerjati z nobenim drugim ve
seljem, je napolnilo moje srce, ki od tedaj še 
bolj išče Njega, saj sem prepričana, da smo sa
mo v Njegovi ljubezni združeni in  bomo osta
li povezani..."
Na tej poti z N jim se v nas na novo prebuja želja 
po ustvarjanju in  dajanju in  vedno manj bo 
prisoten v nas strah pred neuspehi in težavami. 
To je delo Njega, ki je vstajenje in  življenje. 
Bog od nas želi, da bi b ili odprti za življenje, se 
veselili in  na široko sejali svoje sposobnosti, 
sprejemali svoje odgovornosti in  se ne zapira
li v svoj vrtiček...
On je tisti, ki nam daje veselje do življenja! Za
to tudi ostaja zame in zate, in  to ne samo letos 
o Veliki noči, ampak vedno: "Vstajenje in 
življenje!"

Sporočilo uredništva
N asledn ja  številka  Novega  

g lasa bo izš la  v četrtek,
3. a p rila . Sodelavce 

pro s im o , n a j p o š lje jo  svoje 
p risp evke  najkasneje  

do ponedeljka ,
31. m arca.

V s sem naš im  b ra lkam , bra lcem  
in  sodelavcem ter vsem s lovensk im  
ro ja k o m  dom a in  p o  svetu že l im o  

b lagos lov l jene  ve l ikonočne  p ra z n ik e  
in  veselo A le lu jo !

U R E D N I Š T V O  I N  U P R A V A  
N O V E G A  GLASA

N iko la j Mašukov, Vstali Jezus, p. c. sv. Tomaža v Ratečah, fo to  F. Petrič
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Evropske teme - Naše teme

Evropski svet v znamenju 
odličnega slovenskega vodstva

Pobudnik Oljke, uvedbe evra in DS

Predsednik Prodi odhaja 
iz italijanske politike

Spomladansko zasedanje 
Evropskega sveta, 
kateremu je predsedoval 
slovenski premier Janez Janša, je 
nedvomno pokazalo na izredno 

uspešnost in  profesionalnost 
slovenske države, ki je bila ob 
zaključku vrha deležna laskavih 
čestitk predsednika Evropske 
komisije.
Gre za izjemen dosežek za 
Slovenijo, še posebno, če 
pomislimo, na njeno stanje 
pred šestnajstimi leti, ko je 
počasi začela samostojno 
postavljati temelje svoje 
državnosti. Uspehi in  laskave

ocene iz prejšnjih dni so prav 
zaradi tega še toliko bolj 
dragoceni, saj kažejo na izreden 
miselni, gospodarski in  kulturni 
skok, ki ga je Slovenija opravila 
v tako kratkem času. Pomembni 
pa so tudi za nas Slovence, ki 
živimo v Italiji, saj na lastni koži 
občutimo posledice vse večjega 
ugleda, ki ga Slovenija uživa 
med Italijani. Nedvomno tudi 
zaradi tega nas večinski narod 
vse bolj ceni in  spoštuje, skratka 
nas nič več ne označuje s 
slabšalnico jugo, kot se je to še 
pred kratkim dogajalo, saj 
postajamo "manjšina" vse bolj

naraven most do ekonomsko in  
politično vse bolj zanimivega 
partnerja.
Uspeh Slovenije pa je po drugi 
plati tudi uspeh Evropske unije, 
ki je znala v tem petnajstletnem 
obdobju spodbujati spremembe 
in stati ob strani vsem tistim, ki 
so si Evrope želeli oz., ki so v 
Evropi in  evropskih 
demokratičnih vrednotah 
ponovno odkrili duha 
podjetnosti in  možnost 
uveljavitve posameznika, ki ga 
je petdesetletna komunistična 
diktatura hotela izbrisati. 
Slovenska podjetnost, slovenska 
delavnost, slovenska 
strokovnost je našla v Evropi 
svoje mesto, kar se nedvomno 
odraža tudi v slovenskem 
vodenju Evropske unije. 
Slovensko vodenje Unije nima 
namreč le politične vrednosti 
(na to so komentatorji v zadnjih 
mesecih večkrat opozorili), a 
ima nedvomno tudi izjemno 
simbolično vrednost, ker jasno 
dokazuje, da v Evropi tudi ena 
izmed zadnjih sprejetih članic, 
ne glede na svojo številčnost, 
lahko, če se za to resno pripravi, 
suvereno in  učinkovito odigra 
vodilno vlogo. Kdorkoli je 
pripravljen, lahko učinkovito 
pomaga utrditi in razviti 
vsesplošno blaginjo. Zdi se mi, 
da sporočilo slovenskega 
predsednikovanja simbolično 
govori predvsem o tem, da v 
Evropi podjetni, delavni in 
strokovno pripravljeni ljudje 
najdejo svoje mesto in  svoj 
prostor.
Zato se m i zdi pomembno 
tolmačiti tudi Bruseljski vrh, ki 
se je odvijal pod slovenskim 
vodstvom 13. in  14. marca v tej 
luči. Sloveniji je uspelo dati 
novega zagona Lisbonski 
strategiji, to je večletni evropski 
razvojni strategiji, osredotočeni 
na tematiki razvoja in  dela. 
Evropska unija je namreč 
globoko prepričana, da sta prav 
ekonomski razvoj in  visoko 
kvalificirano delo jamstvo tako 
za družbeni napredek kot tudi 
za prihodnjo evropsko 
družbeno kohezijo. Ta 
dolgoročni ambiciozni politični 
načrt je na tem spomladanskem 
zasedanju dobil novega zagona. 
Novi cikel Lisbonske strategije, 
ki se pravkar začenja pod 
slovenskim vodstvom, skuša 
namreč po eni strani doseči 
boljše ravnovesje med politiko 
za državljane in politiko za 
okolje, po drugi pa spodbuja 
kompetitivno, na znanju 
osnovano ekonomijo.
Skratka, prenovljena strategija 
sprejema izsledke klimatske 
konference, ki se je odvijala na 
Baliju, in  jih  skuša vključiti v 
splošno politiko evropskega 
ekonomskega razvoja, ki je v 
zadnjih letih žela neizpodbiten 
socialni uspeh. Pri tem si 
prizadeva za modernejši pogled 
na inovacijo in  ustvarjalnost 
predvsem v malih in  srednjih 
podjetjih, ki so danes jedro 
evropske ekonomije, da bi v 
naslednjih letih lahko zgradili 
realne poslovne možnosti za 
ekološko industrijo, ki je 
predpogoj za trajnostni 
industrijski razvoj.
Vedeti, da Evropa stopa na tako 
zahtevno pot pod slovenskim 
vodstvom, nedvomno vzbuja 
narodni ponos.

Peter Čemic

Vlada Romana Prodija 
ostaja na svojem mestu za 
opravljanje rednih poslov 
do izvolitve nove po opravljenih 
parlamentarnih volitvah 13. in 

14. aprila. Toda že v preteklih me
secih je Prodi ob več priložnostih 
poudaril, da želi voditi vlado do 
naravnega izteka mandatne do
be leta 2011 in  s tem zaključiti 
svoje politično delovanje. Dejal 
je tudi, da nima kakih drugih po
litičn ih  ambicij in  da je odprta 
pot njegovemu 
nasledstvu. Zna
n i po litičn i za
pleti so povz
ročili predčasen 
konec njegove 
vlade in  razpust 
parlamenta.
Tako smo sedaj 
v poln i vo liln i 
kampanji za ob
novitev parla
menta, čemur 
bo sledila sesta
va nove vlade.
M inulo nedeljo 
je televizijska 
mreža SkyTG24 
intervjuvala m i
nistrskega pred
sednika Prodija 
v odstopu, ko je odhajal od redne 
nedeljske maše v rojstni Bologni. 
Med razgovorom je povedal, da 
je praktično zaključeno njegovo 
obdobje aktivne politike in  da 
ima za prihodnost druge načrte, 
kako bi lahko še kaj koristnega 
naredil za ljudi, ki potrebujejo 
m iru in  pomoči. Ta njegova od
ločitev n i torej nobeno prese
nečenje, je pa dokončno dozore
la v zadnjih tednih, ko se p ri
pravlja, da izpreže vladne posle. 
Odklonil je namreč vsa vabila za 
parlamentarno kandidaturo do
ma ali za evropski parlament. 
Formalno sicer ostaja predsednik 
Demokratske stranke, vendar ne 
namerava posegati v njeno 
življenje. Ljudje iz njegovega 
ožjega kroga vedo povedati, da 
omenjena njegova odločitev ni 
izraz kake užaljenosti ali mašče
valnosti. Sam je dobesedno dejal: 
"Projekt moje vlade je b il poko

pan po zaslugi nekaterih manjših 
skupin večine, zato so sedaj na 
vrsti drugi baklonosci novih 
načrtov. Moja naloga je ta, da 
dam možnost uveljavitve novim 
generacijam in  jim  pomagati, če 
m i bo dana ta možnost."
S Prodijem odhaja z javnega pri
zorišča eden glavnih italijanskih 
po litičn ih  voditeljev v zadnjih 
petnajstih letih, ko se je dal na 
razpolago celotni skupnosti za 
prebroditev kriznega stanja od

90. let naprej. Med drugim je dal 
pobudo za levosredinsko politič
no povezavo Oljke, omogočil Ita
liji vstop v območje skupne valu
te evra in  spodbujal ustanovitev 
nove Demokratične stranke. 
Prodi ima namreč za seboj boga
to življenjsko pot. Kot mnogo 
drugih vidn ih  politikov nek
danje Krščanske demokracije se 
je študijsko in  intelektualno 
oblikoval na katoliški univerzi 
Sacro cuore v Milanu, kjer je di
plomiral iz ekonomskih ved. V 
politiko je stopil leta 1978, ko je 
postal minister za industrijo v 
takratni Andreottijevi vladi. Nato 
je vrsto let b il predsednik po
membne poldržavne družbe IRI, 
to je ustanove za industrijsko ob
novo Italije. Leta 1994 je ustano
vil levosredinsko koalicijo Oljke, 
ki je leta 1996 zmagala na volit
vah. On je takrat uvedel potujočo 
volilno kampanjo z avtobusom.

Že s prvo vlado Oljke je imel teža
ve. Oktobra 1998 so Bertinottije- 
vi komunisti odrekli podporo 
njegovi vladi. Prodi je nato pet 
let vodil Evropsko komisijo v 
Bruslju. Potem se je vrn il v ita
lijansko politiko, obnovil levo
sredinsko koalicijo z imenom 
Unija, na čelu katere je leta 2006 
na volitvah drugič premagal Ber
lusconija in  njegovo desnosre
dinsko koalicijo. Prodijeva vlada 
je našla državo v gospodarskem 

zastoju in v velikih 
finančnih dolgo
vih. Za ceno nepo
pularnosti zaradi 
sprejetih varčeval
n ih  ukrepov je s 
pomočjo ministra 
Padoa Schioppe 
uredil državne 
račune in  s tem 
postavil temelje za 
gospodarski za
gon. Politična 
kratkovidnost in 
neučakanost neka
terih njegovih 
vladnih sopot
nikov, od Mastelle 
do Dinija, sta Pro
dijevi vladi one
mogočili nadaljnje 

življenje.
Primerno in  potrebno je tudi 
spomniti, da je Prodi v vsem ča
su vladanja b il naklonjen zaščiti 
slovenske manjšine v Italiji. De
snosredinska Berlusconijeva vla
da je zamrznila izvajanje leta 
2001 sprejetega zaščitnega zako
na. Šele Prodijeva vlada je v m i
nulem letu odstranila vse ovire 
za končno odobritev znanega 
seznama 32 občin, v katerih naj 
se izvaja zaščita.
Skratka, odhajajoči predsednik 
Romano Prodi je b il vseskozi do
sleden v svojih načelih, neutru
den politični delavec z dalj no roč
n im i cilji, ki jih  v neurejenih ita
lijanskih razmerah ni mogel ure
sničiti v obsegu, kot je želel. Ute
meljena je ocena, da ni bil politik 
le za izvrševanje tekočih zadev, 
temveč je kot resnični državnik 
nastavil tudi daljnosežne načrte.

Alojz Tol

Slovenska skupnost je v teh prazničnih dneh 

še posebej blizu Vam vsem, 
dragi slovenski rojaki in rojakinje, ki se z nami trudite 

in žrtvujete za to, da bi slovenska narodna zavest, 

resnično demokratično prepričanje in vera v boljši 

jutrišnji dan bili vedno bolj globoko zakoreninjeni 

v srcih nas vseh. Sprejmite v tem duhu naša iskrena 

voščila za veselo Veliko noč.

S LO V E N S K A  SK U PN O ST 

Trst-Gorica-Videm

SVET SLOVEN SKIH O RGANIZACIJ

Vsem članicam  in  celotn i naši 

n a ro d n i ter š irš i skupnosti 

želim o veselo Veliko noč v prepričan ju , 

da se bomo v duhu medsebojnega 

sodelovanja še napre j uspešno odz iva li 

na vedno nove izzive sedanjega časa

SVET SLOVENSKIH ORGANIZACIJ

Na dnu...

KOLIKO JE 
ZARES GLOBOKA 

NAŠA VERA?

GLOBOKA, GLOBOKA! 
TAKO GLOBOKA, DA JE 

NE NAJDEMO VEČ!

Povejmo na glas

Ko se iz teme

N epopisno veličasten in  mogočen je tre
nutek, ko se iz  teme dvigne luč, luč  ko t 
novo življenje, luč ko t morje svetlobe, 

k i nam vrne radost in  srečo. Ker radosti in  sreče 
n i več bilo in  se je zdelo, da ju  nikdar več ne bo. 
In kakor o najskrajnejši zmagi življenja nad 
smrtjo govori največji praznik, o zmagi nad 
smrtjo, k i bi bila sicer gluh iztek naših dni, tako 
lahko podobne vzgibe razbremenjujoče radosti 
doživljamo v  naši vsakdanjosti, ko pogostoma 
naletimo na nelahke ovire. Enkratno in  kar ču
dežno je to dogajanje v naši notranjosti, ko na 
koncu vseh stisk in  tesnob vselej prevlada sve
tloba in  nam da moči za prihodnje preizkušnje. 
Dovolj se je spomniti, da smo od časa do časa 
obupani in  nas zajame žalost, spet drugič ra
zočarani in  globoko prizadeti, toda ko se zdi, da 
n i prave rešitve, se od nekod dvigne val svetlo
be in  nas preplavi s svojo srečnostjo. Obup h i
poma izgine, izgine žalost, umakne se razoča
ranje in  n i več nobene prizadetosti. Iz teme, k i 
nas je še trenutek prej dušila in  nas navdajala z 
grozo, se je dvignila luč in  v nas je ponovno 
zaživelo trdno prepričanje, tisto prepričanje, k i 
navdušeno pričenja vse na novo in  verjame v  
smisel p rihodnjih  načrtov.
Vstajenje luči se nenehno brez prekinitve do
gaja in  tema v nas je vsakokrat znova premaga
na, in  to je zares velika in  velikanska stvar. Ker 
tema je močna, tema je strašna in  vsaka zmaga 
nad njo je izjemen dogodek, če nam ga je le 
dano videti. Preizkušnje na naši po ti so trde in  
boleče, prijateljstva se razdirajo, oseba, k i smo

j i  z vsem srcem zaupali, nam obrne hrbet in  
odide v drugo smer. Tudi ljubezni se razdirajo 
in  zadajajo nevarne bolečine, včasih se na ob
zorju zlovešče prikaže osamljenost. Prizadevajo 
nas bolezni, bolezni naših bližnjih in  najbližjih 
in  še n i konca groženj, zaradi katerih nas zaja
me zlohotna tema. In vendar luč vedno spet 
zmaga, vstane do neba, da vsa naša notranjost 
zažari ko t zlata dvorana v slepeči širjavi 
olajšanja in  vnovičnega dušnega prerojenja. 
Vstajenje luči traja brez zastoja in  je vrelec tiste
ga ves čas kipečega življenja, k i je iz sebe ustva
rilo  živo in  neživo stvarstvo, sredi katerega in  
na katerem živimo. Vrelec življenja stvarstvo 
vzdržuje in  mu nepretrgoma daje hrano za nje
govo rast in  obstoj.
Najbolj pa nam je vstajenje luči, dokaz neu
sahljivega izvira življenja, v pom oč tedaj, ka
dar se zdrznemo ob lastni končnosti, ali pa nas 
na končnost spomnijo tisti najbližji, k i so od 
nas že odšli. Vstajenje luči nam spodbujajoče 
prišepetava, da izvir življenja nikdar ne presah
ne in  da v njem živijo vsi, k i so nekoč med na
m i živeli, in  da v njem ne umre nihče, k i je kdaj 
znotraj m inljivega stvarstva bival. In to je 
dokončna zmaga nad temo, k i nas s smrtjo že
l i  p ris iliti k predaji, res, to je dokončna zmaga, 
saj se vstajenje preko smrti dvigne do tam, kjer 
kraljuje le svetloba ko t neskončno živo in  
neumrljivo sonce. Kot sonce tiste srečnosti, k i 
je od nekdaj obljubljena in  prav vsakomur od 
nas namenjena.

Janez Povše
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GORICA G. Luigi Ciotti o vzgoji mladih ob 60-letnici republiške ustave

"Iščite Boga, da se boste srečali z ljudmi. 
In iščite ljudi, da se boste srečali z Bogom! / /

Foto DPD

Razmišljanje Luigija Ciot- 
tija  o vzgoji m ladih  ob 
60-le tn ic i republiške 
ustave je v torek, 11. marca, v 
goriškem avditoriju furlanske 

ku lture  preraslo v krepko 
injekcijo upanja v prihodnost 
in  zaupanja v mlade. Družbe
no angažirani duhovnik, rojen 
pred 62 le ti v do lom itski vasi 
Pieve d i Cadore, k i se je še 
m lad preselil z družino s tre
buhom  za k ruhom  v Turin, 
kjer je vzk lil njegov poklic in  
je z leti vzporedno nastalo raz
vejeno gibanje okrog njega, je 
v Ita liji trenutno ena vidnejših 
osebnosti, k i iz trdnega verske
ga in  človeškega prepričanja 
globoko posegajo v družbeno 
dogajanje in  pravzaprav katali- 
zirajo številne kroge ljud i do
bre volje. Veliko zaslug ima na 
civ ilnem  področju, saj je zna
no, da se več kot 40 let posveča 
osebam, k i doživlja jo najraz
ličnejše težave, pa naj gre za 
mlade v stiski, žrtve m am il in  
prostitucije, priseljence, u m 
sko prizadete, kakorkoli na rob 
potisnjene, k i ž iv ijo  na cesti. 
Prav cesta je bila in  ostaja nje
gova glavna življenjska u č i
teljica: kraj, kjer je srečal K ri
stusa in  kjer po
maga ljudem , 
da vstanejo 
pokonci in  sho
d ijo . Njegove 
besede so pre
proste, in  ven
dar imajo težo, 
so polne sm i
sla, se dotak
nejo src ljud i, ker to, kar pravi, 
C iotti tud i živi, uteleša.
Prav tako kot lansko srečanje z 
Enzom Bianchijem, je tud i le
tošnje srečanje z d rug im  ve
likanom  italijanske Cerkve v 
sklopu praznovanj goriških za
vetnikov sv. H ilarija in  Tacija- 
na uspelo. Goriška nadškofija 
in  stolna župnija sta tud i tok
rat zadeli v po lno , saj se je 
večera udeležilo res veliko lju 
d i (med n jim i je b ilo  - žal že 
spet - zelo malo Slovencev). V 
p rv ih  vrstah so sedeli nadškof 
msgr. D ino De Antoni, prefekt 
Roberto De Lorenzo, pokrajin
ski svetnik Marko M arinčič,

občinska odbornica Silvana 
Romano, predstavniki drugih 
ustanov, cela vrsta duhov
nikov, zastopniki cerkvenih gi
banj, lepa skupina skavtov in  
kar nekaj mladostnikov. Večer 
se je začel z n eka jm inu tn im  
prizorčkom, k i ga je pripravila 
skupina ita lijansk ih  skavtov 
Agesci 3 in  je na u č inkov it 
način predstavil število, teža
ve in  hrepenenja m ladih v Go
ric i. U rednik tednika Voce 
Isontina Mauro Ungaro je v 
krajšem uvodnem  raz
m išljan ju  poudaril, da imata 
praznovanje in  zgled svet

n ikov smisel, če prebudita ve
st ljud i. Isto velja za 60-letnico 
italijanske ustave in  20-letni- 
co skupine Agesci 3. Ungaro je 
tud i na kratko povzel š tiri de
setletja prizadevanj g. C iottija 
na družbenem in  ku lturnem  
področju. Opisal ga je kot 
državljana, k i v sebi čuti pre
močno potrebo po pravično
sti. Nadškof je gosta prosil, naj 
pomaga tu d i naši javnosti 
bolje razumeti svet m lad ih  v 
državi in  mestu. Prefekt pa je 
podčrtal, kako pomembno je, 
da so ustanove b lizu vsem, k i 
si prizadevajo za razvoj posa
meznikov in  skupnosti. Usta

vo je prikazal 
kot dekalog 
vsakega 
državljana, 
osnovo temelj
n ih  pravic. Žu
p n ik  v goriški 
sto ln ic i, g. Si- 
nuhe Marotta, 
je nato na pod

lagi študij povedal, da v Gori
ci obiskuje več m ladih službo 
p ro ti odvisnostim  Sert in  pa 
središče za umsko zdravje kot 
pa župnije. "Ne bomo se vdali 
tem podatkom, pomagajte pa 
nam razm isliti", je pozval go
sta in  ga vprašal, kaj lahko na
redi skupnost, k i želi vzgajati 
mlade.
Brez prenovljene vesti in  zave
sti nam n ič ne bo uspelo, je 
začel C iotti. "Pomemben je m i 
in  ne jaz". Družina ima težko 
vlogo, danes pa je sama ne 
zmore nositi. Združiti b i m o
rali vse m oči na zasebnem in 
javnem nivoju, saj je čas zelo

zahteven. Pred le ti b i si n ikdar 
ne m is lil, je nadaljeval duhov
n ik , da b i do njega p riha ja li 
m ladi in  ga prosili, naj jih  reši 
potrošništva in  interneta. 
Kdor namreč sedi ure in  ure v 
samoti pred spletom, se zaple
te v nevarno obliko odvisno
sti. Zato "vsem vam priželim : 
bodite nepismeni, n ihče naj 
ne m isli, da je prišel do cilja, 
n ihče naj ne postavlja pike, 
ker m isli, da je vse razumel". 
Treba je b it i p on ižn i in  po
slušati, iskati odnos z ljudm i, 
us tvariti močne in  p lodne 
osebne vezi med odraslim i.

M lad i so "proizvod tega, kar 
smo zgradili odrasli", zato je 
zanje življenje prenaporno, 
ču tijo  se neprim erne, pre
p ričan i so, da zaradi tega ra
zočarajo starše, in  marsikdo si 
zaradi tega tu d i vzame 
življenje. V n jih  je veliko sa
mote in  strahu. Za
to mora kateriko li 
vzgojite lj najprej 
posvečati pozorno
st in  spodbujati to, 
kar je v  m ladih  po
zitivnega. "To je 
odgovornost vseh"! Sedanje 
ku lturno  obzorje namreč pou
darja samo videz, podobo, de
nar, oblast in  moč. Pomislimo 
na televizijsko oglaševanje: to 
ima neverjetno prodorno moč 
na ne še povsem dorasle ose
be. Že sveti Janez Bosco je 
svoje mlade pozival, da b i b il i 
dobri k ris tjan i in  pošteni 
državljani. "Prvo ne 
zadošča"! Filozof No- 
berto Bobbio pa je 
poudarjal, da demok
racija živ i, če so v 
državi dobri zakoni 
in  dobre navade. Ita
lijanska ustava je pra
v i sporazum prijate lj
stva in  bratstva vsega 
ljudstva (Umberto 
Terracini). Vsi m i 
smo do lžn i se tega 
spom in jati in  to de
diščino posredovati 
m lad im  rodovom.
"M lad i obstajajo, 
verjem ite. Sam sem 
m ajhna priča tega, 
saj sem d ip lom ira l iz 
'zm edenih ved '".

M lad i ne iščejo 
perfektn ih  odraslih, am
pak ponižne in  ljubeče 
osebe, k i b i verje li vanje. 
Ne potrebujejo fiz ičn ih  
prostorov, ampak dokaz, 
da obstajajo, da sodelujejo, 
da jih  drugi v id ijo  in  upoš
tevajo. "Im ajo voljo, moč 
in  pogum". Problem pa je, 
kdo danes podpira in  po
maga materam in  očetom, 
k i so prevečkrat dezorien- 
tirani, krhki in  šibki. Potre
be so velike, saj je danes še 
najbolj v škripcih prav svet 
odraslih, k i so odgovorni 
za vzgojo m ladih. Osebno 
želim, je dodal C iotti, "da 
b i b ilo  vedno manj so li
darnosti in  vedno več pra

v ičnosti". Kot je 
povedal eden iz
med um orjen ih  
ita lijansk ih  sod
nikov, nam bo 
prej a li slej po 
stavljeno 
vprašanje, če smo 
b il i verodostojni, ne pa verni. 
Čas je, da spremenimo smer: 
vse se ne v r ti okrog odraslih, 
upoštevati moramo mlade in  
jim  priznavati njihove kompe
tence. To pa je možno, samo 
če smo p rip rav ljen i jim  p r i
s luh n iti, ohran ja ti ž iv stik z 
n jim i in  skupno rasti. Resnič

nost, v kateri živijo, je vse bolj 
v irtua lna , zato potrebujejo 
praktične in  konkretne po ti 
uveljavljanja. V svetu, k i je pra
v i mozaik različnosti, jim  m o
ramo pomagati razbirati svet, 
k i j ih  obkroža, in  širšo, makro 
razsežnost. "Tu je Gorica, zu

naj je ves svet". 
Gorje nam, če poe
nostavljamo, češ 
da so m lad i naša 
prihodnost. "Ne, 
m lad i so sedanjo
st"!

Srce republiške ustave je njen 
3. člen, k i govori o enakosti. 
To pa lahko gradimo, samo če 
smo p rip rav ljen i se sk lon iti 
nad potrebn im , m u darovati 
del svojega, m u odpuščati. 
Revni niso svobodne osebe, 
prav tako tisti, k i n im ajo ureje
ne delovne pogodbe, a li žrtve 
oderuštva, pocestnice, celo

športn ik i z um etn im i poživ ili 
niso svobodni. Zato moramo 
"osvoboditi svobodo", tako da 
se ozremo na 
krhke osebe.
Vsakdo ima pravi
co začeti znova, 
če je zašel s p o ti 
dostojanstva. "Pri 
srcu naj nam bo 
skrivnost življenja 
vsake osebe"!
V razpravi, k i je sledila Ciot- 
tijevemu posegu, so nekateri 
posamezniki postavili nekaj 
vprašanj o nač in ih  vzgoje in  
žgočih aktua ln ih  vprašanjih. 
G ovornik je navzočim odgo
vo ril z več zgovorn im i anek
dotami. "Ko me je škof Pelle- 

g rino  posvetil v 
duhovnika, je pri 
maši p riso tn im  
m lad im  s ceste 
povedal, da me 
pusti n jim , saj 
sem zrasel z n ji
m i. Moja župnija 

je postala cesta... Tja me je po
slal, da b i se učil, da b i spoznal 
Kristusovo obličje v  n jih ” . M i 
vsi imam o dolžnost spregovo
r it i, ko se dogaja krivica. "Ne 
smemo m olčati, im eti m ora
mo pogum, da spregovori
m o" ! Vsakdo je odgovoren za
se pred svojo vestjo; kdor pa

zaseda javna vod ilna  mesta, 
ima dvojno odgovornost: pred 
sabo in  pred skupnostjo. Res, 
obstajajo prekanjenci, " tu d i 
taki, k i si pišejo zakone na 
kožo, ad personam, da b i zak
r i l i  kaj nezakonitega". To pa za 
nikogar ne more b it i a lib i. Ra
zum ljivo  je, če ljudje ne zau
pajo več v javno upravo, m i pa 
se m oram o temu upreti in  
moramo spet vzpostaviti zau
panje. Že sveti oče Pavel VI. je 
zapisal, da je po litika  najvišja 
ob lika  ljubezni, saj gre za 
služenje skupnemu dobremu. 
Zato mora politična  razsežno
st pripadati vsem nam. "Kdor 
spregovori, da prijavi krivico, 
oznanja odrešenje".
M ladi potrebujejo dosledne in  
verodostojne vzore. "N ajbolj 
zgovorni vzori so konkretn i” . 
M otivacijo  za katerokoli 
obliko služenja pa je treba ved
no znova obnavljati, utrjevati, 
saj tud i solidarnost lahko po
stane sivo ponavljanje. 
"A larm ni zvonec je trenutek, 
ko se ne znamo več čud iti 
ničemur". Vedno znova mora
mo zato b it i na preži in  se bo
r it i  v tem  ku ltu rnem  izzivu 
pro ti toku, za zakonitost, pra
vičnost in  zavzetost vsakogar 
v družbi. K lican i smo, da se 
srečujemo z ljudm i in  se spo
prim em o s problem i; ne sme
mo pa se spoprijemati z ljud 
mi. Potrebne so tud i tehnične 
rešitve, te pa ne zadoščajo. Tre

ba je vlagati v 
vzgojne m oči 
in  poti. M lad i 
namreč ne po
trebujejo samo 
projekte, am
pak zlasti p rija
teljstvo, dia log 
in  nekoga, k i 
jim  je b lizu  tu 
d i s čustvi. Tele
vizija govori in  
ne komunicira, 
m o b iln i te- 
lefonček krči 
komunikacijo, 
in te rne t je v ir 
tualen. "N ano
vo se m oramo 
po lastiti bese
de"! Potrebni 
so m očni odno

si z ljudm i, k i m ladim  poma
gajo iskati g lobok i smisel 
življenja in  jim  postavljajo tu 

d i pravila. "Tu 
sem in  z veseljem 
govorim  o Bogu, 
ker m i je mama 
b ila  zraven in  m i 
postavljala ko
ličke"! Cerkev 
mora sprejemati, 

gledati na srce ljud i, ne pa na 
etikete. Naučiti se moramo tu 
d i ločevati načela od vrednot, 
saj "m ir  lahko opraviči celo 
vo jn i spopad” .
Na koncu se je C io tti v eni sa
p i s srčnim pozivom o b rn il na 
svoje ljubljence: "M ladi, zalju
blja jte se, uživajte življenje, 
postanite glasniki in  bojevniki 
za dosego vrednot in  idealov! 
Ne bojte se si umazati roke! 
Iščite Boga, da se boste srečali 
z ljudm i, in  iščite ljud i, da se 
boste srečali z Bogom"! Tudi 
če vsega tega n i brez napora, 
dvomov in  zbeganosti, se za
vedajte svojih meja. Le tako 
boste postali zreli. "Ne zaupaj
te tistim , k i so razumeli vse, ki 
vedo vse. Pustite jih  in  hodite 
dalje!... Bog vas spremlja in  že
l i  tud i iz vaših omejenosti na
red iti velike reči. To je m o
goče! "

Danijel Devetak

Velika noč 
v glasbi

V verskem doživljanju posa
meznika se navadno ustavi 
tudi močan čustveni naboj, ki 
se lahko izraža na različne na
čine, tako tudi v umetnosti. 
Glasba, književnost in likovna 
umetnost so imenitno sredst
vo za prenos vseh teh čustev. 
Zato se bomo v teh vrsticah 
bežno zaustavili ob glavnih 
glasbenikih, ki so svoja dela 
posvetili postnemu oz. veliko
nočnemu času.
Že v renesansi bi lahko ime
novali vsaj dve imeni. To sta J. 
Gallus in P. da Palestrina, ki 
sta zlasti v svojih vokalnih po- 
lifonskih delih ustvarila veliko 
zakladov na tem področju. V 
baroku pa zaslužita omembo 
vsaj dva velika skladatelja, 
kot sta J. S. Bach in G. F. Han- 
del. Prvi je v nekaterih monu
mentalnih delih izrazil vsa ta 
čustva. To sta zlasti Pasijona 
po sv. Mateju in po sv. Janezu, 
v katerih poje o Jezusovem 
trpljenju. Omeniti pa moramo

še Velikonočni oratorij z mo
gočno vstajenjsko vsebino. 
Handel pa je  velikonočno 
skrivnost najlepše opeval v 
oratoriju Mesiah, v katerem 
zlasti izstopa mogočni zbor 
Aleluja. Tako Bach kot Handel 
pa sta postnemu in veliko-no- 
čnemu obdobju posvetila še 
veliko drugih zborovskih in 
orgelskih skladb.
V dobi glasbene klasike od 
18. do 19. stoletja je sklada
telj F. J. Haydn v kantatni obli
ki uglasbil sedem zadnjih Kri
stusovih besed na križu. L. 
van Beethoven pa je napisal 
lep oratorij Kristus na Oljski 
gori. Tudi W. A. Mozart je zlasti 
Jezusovemu trpljenju posvetil 
razna dela, med drugim znani 
motet Ave verum s presunljivo 
glasbeno vsebino. Nešteto je 
še drugih glasbenikov, ki so 
ustvarili podobna velika dela, 
med njimi C. Franck, F. Liszt 
(oratorij Kristus) in ruski skla
datelj N. Rimski Korsakov (Ru
ska Velika noč).
Kaj pa slovenska glasba? Od 
ljudskih nabožnih pesmi do 
umetnih skladb in večjih del 
so pisali tudi znani slovenski 
glasbeniki. Tu so najbolj zna
na imena S. Premrl, M. Tomc 
in F. Kimovec, pri nas pa še E. 
Komel, L. Bratuž, V. Vodopi
vec, B. Šček in drugi. - Vse to 
pa dokazuje, da ima tudi slo
venska glasba res staro in bo
gato tradicijo v postni in veli
konočni pesmi.

Andrej Bratuž

Slovenski Pasijon na 
Travniku
Na oljčno nedeljo so številni 
pevci iz mesta in bližnje oko
lice izvajali Pasijon po sv. Ma
teju skladatelja F. Kimovca za 
moški zbor. Zbor je  vodil 
Zdravko Klanjšček, pri orglah 
je bila Lojzka Bratuž. Pred 
oltarjem pa sta pasijonske 
dele pela mašnik Alessio Sta
si in Dario Bertinazzi. Peti pa
sijon se na Travniku izvaja že 
dolga leta in je verjetno edini 
te vrste v našem zamejskem 
prostoru.

“M ladi, zaljubite  
se, uživajte  

življenje, bojujte 
se za  vrednote 

in ideale!”
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Foto Bum baca

“Osvoboditi 
moramo  

svobodo”!

Foto Bum baca

“Ne zaupajte  
tistim, k i so 

razum eli vse, 
k i vedo vse”!

“M lad i niso 
prihodnost, 

am pak  
sedanjost!”
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Umrla je Chiara Lubich, ustanoviteljica Gibanja fokolarov

Chiara je bila izjemna 
karizmatična osebnost!

o sm rti Chiare po dolgem 
življenju, polnem sadov, k i je 
b ilo  zaznamovano z neutrud
no ljubeznijo do zapuščenega 
Jezusa. V tej u ri boleče ločitve" 
sveti oče "z ljubezn ijo" zago
tavlja duhovno b liž ino "sorod
nikom  in  celotnemu M arijine
mu delu -  gibanju fokolarov, ki 
se je rod ilo  iz njene karizme, 
ter vsem drugim , k i so cenili 
njeno zavzemanje za občestvo 
v Cerkvi, za ekumenski dialog 
in  bratstvo med narodi". Papež 
se zahvaljuje Gospodu "za 
pričevanje njenega življenja, v 
katerem je znala p ris lu h n iti 
potrebam današnjega človeka 
v popo ln i zvestobi Cerkvi in  
papežu". Benedikt XVI. je zaže
lel, da b i "tisti, k i so jo poznali 
in  se z njo srečali, občudovali 
izredne stvari, k i j ih  je Bog iz
vrševal s pom očjo njene m i
sijonske gorečnosti, in  b i hod i
l i  po njeni sledi ter ohranjali ži
vo karizmo". Papež je zapis sk
len il s priprošnjo "Marijinega 
materinskega posredovanja in  
apostolskim blagoslovom za 
vse".
Chiara Lubich se je rodila leta 
1920 v Trentu v severni Ita liji. 
7. decembra leta 1943, ko se je 
popolnoma darovala Bogu, oz
načujejo tud i za uradni začetek 
Gibanja fokolarov. Duhovnost 
Gibanja se je rodila med drugo 
svetovno vojno, ko so Chiara 
Lubich in  njene prijateljice ob 
branju evangelija na ozadju 
vo jn ih  grozot na nov način ra
zumele, da je Bog ljubezen ( l jn

4,7-21). Ko se je okrog n jih  vse 
podiralo, so razumele, da je 
Bog edina trdnost in  gotovost, 
ki ostane. Odločile so se, da bo 
ideal njihovega življenja samo 
Bog. V zakloniščih so brale 
evangelij in  poskušale odkriti, 
kaj je Bogu najbolj p ri srcu. 
Našle so Jezusovo novo zapo
ved: "L jubite  se med seboj, 
kakor sem vas jaz ljub il". Konk
retna ljubezen med n jim i in  do 
drugih je bila temelj Jezusove 
navzočnosti med n jim i, saj je 
Jezus obljubil: "Kjer sta dva ali 
so trije zbrani v mojem imenu, 
tam sem jaz sredi med n jim i". 
Bistvo duhovnosti v Gibanju je 
Jezus, k i prinaša edinost. Člani 
Gibanja si prizadevajo za odprt 
dialog tako znotraj katoliške 
Cerkve kot tud i s predstavniki 
d rug ih  krščanskih Cerkva ter 
nekrščanskih verstev, pa tud i z 
ljudm i, ki nimajo verskega pre
pričanja. Govorila je v m nogih 
parlamentih, med drugim  tu 
d i v slovenskem, ko je bila leta 
1999 na obisku v Sloveniji. 
Prejela je številna priznanja in  
enajst častnih doktoratov u n i
verz različnih celin. Njena be
seda, podprta z življenjem  
evangelija m ilijon ov  lju d i po 
vsem svetu, je močno odmeva
la, ko je govorila v različnih 
mednarodnih organizacijah: v 
palači OZN v New Yorku, na se
dežu UNESCA v Parizu, kjer je 
leta 1996 prejela nagrado za vz
gojo za m ir, poslancem Evro
pske skupnosti in  na sedežu 
Sveta Evrope v Strasbourgu le

ta 1998, kjer so j i  ob 50. oblet
n ic i človekovih pravic podelili 
priznanje.
Duhovnost edinosti, za katero 
se je prednostno zavzemala, je 
pritegnila ljud i različnih staro
sti in  družbenih slojev. Danes 
je Gibanje, k i izvira iz katoliške 
Cerkve, razširjeno v 182 drža
vah na vseh celinah in  šteje p ri
bližno 5 m ilijonov ljud i različ
n ih  ras, kultur, starosti in  celo 
verstev. Med n jim i so zakonski 
pari, k i si prizadevajo za preno
vo družine kot osnovne celice 
družbe, mladi, k i s svežino in  
navdušenjem želijo prispevati 
k bolj zedinjenemu svetu, 
ljudje v različnih poklicih, k i se 
zavzemajo za to, da b i družbo 
prekvasili z evangeljskimi vred
notami, duhovnost Gibanja pa 
povezuje tud i številne duhov
nike, redovnice in  redovnike.
V Cerkvi na Slovenskem je Gi
banje fokolarov zaživelo v šest
desetih letih  preteklega stoletja 
in  danes združuje več kot pe
tindvajset tisoč članov. Chiara 
Lubich se je leta 1999 odzvala 
na povabilo slovenskih škofov 
in  se udeležila zasedanja SŠK.
V cerkvi sv. Jožefa v Ljubljani 
se je srečala z vern iki in  člani 
Gibanja. Ob tej priložnosti j i  je 
takratni ljubljanski nadškof in  
m etropolit msgr. dr. Franc Ro
de podelil odličje sv. C irila in  
Metoda, najvišje cerkveno od
likovanje p ri nas. Odlikovanje 
je prejela za zasluge in  prispe
vek k prenovi verskega življe
nja na Slovenskem.

da je želel obiskati Chiaro, k i je 
to liko  dala in  še daje s svojim 
življenjem celotni Cerkvi. "Pri

nesel sem ji  svojo 
hvaležnost in  b la
goslov", je še dejal 
in  dodal: "Vesel 
sem, da sem jo 
lahko srečal". Stike 
s carigrajskim eku
menskim patriarha
tom  je Chiara Lubi
ch vzpostavila že 
pred 40 le ti v času 
patriarha Atenagore 
I. V preteklih dneh 
sta Chiaro obiskala 
tud i praški nadškof 
kardinal M iloslav 
V ik  in  ustanovitelj 
skupnosti sv. Egi- 
dija Andrea Riccar- 
di. Sporočila o m o
litven i podpori so 
ob poslabšanju nje
nega zdravstvenega 
stanja posredovali 
judje, m uslim ani, 
budisti in  h indujci. 
Papež Benedikt 
XVI. je ob sm rti 

Chiare Lubich zapisal: "G lo 
boko ganjen sem prejel novico

Min u li torek, 18. t. m., 
so se v cerkvi sv. Pav
la zunaj obzidja v Ri
m u poslovili od usta
novite ljice fokolarov, 

ognjiščarjev, Chiare 
Lubich, k i je um rla  v 
petek, 14. marca, ob 
dveh ponoči. Chiara 
Lubich je bila stara 88 
let. V ozračju molitve 
in  globoke ganjenosti 
je sklenila zemeljsko 
potovanje na svojem 
domu v Rocca di Papa 
v Rimu, kamor se je 
12. marca na osebno 
željo vrn ila  iz p o lik li
nike Gemelli v Rimu.
Pred dnevi ji je papež 
Benedikt XVI. v pismu 
zapisal, da j i  želi v 
težkih trenutkih  zago
toviti svojo molitev, da 
b i ji Gospod naklon il 
telesno olajšanje, to 
lažbo v duhu in  j i  
pokazal znamenje 
svoje dobrote tako, da 
b i j i  dal okusiti 
odrešenj sko vrednost 
trpljenja, če ga živ im o v g lo
bokem občestvu z n jim . Ob

koncu j i  je poslal še poseben 
blagoslov. Ob nedavnem obi
sku Vatikana je Chiaro obiskal

carigrajski ekumenski patriarh 
Bartolomej I. Patriarh je dejal,

Pismo iz daljne Zambije

Oglaša se pater 
Radko Rudež

D ragi vsi p ri Novem glasu! 
Pozdravljeni in  mnogo 
Božjega blagoslova vtem 

novem letu 2008! Se posebno se 
zahvaljujem za redno pošiljanje 
Vašega res bogatega tednika. V ve
selje in  občudovanje je ne samo 
meni, ampak še sobratom Rovtar
ju, Mlakarju, Tomažinu in  Gro
šlju. Oprostite, da se vam nisem 
oglasil že prej. Prosim, da bi še na
daljevali s svojim tako dragim da
rom!
Naslov, CHULA HOUSE, Box 
310085 Lusaka, Zambia 05 02 
2008, Vam pove, da sem jaz že v 
našem “Domu"za ostarele. Zadnji 
dan januarja sem bil že 86 let star, 
od teh sem jih  prav sedaj preživel 
50 v Zambiji, 60 let sem jezuit, 63 
pa duhovnik. Bogu hvala za vse! 
O sebi nimam kaj pripovedovati, 
toda Bog je hotel po meni odpre
ti novo misijonsko področje za 
slovenske jezuite. Za menoj jih  je 
prišlo kar deset, osem jih  je še 
tukaj na delu, p. Kokalja so odpok
licali za provinciala po tukaj
šnjem, Štirinajstletnem delovanju,

p. Damijan Ristič pa je prišel kot 
skolastik, dve leti je poučeval an
gleščino na znameniti Srednji šo
l i  jezuitov v Zambiji, lani je dovršil 
teološke šole v Londonu, tam je 
tudi posvečen in sedaj je na prak
si v Sloveniji.
V Zambiji slovenski jezuiti nima
mo lastnega področja in smo de
lovali največ na treh in povsod za
pustili svoj edinstveni pečat: Cerk
ve! Zgradili so jih  kar 56! Ne da se 
primerjati z nobenimi drugimi! 
Prvih sedem je na misijonu Ka- 
tondwe ob meji z Mozambikom, 
v sami Lusaki, najprej na zahodu, 
so ustanovili Matero, župnijo, ki 
so jo  začeli poljski jezuiti in jo  kra
sno vodili, še posebno s poljskimi 
redovnicami, ki so vodile šolo za 
deklice. Slednja šteje nad 2000 
gojenk! Župnija Matero je nam
reč ogromna in  v njej je p. Kokalj 
zgradil eno največjih in najlepših 
cerkva v mestu. Od te fare pa so se 
odcepile še tri druge, Kiizito, Li- 
landa in  Chunga, kjer je p. 
Grošelj, ki je nasledil Kokalju, če
prav ne takoj, zgradil tri farne

VELIKA NOC GOSPODOVEGA 
VSTAJENJA

Velika noč Gospodovega vstajenja obsega sveto 
tridnevje: veliki četrtek, veliki petek in  veliko 
soboto z nedeljo. Veliki četrtek zaobjame zlasti 
pozne večerne ure, veliki petek hrani spomin na 
Jezusovo smrt okrog tretje ure popoldne, po 
procesu, nečloveškem bičanju in  mučenju. Na 
veliko soboto pomolimo Gospoda, ki je umrl, je 
bil pokopan in  počiva v grobu. Toda pripravlja 
se nezaslišano: vstajenje iz groba. Velika noč se 
ne skrči na ožje tridnevje in na velikonočni čas, 
marveč se obhaja vsak dan p ri sv. maši, tudi za 
Božič. Obhaja se zato, ker je praznovanje osvo
boditve, ki sega tja v skrivnostno večnost.
Vera v vstajenje sloni na Svetem pismu in  na 
ustnem izročilu. O Jezusovem in  našem 
vstajenju govorijo vsi spisi Stare in  Nove zave
ze, med slednjimi zlasti evangelisti in  apostol 
Pavel.
Na veliko soboto zvečer in  ponoči lahko bere
mo p ri bogoslužju kar sedem beril. Tudi ko se

število beril skrči, mora ostati berilo o prehodu 
Rdečega morja, k i odpira po t obhajanja Jezuso
ve velike noči trpljenja, smrti in  vstajenja. 
Božja beseda nam pričara ves potek praznovanja 
Velike noči. Na veliki četrtek škofje po svojih 
škofijah dopoldne blagoslavljajo sveta olja, ki 
nam dajo skozi celo leto doživljati Veliko noč v 
znamenju maziljenja z oljem, k i ga je posvetil 
Sveti Duh. Kot prvi bodo maziljeni novokrščen- 
ci, nato še drugi izvoljenci za Božje kraljestvo. 
Nam, um rljiv im  ljudem, grešnikom, se od
puščajo grehi, daje se nam v dar sam Sveti Duh. 
Bolniki bodo poleg odpuščanja grehov preje
mali tolažbo in  vero ter zdravje.
Na veliki četrtek nam Jezus zapove ljubezen do 
Boga in  do vsakega človeka, tako ljubezen, 
kakršno ima Jezus do nas. Jezusa jemo in pije
mo duhovno-zakramentalno pod podobo 
kruha in  vina. Po njegovem telesu in  po njego
vi krvi smo postali eno z njim. In da bi to vred
no obhajali, je posvetil apostole za duhovnike. 
Apostoli bodo to delali v njegov spomin, v spo
min, da je umrl za nas in  vstal.
Do konca sveta, dokler ne pride, bodo apostoli 
posvečevali in  m azilili druge za duhovnike,

tako da bo Jezus vedno p ri nas, tudi in zlasti v 
hudem trpljenju, kot izkušen mož v bolezni in  
bolečinah (Tz53, 2-12).
Na veliki petek dvigamo Jezusov križ kot slavo, 
ki je s svojo težo ljubezni veličasten. Zaradi te
ga na veliki petek duhovniki latinskega obreda 
ne mašujejo zlasti zato, da počastijo rojstvo 
Cerkve iz prebodene Jezusove strani in  da pou
darijo izvir vseh zakramantov in  sv. maše z lesa 
križa.
Pri bogoslužju velikega petka se verniki v cerk
vah v vrstah pomikajo proti križu, da poljubijo  
rane, k i so nam postale zdravilo nesmrtnosti. 
Ponekod pa nadomestijo obrede velikega petka 
iz tehtnih razlogov s svetim križevim potom. 
Križ pa ostane s svojo ponižno in  do skrajnosti 
ponižano Božjo ljubeznijo središčna točka naše 
vere.
Zemlja sprejme v kraljestvo m rtvih in  ljubo
sumno hrani dragoceni plen, Jezusovo telo, a ne 
sluti, da se je zgodovina umiranja in smrti neha
la venem človeku, v Jezusu, in  se bo končala za 
vse verujoče z novim stvarstvom, z novo željo, 
z novim i nebesi, z novim človekom (Rz 21, 1- 
5; Iz 65, 17).

V tihem, hladnem grobu Bog pripravlja neza
slišano, fantastično, a še tisto noč z velike sobo
te na veliko nedeljo vstajenje drugega Adama, o 
katerem je od vse večnosti sanjal.
V noči pijemo besede prerokov o življenju in  o 
vstajenju. Posredovali jih  bomo drugim, ker bo
mo deležni tudi duhovnih potresov, k i bodo 
odpirali zakrknjena, neverna srca, grobove 
grehov in  krivic, ker se veliki greh sveta polago
ma odteka v pogubo. Umor Božjega sina se spre
minja vrešenje. Aleluja vstajenja pa odmeva po 
celem svetu, celo v podzemlju, v vseh človeških 
grobovih, ker se končuje prekleti krog rojstva, 
kratkega in revnega življenja, umiranja in smr
ti ter pokopa in  se je začel čas svobode, čas 
vstajenja in  življenja.
Zavel je Očetov veter, Sveti Duh, veter ljubezni, 
kakor na apostole na binkoštni dan. Z Marijo in  
apostoli, z ženami molimo po domovih, po mo
litvenih skupinah klič im o polnost Svetega 
Duha (Apd 1, 14; 2, 4).
Želimo, da bi b il vsak dan Velika noč v zdravju 
in ljubezni, v veselju!
Vstal je Kristus, aleluja!
Vstali bomo tudi mi, aleluja!

cerkve z vsem drugim potrebnim. 
Tomažin je zgradil tistih sedem 
omenjenih cerkva ob Mozam
biku, nato 1. 1974 v predmestju 
Chelston še veliko farno cerkev 
Chelston, nato pa še dve veliki far
n i cerkvi dveh velikih novih žu
pnij: Chainda in Kamanga, zatem 
pa še veliko pastoralno središče ob 
Chelstonu z romarsko cerkvijo Fa- 
timske M  a tere Božje in 
Domom Duhovnih 
vaj (10 postelj) z veliko 
kuhinjo, jedilnico in s 
potrebnimi WC-ji. On 
je tudi organiziral žu
pnijska, dekanijska ro
manja in  tisto škofij
sko, ki priteguje kakih 
7000 ljudi. Tretje po
dročje pa je Mumbwa 
Distrikt, s središčem v 
mestecu Mubwa, 156 
km iz Lusake. Tam je 
Rozman prevzel žu
pnijo  leta 1974. Celo 
področje je takrat ime
lo samo eno cerkev, in 
še to 45 km dlje v divji
ni, v kraljestvu muh 
tsetse, k i prinašajo 
spalno bolezen. Tam 
so se naselile tudi polj
ske sestre in začele svoj noviciat 
za domačinke leta 1963. Metodi
sti namreč niso dovolili katoliča
nom, da pristopijo zraven. Toda

in vsaka od 30 podružnic je dobi
la svojo cerkev. Nezaslišano! To j  e 
na velikem področju ob 107 km 
Mumbwa Road! Toda 50 km od 
Lusake je ob isti cesti mestece 
Nampundwe. Tam sedaj deluje p. 
Mlakar. Ima veliko cerkevvNam- 
pundwe, ki jo je zgradil Rozman, 
in  skrbi za 10 podružnic, vsaka od 
njih je dobila svojo cerkev! - Še en 

sladkorček! V Angliji 
sem se leta 1956 srečal 
z mladim rudarjem: 
Francem Pregljem. Ob 
pogovoru sem ga vpra
šal: “Kaj pa v prihod
nje? " - "Ne vem". Pra
vim: "Pojdi k jezuitom, 
naj te sprejmejo za bra
ta, in  p rid i z menoj v 
Afriko"! In leta 1959 je 
stopil k jezuitom in bil 
od leta 1961 do 1975 v 
Zimbabvve, nato v Su
danu, nato pa factotum 
v velikem Domu Du
hovnih vaj na Angle
škem. Umrl je novem
bra lani. O njem piše 
Družina 49/27. Moja 
tolažba! Beseda je našla 
imeniten odziv!
Še enkrat Bog Vas bla

goslovi za vaš tednik! Pozdrave 
vsem! Molimo!
V Gospodu

P. Radko Rudež

tiste sestre so začele tam tudi z go
spodinjsko šolo. In ljudje v 
Mumbwi so zahtevali od Metodi
stov tudi tako šolo. Na to niso bi
l i  pipravljeni! In sestre so nekaj let 
prihajale iz Karende v Mumbwo 
(45km!)in ustvarile tudi tukaj le
ta 1969 tako šolo z veliko dvora
no, k i je služila za bogoslužje. Tak
rat je v Mumbwi deloval zelo go

reč poljski jezuit, kateremu so tu
di prizidale sobo. Legendarno! P. 
Rozman je tam poučeval na 
Srednji šoli. Br. Dilbei; Hrvat, mu

je zgradil veliko cerkev leta 1974. 
Sam pa je sanjal o novem pravem 
misijonu. Tega se je lo til v polni 
divjini leta 1980: misijon Nango- 
ma, v katerem so cerkev, prosto
ren farovž, bolnišnica za 35 po
stelj (popravljena za 120), dve luk
suzni hiši za zdravnike, štiri za bol
ničarke, mizarska delavnica, poš
ta, policija, minimarket, naprava

za elektriko, dva velika, visoka re
zervoarja za vodo, gospodinjska 
šola, hiša za katehista, pekarna... 
In cerkev! Sledil mu je p. Grošelj
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G. Bogdan Vidmar

Ali ni bolj kot igra na srečo 
pomembna igra, v kateri sem srečen?

G. Bogdan V idm ar je 
človek neposrednega 
pristopa in  spontane 
besede. Dejaven je kot sveto
valec na škofijski g im naziji v 

Vipavi, k jer se dan za dnem 
sooča z m lad im i, n jih o v im i 
željami, skrbm i in  radostm i. 
Naš sogovornik pa 
se dalj časa ukvarja 
še s problem om  
širjenja igraln ištva 
na Slovenskem. G.
Bogdan V idm ar je 
skratka oseba, k i po- 
bliže sledi da
našnjim  družbenim  
problematikam  in  s 
k r it ič n im  ter -  kot 
bom o v id e li -  ust
va rja ln im  pris to 
pom  išče rešitve v 
kotlu  sodobne druž
be, k i vedno bolj 
stremi po zaslužku, 
vedno manj pa po 
e tik i in  poštenosti.

G. Vidmar, na 
predavanju, ki ste 
ga pred nedav
nim  im eli v Slo
venskem pasto
ralnem središču v 
Trstu, ste razpred
li kopico tem in  
problematik, ki zadevajo 
svet odraščajočih. Kakšna je 
po vašem mnenju najhujša 
nevarnost za mladino: ali je 
morda pomanjkanje tako 
medgeneracijskega (starši- 
otroci) dialoga kot soočanja 
znotraj mladine same?

Ne sinemo se usmeriti samo v 
probleme. Življenje je  predv
sem lepo in  dobro. Dozoreva
m o od spočetja do smrti. Prav 
je, da se tega veselimo - to je 
temeljno. Seveda pa se 
srečujemo tud i s problem i, ne 
le m ladi, ampak vsak izmed  
nas. Problem i so v  nas, v 
d ruž in i in  v življenjskem  
okolju. Najhujše je, če ne v id i
m o več smisla življenja. 

Koliko drži trditev, da so 
mladi dandanes v vse 
večjem konfliktnem po
ložaju s starši: ali ni to nav
sezadnje zgodovinska stal
nica?

Morda so danes m ladi m an j v 
k o n flik tu  s starši, ko t so b il i 
nekoč, saj starši in  otroci po 
stajajo nekakšni p rija te lji. V 
sredozemskih državah otroci 
ostajajo p r i starših še v  odrasli 
dobi ž ivljenja. V enostaršev- 
skih družinah starši in  otroci 
postanejo "p artne rji", če upo
rabim  ekonomsko obarvano 
ameriško besedo, k i nado
mešča slovenske besede, ko t 
so mož, žena, zaročenec, za
ročenka, fant, dekle. 
Vprašanje je, ko liko  so ti od
nosi zdravi, npr. sin matere sa
m ohranilke je  v  ve lik i nevar
nosti, da bo mama nan j na
ložila preveč bremen, da se bo 
z n jim  zaupljivo pogovarjala o 
stvareh, o katerih b i se m ora
la pogovarja ti s svojim  
možem. Problem torej n i kon
flik t, nasprotno - ravno kon
f l ik t  je nekaj na jbo lj naravne
ga. Resničen problem nastane, 
ko med starši in  o trok i zraste 
zid, ko starši sploh ne vedo, 
kaj se dogaja z n jih o v im  
otrokom , p rav  tako je  p ro 
blem tud i z lit je  staršev in  
otrok, psih ično nasilje staršev 
nad o trok i a li o trok nad starši. 
A li n i, bo lj ko t p re j omenjena 
stanja, zdrav določen medge
neracijski kon flik t, k i ga seve
da uspešno a li neko liko  m anj 
uspešno rešujemo, in  najst

n ikom  omogoča, da se osamo
svajajo. Težava je  predvsem v 
tem, da starši n im a jo  časa za 
otroke, ker so morda resnično 
prezaposleni, m orda pa bi 
lahko b ili tud i neko liko  m anj 
zaposleni in  n im ajo  časa, ker 
bežijo pred pogovorom  z

otroki, p an e le  v  alkoholizem, 
ampak tud i v “legitimen beg", 
ko t je npr. deloholizem. Neka
teri starši to tud i spoznajo, 
priznajo in  skušajo spremeni
ti svoj način življenja. To je re
snična "m etanoia" - spreo
brnjenje, vredno vsega obču
dovanja.

Med predavanjem me je 
presunila vaša trditev, da so 
mladi danes manj tolerant
ni kot nekoč. V čem je po 
vašem mnenju razlog za 
tako nestrpnost? 

Presenetljivo zame je to, da se 
danes to liko  govori o tolerant
nosti, m edkulturnem  dialogu, 
da na p laka tih  beremo gesla 
"vsi drugačni, vsi enakoprav
n i" , m lad i pa se v razredu 
težko dogovorijo  za povsem  
običajne zadeve, im ajo težave 
p r i bivanju v isti sobi. Opažam 
pa, da se tud i ignorirajo, drug 
drugega iz loč ijo  iz svoje druž
be. S tem ne trdim , da so m la
d i slabši, ko t smo b ili m i, ko 
smo b ili m ladi, Še manj, da so 
za to, kakršni so, k r iv i samo 
oni. Razlogov za tak in d iv i
dualizem in  egoizem je verjet
no  več.

Ravno tako ste se pred 
tržaškim občinstvom dotak
n ili problema "pravilne 
informacije" in "ustvarjal
nih rešitev": bi lahko ta dva 
pojma natančneje opredeli
li?

Poudaril sem pom en kritične  
m isli. Kritičnosti se po  mojem  
m nenju ne b i smeli bati, saj je 
resnični k r it ik  kritičen tud i do 
sebe in  svoje kritike. K ritično
sti ne bi smeli enačiti z nenad
zorovan im i izb ru h i jeze, 
n eku ltu rn im  žaljenjem  in  
zmerjanjem, k i ga je  med na
m i, vsaj v Sloveniji, veliko in  
nas zanj vzgajajo celo oddaje 
na nacionaln i televiziji. Sicer 
pa m enim , da je  sama in fo r
macija pomembna, a šen i do
volj. Npr. predavanja, knjige, 
članki v časopisih, okrogle m i
ze in  zgibanke ne spremenijo 
določenih vzorcev obnašanja. 
Bilo b i preveč enostavno, če bi 
npr. in fo rm acija  o zdravem  
načinu življenja imela za po 
sledico zdrav način življenja, 
vemo pa, da n i tako. K ljub te
m u da vemo, kaj in  kako bi b i

lo  prav, delamo ravno na
sprotno. S to težavo se je  
soočal že apostol Pavel. 
Ustvarjalna rešitev je posledi
ca kritičnega razm išljanja. 
Npr. vprašam se: a li se moram  
res zabavati in  sproščati tako, 
da grem v  igralnico in  za to za

bavo drago 
plačam, ko b i 
lahko šel zvečer 
gledat zvezde ali 
delal prevale po  
travi in  še zastonj 
ter bo lj zdravo bi 
bilo. A li n i bo lj 
ko t igra na srečo 
pomembna igra, 
v kateri sem 
srečen, kar p r i 
ig r i na srečo n i 
nujno?
Proti koncu vaše
ga predavanja ste 
omenili tudi 
splošen manko, 
v katerem je de
mokratična ure
ditev družbe. De
mokracija - ste se 
tedaj vprašali - je 
to, da ljudstvo 
vlada, ali da se 
ljudstvo zgolj 
usmerja po do
ločenem potroš

niškem principu...
Da, to za potrošniško ideolo
g ijo  "ateistično" in  “bogoklet
n o " vprašanje m i ne da m iru. 
A li sploh ž iv im o v demokra
c iji?  Res je, da lahko na vaša 
vprašanja odgovarjam tako, 
k o t m is lim , da lahko tud i si
cer povem svoje mnenje. Toda 
po  drugi stran i m e d iji ust
varjajo javno m nenje in  tisti, 
k i vladajo preko medijev, ve
do, da m oje  "la jan je " ne bo 
im e lo  velikega učinka: "psi 
lajajo, karavana gre da lje "! 
Ljudje se odločamo, ko t nam  
je sugerirano. Npr. spomnim  
se, kako se je  v  I ta l i j i  javno  
m nenje v tednu d n i o b rn ilo  
na glavo, ko je Šlo za vprašanje 
sodelovanja Ita lije  v vo jn i v 
Afganistanu, kdor je  slučajno 
b il še p ro ti napotitv i ita lijan 
skih vojakov v Afganistan, je 
veljal skoraj za zločinca. A li ne 
vpliva jo m ed iji na nas, da se 
odločamo, kako se bomo  
oblačili, kaj bomo jedli, kako 
se bomo zabavali, kakšno bo 
naše družinsko življenje? Tu 
ne gre več za "vladanje ljudst
va", ampak "vladanje ljuds t
vu", za pranje možganov, za 
diktaturo. Paradoks je, da smo 
prepričani, da ž iv im o  v  de
m okraciji, se svobodno od
ločamo in  se tako na zunaj tu
d i vidi, v resnici pa smo žrtve 
doslej najhujše ideo log ije  v 
zgodovini človeštva -  ideolo
g ije  potrošniške družbe. So 
naše odločitve  sploh še svo
bodne? Se lahko tej ideologiji 
upremo?

Kako je razvoj določenih 
psiholoških strok (npr. 
psihologije množice) vpli
val na načrtno usmeritev 
družbenih silnic?

Sodobni m arketing  dobro  
pozna psihologijo  in  jo  s p r i
dom izkorišča. Pomembno je 
vedeti, kaj si človek želi, kako 
deluje jo  n jegovi nagoni in  
podzavest. Ko to vemo, je po 
trebno nared iti izdelke, k i j ih  
bodo ljud je  kupovali, in  j ih  
tržiti. Priznati je potrebno, da 
gre za vrhunsko znanje, k i pa 
se zlorablja za doseganje cilja, 
k i je  dobiček. N ikogar p r i tem 
ne zanima, če je  to, kar se do
gaja, pam etno in  zdravo. 
Vprašanje je, kje je tukaj etika?

Veliko se ukvarjate s pre
ventivo pri širitvi igralniške 
dejavnosti v Sloveniji. 
Kakšen je splošen odziv slo
venske družbe glede tega 
problema?

O glasili so se varuhin ja  č lo 
vekovih p rav ic  Zdenka Če
bašek Travnik, Komisija Repu
blike Slovenije za medicinsko  
etiko, SAZU-razred za umetno
st, Svetovni slovenski kongres, 
Kom isija p ravičnost in  m ir, 
Društvo za kakovost bivanja v 
N ovi Gorici, Koordinacija za 
omejevanje igra ln ištva in  še 
druge organizacije, spregovo
r i l i  so Tone Pavček, Sašo Vuga 
in  še drugi pub lic isti, ku ltu r
n ik i in  gospodarstveniki. Zdi 
pa se, da je to za vp liv  na slo
vensko p o lit ik o  in  gospodar
stvo premalo. Brez široke de
mokratične razprave se odpi
rajo nove in  nove igralnice. 
Slovenija ima, po  naših iz
računih, največ ig ra ln ic  na 
prebivalca v Evropi - za 100 
odsto tkov prekašamo H r
vaško, k i je na drugem mestu. 
Veliko lju d i je prepričanih, da 
ig ra ln iš tvo  prinaša nova de
lovna mesta in  razvoj, in  v 
igralništvu ne v id ijo  n ič  slabe
ga. Če narod želi im e ti še več 
igra ln ic, j ih  bo dobil. Opo
zarjam pa na posledice in  na 
zatiskanje oči pred zlom, k i ga 
prinaša že obstoječe igraln išt
vo. Sam ne izključujem  mož
nosti izum rtja  našega naroda, 
k i je preživel turške vpade in  
fašizem. Žal im am o v Slove
n ij i  največji koncentrat igral
nic, n im am o pa zakonov, k i bi 
preprečevali negativne posle
dice igralništva, n i centrov za 
zdravljenje pa to loških  ig ra l
cev, n i poskrb ljeno za opo
zarjanje na nevarnosti igranja 
iger na srečo in  še b i lahko  
naštevali.

Kdaj igralništvo prestopi 
mejo in začne ogrožati 
spoštovanje oseb in njiho
vih dobrin? Kako razlikova
ti, kje je meja med zdravim 
in patološkim igralništ
vom?

Za nekoga je  meja morda
10.000 potrošen ih  evrov na 
mesec, za drugega 100 evrov, 
za tretjega 1 evro. Sprašujem 
se, kdo bo to določil za vsake
ga posameznika, katere k rite 
rije  bo odgovorna instituc ija  
p r i tem upoštevala (višina  
plače, višina premoženja, šte
vilo  družinskih članov, psih ič
na struktura igralca...) in  kako 
bodo vse igra ln ice to m ejo  
spoštovale - p r i tem je treba 
m is lit i tud i na m ednarodno  
sodelovanje, ka jti igralnice v 
sosednjih državah so za da
našnji čas zlahka dosegljive. 
Lepo je govo riti o "odgovor
nem ig ra ln iš tvu " in  obljub lja 
ti tako igraln ištvo v  načrtova
n i megaigralnici. Žal pa ne v i
d im  zadostnih dejanj v smeri 
uresničevanja odgovornega 
igraln ištva v že obstoječih  
igraln icah, pa naj bodo le-te 
m ajhne a li velike, državne a li 
privatne. Za to pa sta, po  
m ojem  m nenju , v p rv i vrsti 
odgovorn i igraln iška in d u 
strija in  vlada. Žal p r i nas 
sploh n i zakonov, k i b i zago
tavlja li odgovorno igralništvo. 
Upam, da ne bo zmagala po 
ganska boginja "Fortuna", k i 
ne prinaša sreče, ampak vodi 
človeka v  bolezen, sm rt in  
propad, temveč zdrava pamet, 
za katero je, po  m ojem  p re 
pričan ju, po trebno  vsak dan 
znova p ros iti Boga.

IgoiGiegon

Foto IG

IZ  GROBA NA GRIČU 
JE STOPIL U B IT I

Morje je  plesalec: valuje, valuje 
okoli zemlje, in  ves dan in  vso noč.
In  veš, ka j s pomladjo plesaje praznuje?
To, kar se je  v svetu zgodilo nekoč.

Iz  groba na griču je  stopil Ubiti, 
na mejo med zoro in  zadnjo nočjo.
Do ran razpoznaven, s svetlobo pokritih, 
in vendar smehljaje se z  živo močjo.

Prisluhni, ker čul boš v valovih šepete, 
beseda m podobne, in petja stezam.
Spet ž iv je, k i delal valove je  svete 
nekoč, ko na njih je  odhajal drugam.

Povej Mu, k i hoče se srečati s tabo, - 
čeprav je  v Nebesih, med nami ž iv i - 
povej, da si komaj še komu za rabo, 
a da Ga še ljubiš in bolj kot stvari,

Vladim ir Kos

Kratke
Poslanica ljubljanskega nadškofa 
in metropolita msgr. Alojza Urana 
za Veliko noč 2008
Pozdravljeni vsi, ki hrepenite po življenju!
Z Veliko nočjo vstopamo v največje skrivnosti krščanske vere in 
človeškega bivanja. Čeprav bi ljudje radi živeli čim bolj polno življenje, 
se vendarle neprestano soočamo z ovirami, trpljenjem in smrtjo. To 
velja za vsa živa bitja. Celotno stvarstvo je zgrajeno na evharistični 
zakonitosti: vedno mora nekaj umreti, da drugo lahko živi. Tudi človek 
je podvržen temu zakonu, čeprav ga težko dojame in še težje sprejme. 
Zakaj umirati, ko pa želimo živeti, živeti večno?
Velika noč nam odgovarja prav na to vprašanje. Ustvarjeni smo za 
večno življenje, vendar je do njega mogoče priti samo po ovinku 
velikega petka. Cvetna nedelja je zgled človeške predstave o življenju: 
jeruzalemski prebivalci sprejemajo Jezusa z vzkliki: “Hozana, hozana! 
Pozdravljen, naš kralj”! Želeli so si kralja, ki bo reševal njihove 
vsakdanje skrbi, jim priskrbel telesno hrano, jih ozdravljal raznih 
bolezni in jih celo obujal od mrtvih. Vse to je Jezus zmogel in že naredil. 
Kako torej ne bi hrepeneli po takem vladarju?! Toda Jezus je vedel, da 
to ni pravo življenje in da se bo slavje kmalu spremenilo v sovražno 
kričanje velikega petka: “Križaj ga, križaj ga”!
Letošnji veliki petek sovpada s prvim pomladanskim dnem, 21. 
marcem. Ali nam to zanimivo ujemanje ne govori o velikonočni 
skrivnosti? Zrno mora umreti, da bo iz njega vzklilo novo življenje.

Jezus je  kot 
najdragocenejše Božje 
seme moral biti vržen v 
zemljo človeškega greha, 
hudobije in trpljenja, da bo 
nad ljudmi vseh časov 
izrečena Božja sodba, ki 
se glasi: “Oče, odpusti jim, 
saj ne vedo, kaj delajo”. Že 
v smrti tega semena je 
zagotovilo novega upanja 
in življenja.
Dragi vsi, ki ste danes v 
stiski velikega petka, ali 
veste, daje nekdo z vami? 
Z vami trpi in umira, da 
boste tudi vi z njim vstali v 
novo življenje in ga mogli 
podariti tis tim , ki vas 
potrebujejo -  vaši otroci in 
vnuki, drugi pozabljeni in 
obupani, zasvojeni in 
um ira joč i. Kristusovo 
odrešenje ne prihaja iz 

trpljenja samega, ampak iz brezmejne ljubezni, s katero je sprejel 
trpljenje in smrt in se popolnoma daroval za nas. Te ljubezni ni mogoče 
ubiti ali je izničiti, ker je večna, ker je Življenje samo.
Sprejmimo njegovo resnico, stopimo na njegovo pot in se radujmo 
njegovega življenja, ki pomeni našo večnost že danes, tukaj na zemlji. 
Jezus nam je zagotovil: “Jaz sem vstajenje in življenje, kdor vame 
veruje, bo živel vekomaj”.
Vsem vam doma in po svetu voščim vesele velikonočne praznike z 
zagotovilom, ki nam gaje izročil vstali Gospod, da za vsakim velikim 
petkom pride tudi Velika noč. /  msgr. Alojz Uran, ljubljanski nadškof 
metropolit

Papež na cvetno nedeljo pozval k miru v Iraku
Papež Benedikt XVI. je na cvetno nedeljo izrekel dramatičen poziv k 
miru v Iraku. “Ustavite pokole, nasilje, sovraštvo v Iraku”, je v pozivu, 
ki ga je označil za “krik srca”, med molitvijo na Trgu svetega Petra v 
Vatikanu dejal Benedikt XVI. Ob tem seje papež spomnil na “tragično" 
smrt kaldejskega nadškofa Mosula Faradža Rahuja. Truplo slednjega 
so po obvestilu ugrabiteljev našli v četrtek na obrobju Mosula, ki sicer 
velja za utrdbo teroristične mreže Al Kaida v Iraku. Papež je tudi 
nagovoril “ iraško ljudstvo, že pet let soočeno s posledicami vojne, ki 
je povzročila poslabšanje njegovega civilnega in verskega življenja”. Ob 
tem je dodal: "Dvigni glavo in bodi ti sam prvi pri obnovi države! “ 
Sveti oče Benedikt XVI. je med molitvijo, ki je sklenila slovesno mašo 
na cvetno nedeljo, še izrazil željo po spravi, odpuščanju, pravičnosti in 
obojestranskem spoštovanju med verskimi skupinami “na solidarni 
poti k miru v Božjem imenu”.
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Zadružna Banka 
Doberdob 
in Sovodnje

Kratki DOBERDOB Ob Dnevu slovenske kulture

Domiseln, radoživ preplet 
dramskih in glasbenih utrinkov

Na Doberdobskem so 
mlade ustvarjalne 
sile z igrivim  sple
tom petja, plesa, dramskih 
prizorov in  s hudomušnimi 

veznimi intermezzi obeležili 
Dan slovenske kulture in  z 
njim našo domačo besedo, 
ki vselej ogreje srca poslušal
cev. Slednji so v nedeljo, 9. 
marca, do zadnjega kotička 
napolnili župnijsko dvorano 
v Doberdobu, ki bi ob us
trezni, potrebni obnovi 
imela prijaznejši videz. Pi
halni orkester Kras, ŠKD Kre
menjak iz Jamelj, SKD Hrast 
in  KD Jezero so strnili svoje 
moči in  prepustili oblikovanje 
prireditve mladim in  najmlajšim 
članom, ki so pokazali, česa vsega 
so zmožni, če jim  starejši rado- 
voljno prepustijo ustvarjalne va
jeti. Te je iskrivo upravljal Andrej 
Černič, mlad časnikar, ki se je 
tokrat domiselno šel režiserja in 
pod naslovom Dobra volja je na- 
jbolja kar najlepše udejanjil ta 
znani Kekčev vzklik. Le-tega so 
pridno upoštevali vsi nastopajoči 
na pisanosti prireditve, na kateri 
je poživljajoče žuborel studenec, 
vzet iz sveta otrokom priljubljene
ga junaka, ki je z neustrašnostjo 
in  veseljem ugnal najrazličnejše 
strahove in premagal težave. Za
četni in  sklepni utrinek iz znane
ga filma sta se kot prolog in  epilog 
prikazala na platnu in  vzpostavila

stik s čarobnim svetom, kamor 
imajo vstop otroci in  tisti, ki 
nikdar ne ugasnejo otroškega pla
menčka v svojih dušah. Kekčeva 
pesem je ob zvokih harmonike 
Mirka Ferlana zazvenela iz otrošk
ih  grl zbora Veseljaki pod taktirko 
Mateje Černič, ki je z Lucrezio 
Bogaro ustvarila šegav duet 
napovedovalk, izmed katerih se je 
ena oglašala v knjižnem jeziku, 
druga pa ji je segala v besedo v 
narečni sočnosti in  jo z literarnih 
višin vabila na stvarna tla. Ko so 
najmlajši čvrsto odkorakali po rit
mu pesmice Naša četica koraka in 
odpeli Kuža pazi, se je odrski pros
tor nasičil z ozračjem farse Ivana 
Cankarja Pohujšanje v dolini šent
florjanski: županova žena (Nika 
Cotič), župan (Shimen Gergolet),

dacar (Mihael Lavrenčič), poštar
ka (Martina Furlan) in  učitelj 
Šviligoj (Mateja Jarc) so se skušali 
izviti iz velike zadrege, v katero jih 
je pahnil prihod umetnika Petra 
(Marko Peric), tokrat v hipijevski 
podobi, v spremstvu zlodeja 
(Samuel Furlan). Iz tega klasične
ga dela so izvajalci Tamara Pod- 
veršič in  Marko Peric, ki sta 
zasedala vlogo Toneta oz. Francke, 
da je bila grotesknost še bolje 
poudarjena, ter Mateja Jarc 
(skrivnostna podoba) popeljali 
gledalce v absurdni svet Plešaste 
pevke Eugena Ionesca, z dialogom 
med gospo in  gospodom Martin. 
Oba prizora je z dokajšnjo mero 
ironije priredil Andrej Černič in 
izrisal komične odtenke ob dialek- 
talni obarvanosti dacarjeve gov

orice in  vrinjenih rep
likah, ki so se skladale s 
praznim besedičenjem 
Ionescovih junakov. 
Oblikovalci predstave, 
srednješolski dijaki so 
brez zadreg obvladali 
tekst in  se z režiserjem 
vred, kljub poman
jkljivostim, ki bi pač za

htevale dodelanost in  s tem več 
časa na razpolago za vaje, do
bro odrezali in  b ili deležni 
toplega ploskanja občinstva. 
Prisrčen sprejem so doživeli tu
di ostali večji in  manjši 
nastopajoči otroške plesne 
skupine Kremenjak, ki so pod 
vodstvom Jelke Bogateč zaple
sali z dežniki znano Sing in the 
rain, zaigrali na flavte venček 
narodnih pod taktirko Zulejke 
Devetak in  ob pozorni prisot
nosti Žane Leban, ki uvaja 
predšolske otroke v glasbene 
skrivnosti, pri orkestru Kras. 
Publiko sta ob koncu nagovo
rila v imenu prirediteljev Clau- 

dio Peric, ki je poudaril pomen 
prirejanja skupne kulturne prired
itve, in doberdobski župan Paolo 
Visintin, ki se je zahvalil vsem 
nastopajočim za lepo doživetje, 
dokaz živahne krajevne ustvarjal
nosti.

Iva Koršič

27. marca obhajamo
20-letnico prezgodnje sm rti

JOŽEKA BERTOLINIJA.
Ob tem žalostnem spominu 

se ČLANI DRUŽINE 
BERTOLINI zahvaljujemo 
vsem, k i ste nam v hudi 
u r i sta li ob strani, in  se 

obenem še naprej 
priporočamo v molitev.

Velikonočno tridnevje v Gorici

tiskoma
grafica goriziana

3 4 1 7 0  gorica •  ul. a. gregorčič, 18 •  tel. 0481 2 2 1 1 6  
fax 0481 2 2 0 7 9  •  e-mail: info@ graficagoriziana.com
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Spored verskih obredov v velikonočnem tridnevju  v  Gori-

- veliki četrtek, 20. marca: ob 10. u ri v stolnici slovesna kriz- 
mena maša; ob 20. u ri p ri sv. Ivanu slovesna maša v spomin 
na zadnjo večerjo; po maši skupno češčenje
- veliki petek, 21. marca: ob 15. u ri p ri sv. Ivanu križev pot 
za mlajše in  spoved; ob 18. u ri v Štmavru križev pot za m la
de, ob 18.30 križev pot za odrasle, ob 19. obredi velikega 
petka; ob 20.30 mestni križev pot, k i ga vodi nadškof
- velika sobota, 22. marca: v vseh cerkvah češčenje ob 
božjem grobu. Vabljeni m o lilc i k sv. Ivanu cel dan v  imenu 
vse duhovnije. Svojo razpoložljivost napišemo na list. Ob 
20. u ri p ri sv. Ivanu obredi velikonočne v ig ilije : blagoslov 
ognja, velikonočna hvalnica, blagoslov vode, obnovitev k r
stnih obljub, prva velikonočna maša s slovesno alelujo, b la
goslov jedil.
- Velika noč, 23. marca: ob 6.30 v sto ln ici slovesno vstajenj- 
sko slavje s procesijo in  slovesno mašo. Svoj blagoslov bo 
podelil nadškof. Ob koncu blagoslov jedil. Ob 8. u ri maša 
p ri sestrah na Korzu in  v u l. Don Bosco, ob 9. u ri maša na 
Travniku, ob 10. u ri slovesna maša p ri sv. Ivanu, ob 19. u ri 
maša p ri kapucinih.
- velikonočni ponedeljek, 24. marca: maše kot ob nedeljah, 
razen p ri kapucinih.
Sveta spoved p r i sv. Ivanu je v  velikem tednu možna vsak 
dan od 11. do 12. me, razen velikega četrtka oz. vsak večer 
eno uro pred mašo a li obredi.
Postna akcija za lačne se bo p r i sv. Ivanu končala na belo ne
deljo, 30. marca.
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naprave  z a  ogrevanje  
in hlajenje, vodna in 
električna napeljava

Ul. Manzoni 19, ŠLOVRENC

kraj Monte 22 
Krmin (GO) 

Tel. (0481)60531  
w w w .lasubida .it

Martina Kocina, gojenka pri prof. Franki 
Žgavec, dobitnica srebrnega priznanja
Od 10. do 16. marca je  potekalo v Celju, Mariboru, Velenju in 
Žalcu 37. Državno tekmovanje mladih glasbenikov Republike 
Slovenije, k ije  imelo na sporedu naslednje tekmovalne discipline: 
petje, komorne skupine z godali, klavirski duo, solfeggio, trobila, 
to lka la , harm onika in k ita rsk i duo. Letos s e je  tekm ovanja 
udeležilo 608 gojencev glasbenih šol Slovenije in zamejstva, in 
s ice r 4 2 9  so lis tov , 179 pa v kom orn ih  zasedbah . Edina 
tekmovalka, k ije  letos zastopala zamejske šole iz Furlanije Julijske 
krajine, je  bila Martina Kocina, ki obiskuje Slovenski center za 
glasbeno vzgojo Emil Komel v razredu solopetja prof. Franke 
Žgavec. Tekmovala je  ob klavirski spremljavi prof. Aleksandre 
Pavlovič na glasbeni šoli v Celju v II. b kategoriji, kjer je  bilo 
prijavljenih 27 kandidatov, s 9 4 ,0 0 točkami se je  uvrstila na šesto 
mesto in dosegla srebrno priznanje.

Enajsta Pravljična urica
Da ima tudi čarovniški poklic svoje sončne in senčne strani, je  v 
ponede ljek , 10. m arca, spozna lo  okrog tr id e se t, zvečine 
predšolskih otrok, ki jih  je  zvabil privlačen klic pravljic na enajsto, 
predzadnjo Pravljično 
u rico  le to š n je  
ponudbe. V čarovnico 
Vilmo seje pred otroki 
živahno preobrazila 
Luisa Gergolet. Otroci 
jo  prav dobro poznajo 
kot zelo ustrežljivo, 
zm e ra j p r ija z n o  
knjižničarko, pa tudi 
ko t te n k o č u tn o  
pravljičarko, k iji vselej 
s prem išljeno izbiro 
re k v iz ito v  uspe 
u s tv a r it i  ča ro b n o  
ozračje. Tako je  bilo 
tudi pri ponedeljkovi 
urici, ko s ije  nataknila črn koničast klobuk, črne copatke in vzela 
čarobno paličico v roke in kot Vilma s pomočjo malih poslušalcev 
izrekala čarobne besede in spreminjala v različne barve svojega 
muca Vilija, ob katerega se je  večkrat spotaknila in padla zato, ker 
je  bil črn kot vse pohištvo njene hišice; zaradi tega je  jezno 
cepetala z nogami, v veliko veselje in zabavo otrok. Iz črnega 
muca je postal zelen, nato pa pisanih barv, ob tem je  žalostno 
mijavkal in ni hotel z drevesa, kamor se je  zatekel. Čarovnica se 
ga je usmilila in mu vrnila prvotno črno barvo, svojo hišico pa je s 
čarobnimi besedami, s pomočjo otrok, odela v mavrično pisanost. 
Tako je bilo vse rešeno! Ob koncu pravljice so malčki razigrano vzeli 
v roke barvice in z Luiso začrtali kroge te r ustvarili najlepšo 
živopisano packo.
Zadnja pravljična urica bo v ponedeljek, 31. marca, ob 18. uri. 
Prisrčno vabljeni cicibani od tretjega do sedmega leta! /  IK

Vesele velikonočne praznike

V različnosti je  naša moč
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‘Maurizio (Romanut
Sedež:
34070 Sovodnje ob Soči 
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GOSTILNA

KORŠIČ
Zaprto ob torkih in sredah

STEVERJAN - Sovenca 7, tel. (0481) 884248
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RADIO - AKTIVNI LIVE! KABARET
Boris Devetak, Franko Korošec, Tjaša Ruzzier in Marko Sancin 
Torek, 1. aprila 2008, ob 20.30

KDO VAM JE PA TO DELU?
Boris Kobal - Cafe Teater (Slo)
Ponedeljek, 21. aprila 2008, ob 20.30 (ob 18. uri izven abonmaja) 

MA CHE FESTA E?
BANDORKESTRA.55 & ORKESTRA ZBYLENKA 
Torek, 29. aprila 2008, ob 20.30

PETELINJI ZAJTRK
slovenska film ska uspešnica
Torek, 20. maja 2008, ob 20.30 (ob 18. uri izven abonmaja)

BEATO FRA LE GONNE
Trigeminus iz Manzana (Videm)
Ponedeljek, 26. maja 2008, ob 20.30

5MOŠKIH.COM
Špas Teater iz Mengeša (Slo)
Junij 2008

TREN DE VIN
Compagnia F o rtif lu id i iz Trevignana (Tv)
Sobota, 18. oktobra 2008, ob 20.30

Predstave se bodo odvijale v Kulturnem domu v Gorici.

Vpis abonmaja do 1.4. 08 v Kulturnem domu v Gorici 
(Ul.Brass 20- tel. 0481-33288)

iSESr&EV 2A VASO SPfcOSGTGEV!

Obvestilo

Gostl,na Pri
«FRANC» Domača kuhinja

Zaprto ob nedeljah 
in ponedeljkih

SOVODNJE OB SOCI (GO) 
Prvomajska 86, tel (0481) 882038

N AR D IN  G. 
GORICA
Ulica Svetega M ihaela 324
Tel. 0481.21065, Faks 0481.522410

\Jo h n \
Bull

ZASTOPSTVO

FSRST

T R G O V I N A  J E S T V I N

Maraž
V

Skarabot
GORICA - P lacuta 13 

Tel. 0481 531777

t l U M A R

IZBRANA BRIŠKA VINA 

9 kmetija 
HUMAR 

Marcello in Marino s.s.

STEVERJAN, Valerišče 2 
telefon 0481 884094 

faks 0481 884964

Odesch praznike
ul*""' M;g, URARNA 

ZLATARNA

ŠULIGOJ
Gorica, ulica Carducci, 49 

Tel. 0481.535657 • www.suligoj.com

★  ^  ★  

Hotel
N A N U T

GORICA
Tržaška u lica  118,

info@nanut.it • www.nanut.it

PRODAJAIN  
POPRAVILA KOLES

E. CUK
CEFARIN R. & SAKSIDA A.

GORICA - Trg Cavour 9 
Tel. 0481 535019

ALUMINIJASTE 
ZASTEKLITVE 

KOVAŠKI IZDELKI

Tclbclj F . lll s.n.c.
Miloš in Rajmund

ŠTANDREŽ
GORICA

Ul. A. Gregorčič 24 
Tel. 0481/21514 • Fax 0481/21987

Obvestila
V sredo, 19. marca, bo po sv. maši 
ob 19. uri v Gabrjah ob Vipavi SVETI 
KRIŽEV POT /  ORGELSKE 
MEDITACIJE prof. Mirka Butkoviča. 
Prisrčno vabljeni!
Mladinski križev pot po vasi v 
Štmavru bo na veliki petek, 21. 
marca, ob 18. uri. Meditativne tekste 
so sestavili mladi. Prva postaja je pri 
spomeniku pod cerkvijo, zadnja pred 
župniščem. Vabljeni!
Združenje prostovoljnih krvoda
jalcev - sekcija Sovodnje ob Soči 
prireja v četrtek, 27. marca, ob 20.30 
v dvorani KD Skala v Gabrjah preda
vanje na temo: nosečnost in ma
terinstvo. Predavala bo dr. Vesna 
Cescutti.
SPDGprireja v nedeljo, 6. aprila, pla
ninski izlet v dolino reke Reke z ogle
dom Škocjanskih jam. Program 
sestavljata planinski del in voden 
obisk jam. Planinci bodo prehodili pot 
po soteski reke Reke (Timave), dolgo 
približno tri ure, druga skupina pa si 
bo ogledala jame. Ogled traja pribli
žno dve uri. Ob zadostnem številu pri
jav bo na razpolago avtobus. Prijave 
na sedežu društva, Verdijev Korzo 
51/int. ob četrtkih med 19. in 20. 
uro. Ob vpisu je treba vplačati stroške 
prevoza. Informacije: Vlado tel. 0481 
882079 ob uri kosila.
Romanje v Medjugorje od 2. do 5. 
maja 2008. Vabimo vas na romanje 
v Medjugorje. Predviden je vzpon na 
Križevac in na Hrib prikazovanj, obisk 
skupnosti Cenacolo in Oaze miru ter 
sodelovanje pri verskih svečanostih. 
Cena: 100,00 evrov. Ob vpisu je tre
ba poravnati ceno celotnega potova
nja. Prijave sprejemata: župnik dr. 
Jože Markuža, tel. 040 229166, in g. 
Darko, tel. 0481 882395 ali 0481 
32121.
Združenje UNITALSI sporoča, da za 
romanje v Lurd ni več razpoložljivih 
mest na letalu.
Katoliško tiskovno društvo daje v 
najem trisobno stanovanje v Kul
turnem centru L. Bratuž na drevore-

Vesele velikonočne 
praznike

KULTURNI 
CENTER 

LOJZE BRATUŽ
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du 20. septembra 85 v Gorici. Zain
teresirani lahko pokličejo v jutranjih 
urah na tel. 0481 531445. Pisno 
prošnjo oddajte do 31. marca 2008 
na naslov: Katoliško tiskovno društ
vo, 34170 GORICA/G0RIZIA Travnik 
/  Piazza Vittoria 25.
Fundacija Gorica daje v najem 
trisobno stanovanje z veliko teraso in 
parkirnim prostorom v zaprtem dvo
rišču v ulici S. Giovanni 9, Gorica (1. 
nadstropje). Zainteresirani lahko 
pokličejo v jutranjih urah na tel. št. 
(0039) 0481531445.
Slovenska skupnost - goriško po
krajinsko tajništvo sporoča, da bodo 
volilni shodi in srečanja objavljeni tudi 
na sp le tn i stran i www. 
slovenskaskupnost. org.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje 
(od 21.03. do 27.03.2008)
Radijska postaja iz Vidma oddaja na 
ultrakratkem valu s frekvencami za 
Goriško 97.5,91.9 Mhz; za Furlanijo 
103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko 
dolino 95.7, 99.5 Mhz; za spodnjo 
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
97.4, 91, 103.6 Mhz. Slovenske 
oddaje so na sporedu vsak dan, od 
ponedeljka do petka, od 18.30 do 
19.30. Spored:
Petek, 21. marca (v studiu Andrej 
Baucon): Ob domačem ognjišču na 
veliki petek; iz krščanskega sveta; 
domače viže in postne pesmi; 
obvestila.
Ponedeljek 24. mana (v studiu Andrej 
Baucon): Velikonočni ponedeljek ob 
Jasbi in zanimivostih, 
orelc, 25. marca (v studiu Matjaž 

Pintar): Utrinki v našem prostoru - 
Glasbena oddaja z Matjažem.
Sreda, 26. marca (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo in svet: Mali 
ponirek-zabavna vodna ptica-Izbor 
Uielodij.
Četrtek, 27. marca (v studiu Niko 
Klanjšček): Zvočni zapis: posnetki z 
naših kulturnih prireditev-Glasba iz 
studia 2.

n
J E®
ZADRUGA
GORIŠKA

MOHORJEVA

želi
blagoslovljeno

Veliko
noč!

V Kulturnem centru Lojze Bratuž bo od ponedeljka, 24., do pet
ka, 28. marca 2008, potekalo 25. evropsko tekmovanje za 
mlade violiniste študente in 15. za mlade violončeliste štu
dente Alfredo in Vanda Marcosig. Nanj se je  prijavilo več kot 70 
mladih iz srednjeevropskega prostora.

ZVEZA SLOVENSKE 
KATOLIŠKE PROSVETE

že li včlan jen im
društvom,
pevskim
zborom  in
organ izac ijam
k a k o r tu d i
vsem,
k i  njeno delo 
podp ira jo  
in  spremljajo, 
vesele
velikonočne
praznike.

♦ L * £  ♦ l  * \ /  i

C 0f
GORICP'

ZDRUŽENJE 
CERKVENIH 

s) PEVSKIH 
ZBOROV

vošči
vesele velikonočne  
prazn ike  cerkvenim  
pevcem, pevovodjem, 
organ is tom  in  
vsem ljub ite ljem  
zborovskega petja

H
O

Z A V E S E  IN  
P O S T E L J N IN A

M M B ra n k o  A m b ro s i

E GORICA-TRG MUNICIPI0 4 
tel. 0481.31890
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Pogovori ob meji /  Gloria Frlič

"Naša skupnost Italijanov je med 
tremi obalnimi najbolj dejavna"

&

G O R IŠ K A  
M O H O R J E V A  

D R U Ž B A

ž e li p r ija te lje m  
dobre kn jig e  

blagoslovljeno  
Veliko noč

Dandanes namreč otroci vse 
manj berejo, veliko časa preživijo 
pred računalnikom ali televizijo. 
V zadnjem času pa je vse več 
otrok, k i nasploh zelo malo go
vorijo. Menim, da je to posledica 
vse revnejših družinskih odno
sov. Starši so namreč vedno več 
časa v službi, zato se otrokom ne 
morejo veliko posvečati.

Slabo znanje jezika torej pripi
suješ splošnim faktorjem in 
ne toliko manjšinski vlogi ita
lijanskega jezika v okolju?

Da, prav tako. Veliko otrok, k i se 
vpišejo v našo šolo, se jezika 
nauči zelo hitro. Težava pa je v 
tem, da ostaja njihovo jezikovno 
znanje zelo površno. Seveda ob
stajajo tudi izjeme. Nekateri 
namreč svoje jezikovne sposob
nosti bolj razvijejo, drugi manj. 
Veliko pa je seveda odvisno od 
staršev.

Poleg rednega pouka kaj po
nuja šola za izboljšavo italijan
skega jezika?

Po koncu rednega pouka se 
lahko otroci zadržijo v šoli p ri 
urah dopolnilnega pouka, k i so 
namenjene predvsem tistim, ki 
italijanščine ne govorijo v 
družinskem krogu in jo  zaradi te
ga slabše obvladajo. Uspešno so
delovanje med Ljudsko univerzo 
iz Trsta in  Italijansko unijo pa 
nam daje možnost, da otroke 
vsaj enkrat letno peljemo na ek
skurzijo v Italijo. Višji razredi gre
do po navadi na ogled kakega 
večjega italijanskega mesta; letos 
bodo obiskali Firence. Večkrat 
pridejo k nam gostovat tudi 
dramske skupine iz Italije.

Je v vaših šolah precej učnega 
kadra, ki prihaja iz Italije?

Na naši šoli ga n i prav veliko, 
morda kaki trije učitelji na sku
pnih tridesetih. Drugod je stanje 
seveda različno. Če nam manjka 
učitelj ali profesor za določen 
predmet, se po navadi šolsko 
skrbništvo obrne na Ljudsko uni
verzo v Trstu. Delovanje italijan
skega učnega kadra pa ima seve
da svoje dobre in  slabe plati. Če 
so to učitelji, k i brezhibno obvla
dajo italijanščino, so v nekem 
smislu tujci, saj ne poznajo do
bro našega okolja in našega iz
ročila. V novih učnih načrtih pa 
je poudarek predvsem na pre
našanju naših tradicij na nove 
rodove.

Spregovoriva sedaj malce o 
meji.

Mejo od zdavnaj redno 
prehajam. V otroških letih sem 
redno zahajala v Trst, kjer ima
mo veliko sorodnikov. Tudi da
nes se zelo pogostoma vozimo v 
Trst. Zato sem zelo zadovoljna, 
da so mejne formalnosti pred 
kratkim tudi dokončno izginile. 
Danes hodim v Trst predvsem v 
kino, saj je zame veliko lažje sle
d iti sinhroniziranemu film u v 
italijanščini kot pa film u v izvir
niku s slovenskimi podnapisi. 

Kaj pa tista druga meja, ki je 
leta 1991 nastala na Dragonji, 
streljaj stran od Pirana? 

Čeprav je bilo pozitivno, da se je 
naša družba ob koncu osemde
setih in  začetku devetdesetih let 
z osamosvojitvijo Slovenije de
mokratizirala, je nastanek nove 
meje zame pom enil precejšen 
udarec. Tudi na Hrvaškem ima
mo namreč sorodnike, radi 
zahajamo na kopanje v Savu
drijo. V poletnih mesecih nam 
povečan promet na meji pre
prečuje, da bi pogostoma zahaja
l i  na kopanje v Savudrijo. Zato si 
želim, da bi se tudi Hrvaška čim 
prej vključila v Evropsko zvezo, 
tako da bi tudi ta meja dokončno 
izginila.

Primož Sturman

V  Vatikanski knjižnici leta 1971

Trubarjevo Cerkovno 
ordningo odkril 
dr Jože Markuža

V zgodov in i slovenske
ga jezika in  lite ra ture  
je b ilo  več besedil in  
del o d k r it ih  ve liko  pozneje, 
ko t so nastala a li b ila  

ob jav ljena . To velja  npr. za 
srednjeveške rokopise, odk
r ite  večide l v  p rv i p o lo v ic i 
18. stoletja a li za t. i. Staro- 
gorsk i rokopis, za katerega 
smo zvedeli šele leta 1971, ko 
ga je v  Ko ledarju  Goriške 
M ohorjeve  družbe za leto 
1974 ob jav il beneški duhov
n ik  Angelo Cracina. Tudi 
e d in i znan i izvod Alasijeve- 
ga ita lijansko-slovenskega 
slovarja iz leta 1607 je prišel 
na dan na začetku 19. sto
letja, ko ga je na Dunaju odk
r i l  Jernej Kopitar. Svojevr
sten je p rim e r Trubarjeve 
Cerkovne ordninge, k i je izš
la leta 1564 in  katere e d in i 
izvod se je o h ra n il v  Dresde- 
nu, a se je izgub il med prvo 
svetovno vo jno. Tako je več 
desetletij p rev ladova lo  
m nenje , da je n i več, leta 
1971 pa je p riš lo  do za n im i
vega odkritja .
Dr. Jože Markuža, sedanji žu
p n ik  v  Zgoniku na Tržaškem, 
je študira l vzhodne cerkvene 
vede v  R imu. Leta 1971 je v 
V a tikanski k n již n ic i iskal 
gradivo za svojo d isertacijo. 
Pri tem  je zasledil tu d i neka
tera Trubarjeva dela in  o r ig i
n a ln i izvod D alm atinove Bi
b lije , zan im ala  pa so ga še 
druga protestantska dela v 
slovenskem jez iku . Med 
iskan jem  je na kata ložnem  
lis tu  p rebral naslov Kirche- 
n o rdnung  in  takoj pom is lil,

sertacije. Na vprašanje, zakaj 
o svojem  o d k r it ju  n i javno 
spregovoril, dr. M arkuža od
govarja, da m u je eden od 
n jegov ih  p ro fesorjev sveto
val, naj napiše razpravo o 
tem, kako je delo p riš lo  v  Va
tikan , a za to o č itno  n i b ilo  
dovo lj časa. Dal jo je samo v 
ce lo ti fo tokop ira ti in  fo toko
pije p o le ti istega leta nesel v 
L ju b lja n o  te r j ih  iz ro č il dr. 
M a rija n u  S m o liku  za Teo
loško fakulte to . O k n jig i in  o 
n je n i usodi je naslednje leto 
objavil prispevek v  Bogoslov
nem  vestniku, toda d rug i so 
m edtem  poh ite li, tako da je 
faks im ile  izšel že leta 1973 v 
T ro fen ikov i založbi v  M un - 
chnu. V uvodn i š tud iji je za
pisano, da je dragoceno k n ji
go septembra 1971 zasledil 
C h ris tian  W eism ann, v  re
snici pa jo je že prej o d k ril dr. 
Markuža. Kakor v  m unchen- 
ski izda ji se njegovo im e ne 
om enja n it i  v  izda ji Sloven
ska cerkovna ordninga, k i je 
izšla leta 1975 p ri M lad insk i 
k n jig i v  z b irk i K ondor in  v 
kateri so ob jav ljen i o d lo m k i 
Trubarjevega dela. Slovenski 
javnosti je o k n jig i poroča l 
ravnatelj Narodne in  un ive r
zite tne kn jižn ice  Jaro Dolar 
6. septembra 1972 v  D elu 
pod naslovom  Trubar znova 
o d k r it , in  sicer po zaslugi 
omenjenega VVeismanna. 
Jože Rajhman je zapisal, da 
je Cerkovna o rd n in ga  p rv i 
slovenski p ravn i tekst ter 
cerkveni in  ku ltu rno zgo do 
v insk i dokum ent. "Poleg ka
tek izm a in  svetopisem skih

C E R K O V N A
O R D N I N G A .

N  A  praua cela Ordninga oh' Naredba poufolpcrKtrf* 
Cerkouna,ftoy neruezh vshtyrih rizheh zhetiihih, ufe n  « 
olishtukih . Nerpoprci, defeta cdaBo> zhy fu feb uti C er 
shia befleda , tu ie , ta Poftaua, te Sapu# 1uhfe ‘n *'0 Prou 
uidi mu ta Euangeli, tim  ludem v ti Cer* poshtcnu inu per 
qui ozhytu,prou inu faftopnu prydiguie’J<i“  rouna“  inu 

luuue i t  o c , ^ arncntjjta S .K e rft,ta  S. Vezheria crs a t ’ 
Criftufeua, prou dile inu iemi^ rntI de fc m prauu p rys ' • Lor' ' 4 ’ 
digane3fa ueliku shaza, derslu inu ohrani, pr) ufem j£erG 
zhanftui. Sakai Bug ie od fazhetka, to (uoio slitgo inu 
volo , uti nega Poftaui inu v tim  Euangeliu tei Cerqui, 
daial nafnane. Inu hozhe taku skufi inu ftakim Pridi« 
ganem,po nega velik idobruti inu m ilo ftijfavo lo fu i.fi 
ga lubiga Synu Iefufa Criftufa, febi eno Cerkou, is vfeh 
shlaht ludi,ukupe sbrati inu perprauiti, de nega prou 
fpofna, zhefty,huali,na nega k lizhe ,m o li, inu dene* 
mu upraui pokorszhini fueiftu s lu fi. Satu Bug hozhe ta*
Icu ozhitu poshtenu ukupc lioyene inu sbrane tih ludi n: s 
tim  fueitu im e iti, inu de ty  en i, tim  ludem imaio to ces 
lo bcflcdo Boshyo, to Poftauo inu ta EuangeIi,ozhi s 
tu pryd igati, Inu te S. Sacramente d ilit i, kokcr od ti* 
ga lam Criftus Madi: 2 3. g o u o ri,k ir  praui htim l o t  
grom  , Puidite «f tiakai inu vuzhite ufe lud i, inu nce 
K erftite , vtim  imeni tiga Ozheta, Synu inu S.. Duha,
Inu vuzhite nee dershati ufe tu , kar fem ieft uom fepoue# 
dal . Inu M a r: tč . prau i, Prydiguite ta Euangeli ufi

A  ftuari

da je to naslov Cerkovne ord
n inge. Tako je skoraj po 
nak ljuč ju  o d k r il kn jigo , k i so 
jo  d ru g i pred n jim  načrtno  
iskali. Sam prip isu je  najdbo 
dejstvu, da je b ila  na "napač
nem " mestu, med h rvašk im i 
kn jigam i. Prof. M ichae l Bo- 
brovvski z Univerze v  V iln i je 
namreč na n jeno tre tjo  stran 
leta 1820 napisal, da gre za 
kn jigo  v  hrvaškem jeziku. G. 
Markuža je prišel do nje med 
iskan jem  dela Rafaela Le- 
vakoviča, k i je p rv i v  ka to 
liškem  svetu v  g lago lic i obja
v i l  m isale in  b revirje  in  k i je 
b il  glavna tema njegove d i

prevodov je n a jpo m em b 
nejše Trubarjevo delo, poleg 
D alm atinove B ib lije  pa na j
pomembnejša kn jiga sloven
skih protestantov". 
Predsednik republike  Slove
n ije  D a n ilo  T u rk  je na 
svojem prvem  obisku v  Va
tik a n u  papeža Benedikta 
XVI. prosil, da b i Vatikanska 
kn jižn ica  e d in i zdaj znani iz
vod Trubarjeve Cerkovne 
ordninge odstopila L jub ljan i 
za razstavo. Tako si jo  lahko 
zdaj ogledamo v  Narodnem  
m uzeju na razstavi Trubarje
v ih  del.

LB

Ko bi m i to uspelo, bi zagotovo 
izbrala študij na Filozofski in  le
poslovni fakulteti Univerze v Tr
stu.

Prvotno torej nisi imela name
na se posvetiti poučevanju?

Poučevanje v šoli me je vedno 
pritegovalo. Hvaležna sem svoje
mu nekdanjemu ravnatelju, k i 
me je usmeril v to, saj je b il glo
boko prepričan, da sem za ta 

poklic zelo 
sposobna. 
Svoje delo 
imam nam
reč zelo ra
da. Veselilo 
bi me seve
da poglobi
ti še mar
sikaj druge
ga. Upam, 
da m i bo v 
prihodnje 
tudi to 
uspelo. 
Spregovori
va sedaj o 
tvoji glavni 
dejavnosti, 
in sicer 
poučevanju 
v šoli.
V šoli 
poučujem 
skoraj dvaj
set let. Pred 
časom je bi
la v Slove
n ij i vpelja
na reforma, 
k i je osem
letko spre
menila v 
devetletko, 
razdeljeno 
na tri tria
de.

Poučujem v prv i triadi, saj se z 
malimi otroki znajdem še poseb
no dobro. Letos je učencev v pr
vem razredu kar osemnajst, zato 
jim  slediva dve učiteljici, ki 
poučujeva vse predmete, razen 
slovenščine. Ta predmet p ri nas 
po navadi poučujejo učitelji, ki 
prihajajo iz slovenskih šol.

Katere narodnosti so šolarji? 
Približno polovica učencev 
prihaja iz mešanih zakonov, v 
katerih pa jezikovno prevladuje 
italijanščina. Precej je tudi otrok 
popolnoma slovenskih staršev, 
ki so malčke vpisali v našo šolo, 
saj si želijo, da se dobro naučijo 
italijanščine. Imamo pa tudi 
otroke ruskih in  makedonskih 
družin, k i so se priselile v naše 
kraje.

Kako je z učenjem italijanšči
ne na vaši šoli? Je znanje je
zika na dobrem nivoju?

Na splošno bi rekla, da ni. Ita
lijanščina, ki jo  govorijo otroci, 
je v tem smislu precej revna.

V sklopu rubrike Pogovori 
ob meji smo se v zadnjih 
februarskih dneh od
peljali v Piran na srečanje z Glo- 
rio Frlič, ki poučuje na tamkajšnji 

osnovni šoli Diego in  Vincenzo 
de Castro, točneje na njeni po
družnici v Luciji. Gloria Frlič se je 
rodila v Umagu, v Piranu pa pre
biva že od rojstva. Po zaključeni 
srednji šoli je dve leti obiskovala 
puljsko vseučilišče, d i
plomski študij pa je 
končala na Pedagoški 
fakulteti v Kopru, diplo
mirala je iz predmeta 
razredni pouk. Je dejav
na članica krajevne sku
pnosti Italijanov Giu
seppe Tartini.

V Piranu živiš že od 
mladih nog. Kakšno 
je življenje v tem ma
lem obmorskem me
stu?

Piran je precej prazno 
mesto, stalnih prebival
cev je namreč zelo ma
lo. V mojih otroških le
tih nas je bilo kakih se
dem tisoč, število prebi
valcev pa stalno upada.

Zakaj?
Življenje v tem mestu n i 
lahko, velik problem  
predstavlja predvsem 
parkiranje avtomobila.
Velike težave so tudi te
daj, ko se človek odloči 
za popravilo hiše oz. sta
novanja. Treba se je 
namreč držati strogih 
arhitektonskih pravil.
Cene stanovanj so zato 
zelo visoke, veliko sta
nejo tudi popravila.

Zanimivo je, da imate 
v Piranu še vedno Engelsovo 
in Leninovo ulico.

V skupnosti Italijanov smo si ve
liko prizadevali, da bi ulicam in  
trgom vrn ili prvotna imena. 
Naša prizadevanja pa še vedno 
niso obrodila želenih sadov. Po
stavljenih je bilo sicer nekaj ta
bel, k i opozarjajo, da se je ulica 
nekoč imenovala drugače, njeno 
uradno ime pa ostaja še vedno 
nespremenjeno.

Se je okolje v tem času kaj 
spremenilo?

Ne bi rekla, da se je kaj posebno 
spremenilo, morda je zaznati 
nekaj več odprtosti slovenske 
večine za našo stvarnost.

Kakšna je tvoja vloga v delo
vanju skupnosti Italijanov 
Giuseppe Tartini v Piranu? 

Upam si trditi, da je naša skupno
st med tremi obalnimi skupno
stmi Italijanov v Sloveniji zdaleč 
najbolj dejavna. Prirejamo celo 
vrsto dejavnosti in tečajev, sama 
pa skrbim za uro pravljic.

Srečanja z otroki potekajo enkrat 
tedensko, meni pa je vodenje 
zaupano enkrat mesečno. Z igro 
skušamo otroke učiti starih na
vad. Poleg same dejavnosti v sku
pnosti Italijanov pa sem skupaj s 
svojima hčerkama članica fo lk
lorne skupine družine solinarjev 
iz Sečovelj.

Italijansko okolje je bilo že od 
tvojih mladih let tvoj mik-

rokozmos. Si imela kdaj stike s 
Slovenci?

To se je zgodilo šele p ri sedem
najstih letih, ko sem dobila fan
ta, ki je bil Slovenec. Slovenščine 
sem se zato začela učiti vpogovo- 
ru z njim.

Ne že prej, denimo v šoli? 
Seveda smo se slovenščine učili 
tudi v šoli, ker pa je nisem upora
bljala, je moje izražanje v tem je
ziku ostalo precej papirnato. VSe 
tesnejši stik s slovenščino pa sem 
stopila ob svojem študiju. 

Prejšnja dva intervjuvanca sta 
mi povedala, da sta se odloči
la za študij v Italiji. Zakaj si ti 
izbrala drugačno pot?

Študija v Ita liji nisem izbrala 
predvsem zato, ker nisem hotela 
finančno obremenjevati svoje 
družine. Za vpis na italijanske 
univerze je bila predvidena šti
pendija, k i jo  je prejelo prvih de
set uvrščenih na razpisu. Štipen
dija m i je ušla le za las, pristala 
sem namreč na enajstem mestu.

Z d ru ž e n je  ARS, 

ki Vas b o  tu d i v p r ih o d n je  

osre č ilo  z  o d lič n im i 

razs tava m i naših  

um etnikov,

Vam vošči vesele  

ve likončne  p ra z n ik e !
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Pogovor/ Agata Komjanc

"V Katoliški knjigarni 
smo veseli vsakogar!"

Gospa Agata Komjanc vo
di Katoliško knjigarno 
od decembra leta 2001 
naprej. V teh letih se je v edini 
slovenski knjigarni v Gorici mar

sikaj spremenilo, o prenovi pro
storov Katoliške knjigarne smo 
že poročali, gospo 
Agato pa smo pova
b ili na pogovor zato, 
da nam pove, kakš
no je stanje sloven
ske knjige danes in  
kaj se dogaja v kn ji
garni.

Že prvi vtis ob pri
hodu v Katoliško 
knjigarno je lep, 
saj imate mlado 
in nasmejano eki
po. Kaj več o tem.

Od samega začetka 
sem si p ri delu v Ka
toliški knjigarni p ri
zadevala, da bi se vsi 
držali načela, da je 
čas zlato, kot tudi te
ga, da smo prijazni z 
našimi kupci. Čas je 
zlato torej, če pa zra
ven dodam še dejst
vo, da smo v samem 
središču mesta, na 
Travniku, potem vidimo, da 
imajo naši kupci tudi težave s 
parkirn im i mesti, kar pomeni, 
da je prav, če jih  takoj in  prijaz
no postrežemo.

Ste lepa, mlada ekipa, kaj pa 
sodelovanje z drugimi knji
garnami?

Že takoj, ko sem začela z vo
denjem Katoliške knjigarne, sem 
se zavedela, da je pomembno 
dobro sodelovanje s knjigarna
m i v mestu ko t tudi z novogo
riško knjigarno, da n iti ne ome
nim  Tržaške knjigarne, k i je po
leg naše, edina slovenska v Ita
liji. Sodelovanje je zelo dobro in  
zato smo se kot Katoliška kn ji
garna že pred leti vključili v raz
na širša sodelovanja, saj smo 
med soorganizatorji festivala 
zgodovine v Gorici in  festivala 
poezije v bližnjem Tržiču, kot 
smo in  bomo še sodelovali p ri

gastronomskih dnevih Okusi ob 
meji v jeseni v goriškem mestu 
in  okolici. Letos nameravamo 
razširiti taka sodelovanja še na 
Novo Gorico. Prav je, da sode
lujemo, ker nas na ta način spoz
na širši krog ljudi.

Imate v knjigami kakšne po
sebne ponudbe, morebitne 
popuste?

Da, smo namreč vstopili v zvezo 
Cartolaio amico (Prijazen kn ji
garnar), k i nam nudi cenejše ar
tikle in razne druge promocije. 
Kupcem izdamo posebno izkaz
nico, s katero imajo potem pri 
nas cenejše storitve. S to pobudo 
smo začeli že lansko leto, a se še 
ni dovolj prijela, ker se naši kup
ci še niso navadili nanjo. Pa je 
lepa stvar, saj imetniku izkazni
ce omogoča desetodstotni popu
st na vse artikle razen knjig, in jo  
še vedno izdajamo na blagajni. 
Tako lahko p ri nas kupci plasti- 
ficirajo dokumente, zavijajo 
knjige po meri, zvežejo natiska
ne dokumente s spiralo, pripra
vimo jim  lahko poštne in  daril
ne pakete, p ri nas lahko tudi na
redijo fotokopije, po faksu lahko

pošljejo ali pa prejemajo doku
mente in tudi s posebnimi peča
ti lahko zapremo zavarovane po
šiljke, če se omejim samo na to. 

In knjige? Kako je s knjigami, 
ko pa vemo, da danes vse 
manj ljudi bere?

Ni res, da ljudje malo beremo, 
saj imamo med našimi zvestimi 
k lien ti predvsem mlade in  
osnovnošolske ter predšolske 
otroke, k i prihajajo večkrat. Tu 
so tudi srednješolci, k i sprašujejo 
po knjigah, zato imamo v Kato
liški knjigarni vedno večjo izbi
ro slovenskih otroških, m ladin
skih in  seveda tudi drugih knjig. 
Povezani smo z vsemi slovenski
m i kn jižn im i založbami, p ri nas 
lahko vsakdo naroči katerokoli 
slovensko in  tudi drugo knjigo. 
V Katoliški knjigarni imamo tu
di poseben odnos do priroč
nikov, slovarjev, nenazadnje tu
di kuharskih knjig, po katerih 
tudi povprašujejo. K temu mo
ram dodati še dejstvo, da imamo 
vedno veliko zalogo vseh slo
varjev, iz slovenščine v tuj jezik 
in obratno, kot imamo tudi bo
gato izbiro italijanskih slovarjev,

če o drugih učnih pripomočkih 
ne bi govorila, ker imamo poleg 
knjig  v naši knjigarni tudi bogat 
izbor pisal in  drugih pripo
močkov. Katoliška knjigarna je 
od nekdaj znana tudi po tem, da 
prodajamo verske pripomočke 
in seveda tudi liturgične artikle, 
od mašnih kelihov do mašnih 
knjižic, molitvenikov, različnih 
izdaj knjige vseh knjig- Svetega 
pisma, sveč, križev, kipcev Ma
tere Božje in  drugih svetnikov 
ter seveda ob Božiču zelo bogat 
izbor novoletnih okraskov ter ja
slic. Za jaslice lahko brez nepo
trebne lažne skromnosti trdim, 

da imamo najlepšo 
izbiro v Gorici. V naši 
knjigarni pa imamo 
tudi papirnico in po
seben oddelek z dari
l i  vseh vrst: od prilož
nostnih daril ob kr
stu, sv. obhajilu, bir
mi, porokah ko t tudi 
darila za rojstne dne
ve in  druge priložno
sti. Seveda imamo tu
di voščilnice vseh vr
st in  tu bi rada izpo
stavila predvsem dej
stvo, da moramo v 
Katoliški knjigarni 
vedno razmišljati v 
dveh, če ne več!, je
zikih, saj moramo 
imeti vse voščilnice, a 
tudi knjige, v italijan
skem in  slovenskem 
jeziku. Tudi po an
gleških je vse več pov
praševanja!
Velika izbira torej! 

Da, tudi zato, ker je po vseh 
omenjenih artiklih veliko pov
praševanja. Kosem prišla v Kato
liško knjigarno, sem se hotela 
omejiti na določene artikle, a se 
tega ne da narediti, ker je pov
praševanje zelo široko in pestro. 
Na Katoliško knjigarno so seve
da navezani kupci iz naših krajev 
kot tudi iz bližnje Slovenije, sa
ma pa bi rada z veseljem poveda
la, da smo p ridob ili veliko ita
lijanskih kupcev, predvsem mla
dih!, iz mesta in  okolice, postaja
mo torej knjigarna za ves goriški 
prostor.

Vrniva se h knjigi in seveda 
predvsem k šolskim knjigam, 
katere nudite slovenskim šo
larjem in šolnikom.

Rada bi povedala, da se vsako le
to p ri šolskih knjigah kaj zatak
ne, ker je ta knjižni trg najbolj 
ž iv in  zahteven. Zato prosim vse,

starše, otroke, dijake in  učno 
osebje, za razumevanje, saj n i od 
nas odvisno, če nam kake knjige 
ne dostavijo v roku, k i si ga želi 
šola. Želela bi si boljšega sodelo
vanja s slovenskimi šolniki, kot 
bi bilo tudi lepo, če bi naši šol
n ik i b ili bolj solidarni z edino 
slovensko knjigarno v mestu, 
kot to počno njihovi kolegi v Tr
stu, saj skušamo vedno ugoditi 
vsem njihovim  željam in potre
bam kar se da h itro  in  z nja- 
boljšimi nameni, ugodnostmi. 

Velika noč je pred vrati. Kaj 
imate sedaj posebnega v knji
gami v ponudbi?

Imamo zelo lepo velikonočno 
izbiro domala vseh možnih ar
tiklov:; od slovenskih pisanic do 
avstrijskih pirhov, letos imamo 
tudi poljske pirhe, ponujamo

vse vrste voščilnic, seveda ne 
manjkajo velikonočni piščančki 
in  zajčki, ptički in  jajčka ter dru
go. Kdor si želi kaj novega 
skuhati za praznike, bo p ri nas 
dobil čudovitro novo kuharsko 
knjigo Dobra meščanska kuhi
nja ter knjigo Postne jedi, k i sta 
izšli v Sloveniji, če se omejim sa
mo na ti dve in  pozabim druge, 
k i učijo kuhati in  peči pristne 
praznične jedi in slovenske poti
ce ter druge dobrote. Ob koncu 
pogovora voščim vimenu vsega 
kolektiva Katoliške knjigarne ve
selo Veliko noč vsem našim 
cenjenim strankam in  tudi 
bralkam in bralcem Novega gla
sa ter se seveda priporočam za 
obisk. Pridite, veseli vas bomo in  
skušali vam bomo ustreči!

Jurij Paljk

Dobra meščanska kuhinja
Konec februarja so v Ljubljani na posebni prireditvi predstavili knjigo 
z zgovornim naslovom Dobra meščanska kuhinja in zraven dodali še 
študijo o meščanstvu. Kostanjeva juha z zeleno, zrezek turjaškega 
grofa, pečeni golobi, medvedove šape, sirup iz v rtn ic-to je  le nekaj 
na slepo izbranih izmed skupno 300 receptov, kolikorjih je slovenski 
kulinarik Janez Kuhar nanizal v Dobri meščanski kuhinji Cankarjeve 
založbe. Vsem receptom je Kuhar dodal še duhovite uvode, knjigo 
pa bogati še študija znanega strokovnjaka za šege in navade dr. 
Damjana J. Ovsca o slovenskem meščanstvu.
Urednica kuharske knjige, ki bo našla pot tudi med naše bralce, Nina 
Žitko, je na predstavitvi knjige, tokrat v knjigarni Slovenske matice, 
spomnila, da gre že za drugo sodelovanje Cankarjeve založbe s 
Kuharjem; prvič so se srečali pri pripravi Kuharice v Prešernovem 
času. Skupni imenovalec obeh priročnikov je izvirnost in obravnava 
slovenske kulinarične dediščine. Knjiga Dobra meščanska kuhinja 
je po besedah urednice edina kuharica, v kateri so zbrani samo 
recepti, ki sojih uporabljali v višjih in srednjih slojih meščlanstva v 
drugi polovici 19. in prvi polovici 20. stoletja na Slovenskem. 
Približno takrat, leta 1940, je slovensko meščanstvo doseglo svoj 
vrh, je po poročanju Slovenske tiskovne agencije povedal etnolog 
Ovsec. Meščanstvo je strahotno dolg proces, je  opozoril. “ Mi 
Slovenci pa s (m) o ga uničili”, je še potarnal. Meščanstvo je med 
drugim omogočilo, da so se Slovenci sploh konstituirali kot narod. 
Avtor pa je začel z optimizmom, češ daje zanimanje za dobro kuho 
na Slovenskem še živo. Povedal je, da je izdajo pripravljal kar nekaj 
časa in se pri tem oprl na različne pisne vire, od tiskanih do 
rokopisnih; pri tem seje moral včasih posebej potruditi, recimo pri 
razvozlavanju receptov Marije Gomzi iz Ormoža, ki je sestavine in 
pripravo jedi zapisovala kar v - gotici.
Je bila slovenska meščanska kuhinja zdrava? 0 tem Kuhar ni dal 
natančnega odgovora, je pa vsekakor bila svojstvena, prefinjena, 
preudarna, kajti: “Meščanstvo je v kuhi razvilo svojo filozofijo". Pri 
kulinariki meščanstva je imelo pomembno vlogo tudi gostinstvo, kjer 
se je  dogajalo tudi siceršnje družabno življenje. Ovsec je pristavil: 
Ljubljana je imela leta 1940 kar 495 gostiln in 23 kavarn na okoli
90.000 prebivalcev.
Na vprašanje, kaj je meščanstvo v pozitivnem smislu, dr. Ovsec 
odgovarja, da to “predstavlja določeno formo, že zdavnaj potrjene 
vrednote, etiketo in vodilo do načina življenja, izraženo vformuli 'kaj 
se spodobi in kaj ne'”. Meščan je torej vsekakor človek takta, zraven 
pa ga bistveno opredeljuje tudi liberalnost.
Dobra meščanska kuhinja, z “dobrimi in uporabnimi recepti”, je na 
voljo v 2500 izvodih, obsega pa 332 strani.

Foto DPD

SSG /  Premiera: Mesto tako blizu

V iskanju sebe in novega 
življenjskega obzorja

Slovensko stalno gledališče je 
z izborom predstav, ki so 
oblikovale letošnjo sezono, 
in premišljeno izbiro režiserjev, z 
razpoznavno gledališko izrazno

stjo, spet pokazalo svoj pravi 
umetniški izraz, izostrilo pogled 
tudi na sodobno dramsko ustvar
jalnost in  se s svojimi stvaritvami 
in izpovednimi razmišljanji, zme
raj uprtimi tudi v mediteransko ši
rino, spet povzpelo na vidno me
sto slovenskega Parnasa. Gledalci 
smo lahko spet ponosni na ust
varjalno estetiko našega edinega 
poklicnega gledališča v Italiji, ki je 
pred leti zabredlo v hudo krizo, a 
se je iz njenih utesnjujočih spon 
rešilo, kar je lahko razbrati ob 
vsaki novi premieri, ki prikliče v 
Kulturni dom v Trstu zmeraj več 
gledalcev; slednji odhajajo iz dvo
rane potešeni in zadovoljni. Tako 
je bilo tudi v petek, 14. marca, ko 
je bila v matični hiši zadnja pro
dukcija SSG v letošnji sezoni, slo
venska krstna uprizoritev dela Me
sto tako blizu Mariusa Ivaškevičiu- 
sa, rojenega leta 1973 vMoletaiu. 
Kritiki ga ocenjujejo kot markant
nega predstavnika mlade genera
cije litovskih pisateljev in drama

tikov. Dramo Mesto tako blizu je 
napisal 1. 2005 in  v njej se pre
takajo tokovi sodobne dramatike, 
ki so se uveljavili tudi v 
tistih deželah, ki jih  je 
dolgo vrsto let označeval 
komunistični ustroj. De
lo, ki ga je v slovenski je
zik vešče prestavil 
Zdravko Duša, je pravza
prav sestavljeno iz drob
nih prizorov, s katerimi 
se izrisuje vsebina s kar 
precej nadrealističnega 
nadiha. Glavna protago
nistka je Anika, gospo
dinja, mati treh otrok, ki 
živi v mestu ob morju in 
je že štirinajst let poroče
na s Svantejem. On se 
vsak konec tedna odpelje 
s trajektom na drugo 
stran zaliva, kamor bi ra
da šla tudi Anika, da bi 
spoznala, kaj je tam tako 
privlačnega, a jo morska 
bolezen zadržuje na oba
li. Še drug strah jo muči: 
boji se, da bi ji noge ne 
zarasle v luskinasti rep morske 
deklice. Nekega dne pa se opogu
mi in se odpelje na drugo stran za

liva, v neznano. Med potjo sreča 
policistko Birgit, ki ima dokaj čud
na spolna poželenja in jo zvodi na

pota moške in ženske prostitucije, 
v past katere se Anika naivno za
plete s svojo skoraj otroško dušo,

hrepenečo po novih obzorjih, ki 
bi jo rešila uklenjenosti v življenj
ski vsakdan in  morda tudi njenih 
strahov. V resnici jo privedejo v 
smrt. Mož Svante jo ustreli s puško 
z domačega okna, ko je ona na 
drugi strani zaliva. Mladi režiser 
makedonske narodnosti, Aleksan- 
dar Popovski, ki veliko dela tudi v 
Sloveniji, je imel ključno vlogo pri 
grajenju homogene dramaturške

zgradbe, saj je moral iz razdroblje
nosti prizorov stkati celoto in  med 
realistične vezi vtkati tudi nadrea

listične niti. To mu je prav dobro 
uspelo, tako da je predstava, v ka
teri je tudi kak duhovit utrinek, 
ovita v poetično tančico in mesto
ma bajeslovno ozračje, v katero 
sodita Anika-sirena v sklepnem 
prizoru in  zagonetni Carlsson. 
Režiserjeve misli je dobro osvojil 
scenograf Branko Hojnik z lese
nim pomolom, barčico, slično pa
pirnatim, z obrisom mesta s sve

tlikajočim i se lučmi 
in  utripajočim svetil
nikom v daljavi, pa 
tudi z zelo posrečeno 
osvetlitvijo ozadja. S 
tem poetičnim scen
skim okvirom so se 
čudovito spajali igral
ci, ki so nedvomno 
dobro nadgradili be
sedilo in  osebnostni 
oris protagonistov. S 
središčnim likom 
Anike se je povsem 
naravno zlila gostja iz 
SNG Drama Ljubljana 
Barbara Cerar z zrelo, 
tehtno, a vselej rahlo
čutno, obenem pa tu
di močno igralsko iz
povednostjo in  pre
tanjeno gestikulacijo 
ter mimiko obraza, s 
katerega je bilo mo
goče razbrati vsa ču
tenja protagonistke in 

njeno neustavljivo, otroško hrepe
nenje po spoznanju neznanega. 
Ta imenitna igralka je bila od se

zone 1994/95 do 2001/02 članica 
SSG in je v njem ustvarila kar ne
kaj nepozabnih mojstrovin; nje
no odrsko svežino, preprostost, 
rahločutnost, toplino in  profesio
nalno resnost ter nevsiljivo priv
lačnost "zamejski" gledalci še 
zmeraj hudo pogrešamo. Ob njej 
so od avtorja le bolj nakazane like 
s sproščeno poosebitvijo dodela
li, glede na igralski slog skoraj ne
prepoznavni, Janko Petrovec kot 
togi Svante, Nikla Petruška Pani- 
zon-drzna, intrigantna Birgit, ki je 
gledalce osupnila z natančnim, 
gibkim koreografskim detajlom, 
Romeo Grebenšek kot mestoma 
smeh vzbujajoči Lars, ki zadovo
ljuje spolne fantazije žensk, predv
sem pa gost Vladimir Vlaškalič kot 
Carlsson s pravljično romantič
nim  pridihom.
Predstava je učinkovito odstrla po
gled na sodobno litovsko dram
sko usmerjenost in  nudila igral
cem možnost se soočiti z neobi
čajno dramsko poetiko, ki pa vse
buje tudi klasične elemente. Pre
mierska publika jo je sprejela z 
dolgim odobravajočim ploska
njem, katerega so bili deležni tudi 
prisotni avtor, režiser in drugi sou
stvarjalci, med katerimi naj ome
nimo skladatelja Kirila Djajkov- 
skega in njegovo dognano glasbe
no opremo ter kostumografko Je
leno Prokovič, ki je kostume usk
ladila z osebnostjo predstavljenih 
likov.

Iva Koršič
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Kratke
Ob koncertu Mešanega zbora Obalna 
iz Kopra v Nabrežini
Nabrežinsko kulturno društvo Igo Gruden slovi po raznovrstni in 
predvsem kakovostni ponudbi, ki se odvija v okusno in smotrno 
obnovljenem sedežu. Članom in ostalim so na razpolago razni 
telovadni tečaji, umetniške razstave, delavnice, gledališka in pevska 
dejavnost ter kakovostna gostovanja. Po dolgoletnem zatišju, ker 
ni Nabrežina premogla enega samega spodobnega hrama, kjer 
naj bi potekale kulturne dejavnosti, se je stanje normaliziralo. 
Sedež, danes društvena last, je polno zaseden in koriščen, za oddih 
pa je na voljo kavarna, kjer se domačini zbirajo ob kavi, branju 
časopisov in klepetu.
Ta uvod se mi je  zdel potreben, da širše okolje opozorim na 
delavnost in trud društvenega odbora, ki ga večkrat premalo 
cenimo. Prejšnjo soboto je društvo gostilo pevski zbor Obal'ca, iz 
Kopra, ki ga vodi Aleksandra Pertot. Ta res izredni zbor se je 
predstavil s programom ljubezenskih pesmi, ki so ga naslovili Oh, 
ljubezen plameneča. Prvi del je obsegal slovenska dela, ki jih je 
recitatorka sproti predstavljala in sojih  zapeli v mešani, ženski in 
moški zasedbi s pomočjo same dirigentke, ki seje izkazala tudi kot 
solo pevka. Drugi del pa je bil pravo presenečenje, saj so vrsto starih 
španskih pesmi spremljali kitarist Marko Feri, plesalka Raffaella 
Petronio in sopranistka Tamara Stanese. Navdušenje maloštevilne 
publike, ki ni dosegala števila nastopajočih, je bilo enkratno, saj 
tako kvalitetne predstave verjetno že dolgo nismo videli, pevci pa 
so se oddolžili s ponovitvijo ene izmed španskih pesmi.
Nabrežina je slovela kot vas, ki jo je odlikovala odrska in pevska 
kultura, naj spomnimo na številne in kakovostne zbore, ki so se 
vrstili vsa povojna leta, na dramske skupine, ki so s svojimi nastopi 
v domačem narečju, kot pevci, polnili dvorane. Danes v društvu 
delujejo ženski, mešani in mladinski zbor, ki nadaljujejo s pevsko 
tradicijo. Žalostno pa je, da se publika ne zaveda pomembnosti 
kulturnega delovanja in truda, ki ga vaditelji ter organizatorji vlagajo, 
vsaj tako se zdi, če sodimo po taki prisotnosti, kot smo ji bili priča 
v soboto na omenjenem koncertu, ko smo se prisotni sramovali 
zaradi odsotnih! Naj poudarim, da je tisti dan bil koncert edina 
kulturna prireditev v vasi! /n k

Velikonočna želja nabrežinskega vernika
Tudi v Nabrežini se pripravljamo na Veliko noč. Cerkvene pevke se 
z nekaterimi moškimi in organistom prof. Mamolom pripravljajo, da 
bi spodobno in čim lepše zapeli na dan Kristusovega vstajenja. Če 
nam bo vreme naklonjeno, bomo med sobotno večerno sveto mašo 
imeli tudi krajšo procesijo. Verska dejavnost se odvija v zmanjša
nem obsegu, saj mora domači župnik pater Janko skrbeti za sloven
sko in italijansko nedeljsko mašo v Nabrežini ter mašo v Mavhinjah, 
poleg tega pa je župnišče v Nabrežini še vedno prazno, kljub temu 
da so se obnovitvena dela končala. To se zelo občuti, čeprav se za
vedamo, daje temu krivo pomanjkanje duhovnikov in da preobre- 
menitevtistih, ki se po svojih močeh trudijo, gotovo ne bo izboljšala 
sedanjega kritičnega stanja. To se pozna pri pomanjkanju obrobnih 
verskih dejavnosti in predavanj. Najbolj je občuteno pomanjkanje 
ministrantov, saj se le izjemoma ob sveti maši pojavi kak strežnik. 
Treba bi bilo najti kako rešitev, da bi se stanje izboljšalo. /  antek

Oljčne vejice -  in še kaj
V torek pred oljčno nedeljo so me -  kot vsak dan -  dopoldne 
pripeljali na vozičku v veliko vežo, kjer se zbiramo za razne 
dejavnosti. Živim namreč v domu za starejše občane na Padričah. 
Pravzaprav sem tu šele nekaj dni in mi je vse še precej tuje. V torek 
pa meje z dolgih miz pozdravljalo nekaj dobro znanega: oljčne veje! 
Neka gospa je z velikimi škarjami rezala z velikih vej manjše vejice. 
Druga gospa je na sosednjo mizo natrosila bele trakce in kartonaste 
križce z napisom PAX in z golobčkom.
V oči so se mi prikradle solze. Šestdeset let, šestdeset dolgih let 
sem z drugimi člani in članicami Slovenske Vincencijeve konference 
v Trstu tudi jaz pripravljala vejice, dasm ojih na oljčno nedeljo pred

cerkvenimi vrati 
ponujali ljudem 
dobre volje v za
meno za dobro
srčen “ dar za 
uboge" -  za t i
ste, ki sojih kon
ference po žup
nijah podpirale 
(največ v centru 
mesta).
Tele vejice tu v 
veži “doma” bo
do verjetno za 
nas, goste, in za 
naše obiskoval
ce. Sestra, rav
nateljica doma, 
mi je rekla, da 
bo na o ljčno  
nedeljo 
blagoslov 
o ljčn ih  ve jic v

tukajšnji kapeli -  "con tanto di processione -  nelle nostre 
possibilita’” (s procesijo -  po naših zmogljivostih), seje nasmehnila 
s pogledom na osebe na vozičkih in v naslanjačih.
Mene pa misli zanašajo v sobe in dvorane v centru in po župnijah, 
kjer se bo spet zbralo kar precej požrtovalnih ljudi okrog miz, pre
polnih oljčnih vejic, vejic iz domačih krajev, dar naših oljkarjev. 
Tudi tam bodo PAX-i in trakci, pisani, po večini rdeči, kot je živa rdeča 
ljubezen do bližnjega. In na stotine lepo barvno ovenčanih podobic 
svetnikov. Koliko mesecev dela se skriva za vsemi temi pripravami! 
Najlepše pa je, kose vse to v prijetni in veseli družbi veže na oljčne 
vejice.
Nato še nedelja, vesela oljčna nedelja, ko ponujaš: “Oljčna vejica! 
Dar za uboge! ”
Upam, da je ta, z veseljem zabeljeni nesebični trud tudi letos 
obrodil obilen sad v obliki prostovoljnih prispevkov za pomoč 
ubogim. /  Nada Martelanc

[BI Velikonočno srečanje s tržaškim škofom msgr. Ravignanijem

"Le v miru more cveteti 
resnično življenje!"

misel na prisrčnem predpraznič
nem večeru v Društvu sloven
skih izobražencev sklenil tržaški 
škof msgr. Evgen Ravignani. 
"Pred nekaj dnevi ste praznovali 
25-letnico škofovstva, konec 
prejšnjega leta pa 75. življenjski 
jubilej, ob katerem ste tudi vrn i
li svoj mandat papežu. Naj bo to 
srečanje tudi priložnost, da ta do
godka primerno počastimo in  se 
vam zahvalimo za delo, ki ste ga 
opravili v naši škofiji", je visoke
ga gosta nagovoril predsednik 
DSI Sergij Pahor in mu v dar iz
ročil sliko iz zbirke Umetniki za 
Karitas. Izrecno se mu je Pahor 
zahvalil za premočrtnost in  od
ločnost pri zagovarjanju pravic 
slovenske narodne skupnosti. 
Občutene besede hvaležnosti sta 
izrekla tudi škofov vikar za Slo
vence msgr. Franc Vončina in 
predstavnica Zveze cerkvenih 
pevskih zborov Marija Kerže. 
"Umaknil se bom, nikoli pa vas 
ne bom nehal imeti rad", se je 
zahvalil tržaški škof, njegova m i
sel pa je ob koncu hitela tudi do 
velikega pomanjkanja duhov
niških poklicev: "Umrl bom m i
ren, če bo tudi med Slovenci vzk
lila mlada želja po duhovništvu".

MR

MOSPinSKK

Nagrajevanje letošnjega likovnega, 
fotografskega in literarnega natečaja

Natečaj, namenjen mla
dim  iz zamejstva, k i se 
želijo izkazati na likov
nem, fotografskem ali literarnem 
področju, vsako leto razpisujeta 

mladinski društvi MOSP (Mladi 
v odkrivanju skupnih poti) in  
SKK (Slovenski ku lturn i klub). 
Letos je bila tema natečaja tesno 
povezana z osrednjo Prešernovo 
proslavo, ki je imela naslov 'Kje, 
domovina, si? ', tako da so se 
mladi ustvarjalci lahko navdiho
vali prav pri tem Župančičevem 
verzu.
Nagrajevanje je potekalo v četr
tek, 13. marca, v Peterlinovi dvo
rani v Trstu. Prva točka je bil poz
drav nove predsednice MOSP-a 
Vide Forčič, ki je izrazila tudi za
dovoljstvo ob lepem številu pris
otnih. Publiko je pozdravila tudi 
Lučka Susič, ki je opozorila, da je 
bila letošnja udeležba natečaja 
nekoliko skromnejša. Likovnih 
izdelkov je bilo letos malo, foto
grafskega natečaja so se udeležili 
le štirje ustvarjalci, medtem ko je 
bilo letos literarnih izdelkov ve
liko, večinoma proznih. Sledilo

je branje literarnih prispevkov. 
Brali so člani SKK: Matjaž De Lui- 
sa, Moira Berginc, Tjaša Oblak, 
Katerina Pertot, Caterina Ducci 
Novelli, Marko Manin, Valenti
na Oblak, Francesca Sab- 
ba, Julija Berdon, Rober
ta Busechian, Jure Kop- 
ušar in  Patrizia Jurincic.
Prisotni so nato volili na
jboljši fotografski, likov
ni in  literarni prispevek, 
sledilo pa je nagrajevan
je. Letošnja komisija fo
tografskih prispevkov, ki 
so jo sestavljali Marjan 
Jevnikar, Magda Jevni- 
kar in  Danilo Pahor, se je 
odločila, da bo zaradi ta
ko majhnega števila ude
ležencev podelila samo 
eno nagrado. Odločili so 
se za sklop fotografij Ja
koba Jugoviča, ki je med 
drugim dobil tudi nagra
do publike. Magda Jevnikar in  
Deziderij Švara, ki sta sestavljala 
komisijo likovnih prispevkov, sta 
podelila tele nagrade: prvo me
sto si je prislužila Roberta Buse

chian z izdelkom z naslovom 
Skrivnost, drugo mesto Lorena 
Sushmelj z izdelkom Hommage 
Spacalu št. 4, tretje mesto pa Jas
m in Guštin z izdelkom Hom

mage Spacalu št. 3. Nagrado pub
like je dobila Roberta Busechian. 
Komisijo literarnih izdelkov so 
letos sestavljali Sergej Verč, V il
ma Purič in  Evelina Umek, ki so

za najboljši izdelek izbrali pro
zno delo z naslovom Kje, do
movina, si?, ki ga je napisala 
Valentina Oblak, na drugo 
mesto se je uvrstila Neža Kra
vos z istoimensko kratko 
zgodbo, na tretje mesto pa 
Nadja Cibic s poezijo v hek

sametrih, ki tudi nosi naslov Kje, 
domovina, si?. Publika pa je kot 
najboljši literarni prispevek oce
nila prozno delo Valentine 
Oblak.

Nagrade so bile tudi letos zelo 
bogate, darovale so jih  Zadružna 
kraška banka, Draguljarna Mala
lan in  založba Mladika.

Patrizia Jurincic

Foto Kroma

Foto Kroma

//c  prošnjo se obračam 
na Gospoda, da bi nas 

k—J  drugi glasovi ne od
vračali od Njega, kajti tudi m i

moremo gledati Njegovo obličje 
in  Ga v veri prepoznavati kot Go
spodarja življenja. Pogoj je v tem, 
da kot kristjani ne omagamo, ko

izpolnjujemo svojo dolžnost, da 
vsem oznanjamo, da je Kristus 
prav po svojem vstajenju zane
sljivo upanje odrešenja za vsake

ga človeka. (...) Da bi naša 
Cerkev razodevala svojega Go
spoda ob lom ljenju kruha s 
slehernim človekom, ki je v po

manjkanju in  si pričakuje brat
ske bližine. Ne samo kruh člo
veške solidarnosti, ampak tudi 
kruh resnice, ki izhaja iz vere ter 

obenem 
bratstva, 
ki zna po
slušati, ra
zumevati, 
sprejema
ti, deliti v 
soglasni 
ljubezni. 
(...) Versko 
pre
pričanje v 
Kristusovo 
vstajenje 
nas podpi
ra v goto

vem upanju, da bo končno zma
galo življenje". "M ir vam bodi, 
kajti le v m iru more cveteti re
snično življenje", je duhovno

Koncert revije Primorska poje

Tokrat posvečen sakralni glasbi

Cerkveno petje ima glo
boke korenine; družilo je 
ljud i iz naših krajev še 
pred narodnim preporodom in 
večkrat se je tudi posvetno 

pevsko gibanje razvilo kot 
"komplementarna de
javnost" cerkvenih pevcev.
Zato je tudi Primorska poje 
pred nekaj leti začela up
oštevati temeljno vlogo in 
posebnost cerkvenih 
zborov ter jim  posvetila 
nekaj tematskih revij, kjer 
obenem najdejo idealni 
okvir tudi vsi ne-cerkveni 
zbori, ki gojijo sakralno l i t 
eraturo. Zveza cerkvenih 
pevskih zborov in  Zveza 
slovenske katoliške prosve
te sta prevzeli organizacijo 
teh koncertov na Tržaškem 
in Goriškem. Prvi je b il pre
jšnji petek v cerkvi v Štan- 
drežu, drugi pa naslednji 
dan v cerkvi v Bazovici.
Slednji se je pričel s spodbudnimi 
besedami Zorka Hareja o ku l

turnem in  narodnem pomenu 
slovenskega petja, nakar je žup
nik Žarko Škerlj prav tako pouda
ril vlogo petja v vseh okoliščinah 
življenja in  hvaležno čestital

vsem cerkvenim pevcem, ki so s 
svojim trudom prvi duhovnikovi 
sodelavci. Kot simbol mozaika

cerkvenih stvarnosti na Tržaškem 
je uvodoma mogočno zapel 
Združeni zbor ZCPZ pod en
ergičnim vodstvom Edija Raceta. 
Za sakralne vsebine se je odločil

tudi ženski zbor Sinji Galeb DU iz 
Izole, ki je z občutkom zapel pod 
vodstvom mlade Eneje Baloh. S

programsko celoto je nato 
nastopil mešani zbor Ivan 
Kokošar iz Koritnice, ki je pod 
vodstvom Marjana Obida vodil 
mašo za rajnega duhovnika in 
skladatelja, po katerem nosi ime. 
Z bogoslužnimi pesmimi je ubra
no nastopil župnijski zbor Sveta 
Lucija iz Pirana pod vodstvom 
Cilke Kavčič, zborovodski veter
an Zdravko Klanjšček pa je 

pripravil z goriškim 
moškim zborom Mirko Filej 
zbrano in prepričljivo izve
den program v skladu z 
letošnjim posvetilom revije 
Primožu Trubarju. Razno
liko revijo so sklenili še 
utrinki iz svetovne literature 
z nastopom mešanega zbo
ra Adriatic iz Hrvatinov, ki 
je skrbno pripravil svoj kon
certni program s sodelovan
jem solistov in  saksofonista 
pod vodstvom Maria Petvar- 
ja.
Primorska poje si bo zdaj 
privoščila krajši premor ob 
velikonočnih praznikih, 
nakar bo stopila v drugi del 
svoje dvomesečne poti z 

izrednim koncertom v Glasben
em zavodu v Zagrebu.

PAL
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OPČINE Naša beseda

Velikonočna revija 
spet med nami

Z Jezusom, "ki je naša pot, 
resnica in življenje, se poda
jmo na pot, iz našega stare
ga sveta, našega Emavsa, v svet 
binkoštnega ognja, ki použiva 

spone človekovega srca".
Tako je zapisal g. Franc Pohajač v 
uvodnem razmišljanju letošnje 26. 
številke revije Naša beseda. Open
ski župnik je izbral odlomek iz 
evangelija (odlomek o učencih, ki 
srečata Gospoda na poti v Emavs), 
ki priča o skušnjavah, v katere 
lahko človek zaide v trenutku, ko 
odtuji vero od sebe. Velika noč je 
zatorej čas odrešenja in  luči, ki vo
di človeštvo na pravo pot. 
Publikacija Naša beseda, ki je v ve
likonočnem času postala tradi
cionalno branje vernikov v župni
ji sv. Jerneja na Opčinah, v Banih 
in na Ferlugih, nosi na naslovnici 
obeležje, ki priča o petdesetletnem 
jubileju blagoslovitve cerkve Lur- 
ške Matere Božje na Ferlugih. Vse
bina revije pa razprede celo vrsto 
tematik, ki poglabljajo kulturno, 
politično, versko in  družbeno do
gajanje v openski župniji. Snoval
ci Naše besede so namreč nepo
sredno vključeni v opensko tkivo, 
o katerem že vrsto let zvesto poro
čajo.
Uvodni misli g. Pohajača sledi kot 
običajno pregled velikonočnega 
slavja v župnijski cerkvi sv. Jerneja 
na Opčinah in podružnih cerkvah 
sv. Florijana pri Banih in  Lurške

Matere Božje na Ferlugih. Revija je 
namreč glasilo Župnijskega pas
toralnega sveta župnije sv. Jerneja 
apostola na Opčinah, kar pomeni, 
da so članki verske vsebine 
med nosilnimi stebri Naše 
besede: Berta Vremec je 
prispevala članka o 60. jubile
jnem Marijanskem shodu in o 
zakramentalni sliki župnije sv. 
Jerneja ap. na Opčinah, v Ban
ih in na Ferlugih ter seznam 
najstarejših župljanov, Silva 
Resinovič Valenčič je pisala o 
procesu za beatifikacijo msgr. 
Jakoba Ukmarja, Marica Do
lenc pa o župnijskih romanjih 
v letu 2007; Marija Štekar Ko
šuta je avtorica prispevka o ro
marskem izletu CPZ Sv. Jernej 
v Novo Štifto pri Sodražici. 
Martina Feri je poročala o de
lovanju domačega cerkvenega 
pevskega zbora. Zapis o delo
vanju naših skavtov pa je 
prispevala Metka Šinigoj. Ada 
Markon je poročala o dogajan
jih  na Ferlugih v minulem 
letu, o delovanju Društva 
Finžgarjev dom in Gledališke 
skupine Tamara Petaros pa je L 
pisala Lučka Susič.
Letošnja številka Naše besede po
roča tudi o 100-letnici openske 
banke: članek o jubileju bančne 
ustanove je napisal Klavdij Brajnik, 
ki je bil do pred kratkim ravnatelj 
ZKB. Mitja Petaros pa je hkrati

prispeval zapis o numiz
matični razstavi, ki je bila pred 
nedavnim v razstavni dvorani 
ZKB. Robert Petaros je intervju- 
val Marka De Luiso, člana ra
jonskega sveta za Vzhodni 
Kras. Luka Pečar je Naši besedi 
prispeval zapis o nevarnosti 
alkohola (članek je b il med 
drugim že objavljen v šolskem 

glasilu srednje šole Srečka 
Kosovela z Opčin). Drago Štoka pa 
je v neposrednem slogu opisal 
hude posledice povodnji, ki je
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Slovenskim vernikom v župniji si/. Jerneja na Opčinah

prizadela Ukve; spomin na doživl- 
janje gorskega čudesa je tema 
prispevka Marjana Skerlavaja. Ivan 
Peterlin je v letošnji številki Naše 
besede objavil govor, ki ga je imel 
ob lanskem Božičnem koncertu v

openski župnijski cerkvi, ter 
razmišljanje o prazniku slovenske 
kulture. V reviji je objavljen tudi 
pozdrav, ki ga je Pavel Vidau imel 
ob škofovem obisku v župniji, 
Rossana Paliaga pa je pisala o 
tridesetletnici delovanja Društva 
Vesela pomlad. Stanka Čuk je 
prispevala govor, ki ga je imela na 
Večeru slovenske pesmi in besede; 
hkrati je pisala tudi o delovanju 

Sklada Mitja Čuk 
ter o svoji izkušnji 
kot šolnica: dolgo
letna ravnateljica se 
je po 40 letih službe 
lani upokojila.
Naša beseda je tudi 
revija leposlovnega 
duha. Pesniške sti
he sta tudi v tokrat
n i številki prispe
vali Srečka Černe

II Artač in  Majda Ar
tač Sturman, ki je 
tokrat objavila tudi 
članek o letošnjem 
letu medkulturne
ga dialoga.

Našo besedo - ki jo 
je ob podpori ZKB 

tiskala tiskarna 
Graphart - bogatijo 
tudi številne fo
tografije, ki so pri- 

^  ložene člankom. 
Glasilo, ki ga je za- 
ložilo Društvo Finž

garjev dom, je 
namreč v času dobilo vedno bolj 
bogato podobo, res drugačno od 
prvotne, ko je Naša beseda izha
jala v skopem številu ciklostilnih 
papirjev.
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NARODNI DOM | Sklad Sergij Tončič

Nagrada Zlato zrno
glasbe; ustvarjalna področja 
so pojm ovana kar se da 
široko in  gredo od 
a rh itekture  do likovne 
ustvarjalnosti, pisanja

Zlato zrno je nova 
nagrada, namenjena 
m lad im  slovenskim 

ustvarjalcem. Razpisal jo 
je sklad Sergij Tončič, k i v 
Trstu deluje že dob rih  
petdeset le t v  spom in na 
zgodaj umrlega sina 
priznanega odvetnika 
Franceta Tončiča, sicer 
tu d i protifašista in  enega 
izmed obsojencev na 2. 
tržaškem procesu.
Nagrado so v  ponedeljek 
predstavili v  tržaškem 
Narodnem  dom u; po 
m nen ju  predsednika 
Tončičevega sklada Marka 
Kravosa se je razpis po rod il 
iz potrebe po ev identiran ju  
k rea tivn ih  p la ti našega 
prostora ter seveda iz želje, 
da b i um etn išk im  
ustvarjalcem izraz ili 
zasluženo priznanje.
Pri skladu že lijo  nagraditi 
um etniške dosežke m lad ih  
slovenskih ustvarjalcev iz

scenarijev in  skladb, 
leposlovja, kantavtorstva 
itd . Izbira la bo med 
predlogi, k i bodo do 24. 
aprila  dospeli na sedež 
sklada (D ijaški dom  Srečka 
Kosovela, u lica  Ginnastica 
72) a li v  Slovenski 
in fo rm a tiv n i center 
(Narodni dom , u lica Filzi 
14); predloge lahko 
posredujejo posamezniki, 
ustanove in  strokovna 
društva. Vsak nom in iranec 
bo preje l nagrado v  v iš in i 
500 evrov, d o b itn ik  zlatega 
zrna pa tu d i um etniško 
p lastiko in  dodatn ih  dva 
tisoč evrov.
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dežele Furlanije Julijske 
krajine. Ž irija, k i jo  ob 
predsedniku sestavljajo še 
Aleš D oktorič, Klavdij 
Palčič, Rossana Paliaga in  
M arko Sosič, bo do 20. maja 
izbrala in  objavila  imena 
največ š tir ih  nom in irancev, 
k i so se izkazali na 
pod roč jih  leposlovja, 
dram skih um etnosti, 
likovne ustvarja lnosti in

□ A N  E V
PRAZNJENJE GREZNIC 
IN ČISTILNIH NAPRAV

ČIŠČENJE
ODTOČNIH KANALOV 
Z VODNIM PRITISKOM

PREGLEDI S TV KAMERO 
IN ZIDARSKA DELA

V NOVI OBRTNI CONI ZG O N IK  PR O SEŠK A POSTAJA 29/C  
TEL. 040 2528113 - FAX 040 2528124

e-mail: info@danev.it

VITAL
Servisi za podjetja 

in privatnike za tržaško 
in goriško pokrajino

PESEK 42 
34012 Občina Dolina 

Tel. 040 226868 
Fax 040 226791 

e-mail: vitalcoop@tin.it 
www.vitalcoop.net

ŽELEZNINA TERČON SAS
Vse za hišo in vrt, stroji 
za domačo in poklicno 

uporabo, barve in barvila, 
vse za vodne in plinske 

inštalacije.

NABREŽINA, 124 
te l. - fax  040 200122

ŽELEZN1N \  IN 
DROGERIJA

TERČON
vošči veselo 
Veliko noč!

SESLJAM. 24/A tel. 041)

Trgovina jestvin

KUKANJA
PAVEL

vošči veselo Veliko noč 
Nabrežina 106/B 

Tel. - fax 040.200172

Gruden M atej in C.
©RAI) BIINI MA T KRiMIlM/ f e g  
SESIIflH 24/1, tel, 040299259

\X em m

m M m a

nuova

ecnoutensili sas
di Norma Tretjak &  C.

ŽELEZNINA, ORODJE, STROJI ZA POLJEDELSTVO

rr. OPČINE  
Proseška 7, tel. - fa x  040 212397

Obvestila
V nabrežinski župnijski dvorani 
bo od 21. marca do 6. aprila 2008 
na ogled tradicionalna razstava 
pirhov z vsega sveta. Sodelujeta 
Silva Bogateč in Claudia Raza. 
Urnik: četrtek in sobota od 16. do 
19. ure; nedelja in prazniki od 9. 
do 12. in od 16. do 19. ure. 
Združenje prostovoljcev Hospice 
Adria Onlus vabi na predavanje 
Težki bolnik v družini: važnost 
komunikacije, ki bo v sredo, 26. 
marca, ob 17. uri, v razstavni in 
konferenčni dvorani Narodnega 
doma v Trstu. Predaval bo dr.

G ianluca Borotto, zdravn ik v 
hosp icu P ineta del Carso v 
Nabrežini.

Za slovenske misijonarje daruje 
M. M. 40,00 evrov.

Veliko božjega blagoslova 

ob Velikonočnih p ra z n ik ih  

že li vsem dragim  

Slovenkam in  Slovencem

IGOR SVAB 
tržaški obč insk i sve tn ik

Vsem svojim članom, 

prijateljem in bralcem  

voščijo vesele 

velikonočne praznike

SLOVENSKA
PROSVETA

DRUŠTVO
SLOVENSKIH

IZOBRAŽENCEV

MLADIKA

S L O V E N S K O  P A S T O R A L N O  SR ED ISC E 

V  T R S T U

ob ob le tn ic i 
Kristusovega vstajenja

Ž E L I VSEM SVOJIM ROJAKOM  
VESELE VELIKONOČNE PR A ZN IK E

ZVEZA CERKVENIH PEVSKIH ZBOROV ■ TRST

V O S C l

vsem organ is tom , zborovod jem , p e vka m  
in  pevcem  te r n jih o v im  so ro d n iko m

blagoslovljene in  m iru  p o ln e  ve likonočne  
jjj^ p ra z n ik e

j j
1 |

Q V l \ 3 $

SKLAD M ITJA CUK 
IN  VZGOJNO 
ZAPOSLITVENO  
SREDIŠČE 
M ITJA ČUK ONLUS
voščita vsem p rija te lje m  
vesele velikonočne  
p ra zn ike  J

I -=̂ IIH

pizzeria - bar - gostilna

»VETO»
DEBENJAK NADA sne

•  oh to rk ih  zaprto

OPČINE - Proseška ulica 35 - Tel. 040.211629

Peč na drva

TIPIČNE 
DOMAČE JEDE 
DIVJAČINA...

,©<

Po to v a ln i urad

TRST - Ul. Milano, 20 - Tel. 040.631300 - Fax 040.365587 
e-mail: aurora@auroraviaggi.com - www.auroraviaggi.com
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Razmišljanje o zdravi prehrani

Ko zadiši po kruhu
O kruhu se je že veliko 

pisalo. O tem, kako je 
bil nekdaj dragocen, 

tedaj, ko ga n i bilo, ko so otroci 
sanjali o njem. O tem, kako za
diši, ko ga daš iz peči na mizo 
in  je topel in  mehak. O tistih 
ljudeh, k i ga ne znajo ceniti in  
ga mečejo v smeti, medtem ko 
je na svetu še veliko revežev, k i 
ne morejo računati na vsak
danji kruh.
In vendar dandanes tudi ta do
bri, hrustljavi hlebec n i več to, 
kar je bil. Ne govorim sicer o ti
stem dišečem hlebcu, k i so ga 
naše babice pekle na domačem 
ognjišču, žal ima dandanes ma
lokdo možnost in  čas, da bi 
kruh pekel doma. O tistem 
kruhu govorim, k i ga najdemo 
v pekarnah ali na policah živil
skih hipermarketov.
Največkrat gre za kruh, ki 
prihaja iz večjih pekarij ali pa 
ga v trgovino pripeljejo 
zamrznjenega, tako da ga pre
prodajalci samo spečejo in  dajo 
na police. Tak kruh je seveda 
na videz lep in  privlačen, 
mehak je, dolgo ohrani sveži
no, pa tudi veliko izbire nudi

boljše vzhajanje pa je največk
rat zasluga biotehnično prido
bljenih encimov, k i so lahko 
celo plod genske manipulacije. 
Vse to je seveda žalostno, 
predvsem ker so podatki o se
stavinah potrošniku največkrat 
nedostopni in  ker ubogi neved- 
neži vsak dan pojemo za dobro 
mero kemičnih sestavin, anti
biotikov, barvil in  škropiv v 
hrani, k i nam jo  trgovci po 
nujajo kot dobro in  zdravo. 
Informacije in  napisi na ž ivilih  
pa so največkrat zavajajoči ali 
pa celo naperjeni pro ti enemu 
samemu modnemu sovražniku 
(beri: holesterolu), torej opo
zarjajo na navidezno zdravju 
koristno hrano, k i je v resnici 
zelo vprašljiva. Napisa "brez 
holesterola" imamo že vsi čez 
glavo, uradni v iri pa nas še na
prej nagovarjajo, naj posegamo 
po živilih  s tako oznako. Tako 
veliko ljud i dandanes vsakod
nevno uživa margarino, ne ve 
pa, da so nasičene maščobe ra
stlinskega ali celo umetnega iz
vora po nekaterih raziskavah 
med glavnim i povzročitelji 
sladkorne bolezni in  raka. Opi-

kupcu: bolj ali manj hrustljav, 
bel ali pšenično rumen, te ali 
one oblike. Marsikdo izmed 
nas, k i kruh izbira in  kupuje, je 
še vedno prepričan, da je pečen 
iz moke, vode in  kvasa, saj dru
gače pač ne more biti. Žal pa n i 
tako. Že pred leti sta m i mož in  
prijatelj, k i zaradi službenega 
naloga vstopata tudi v tiste pro
store pekarn, k i ostajajo nam 
navadnim potrošnikom skrite, 
pripovedovala, kaj vse sta tam 
videla: vreče že pripravljene 
mešanice različnih sestavin, k i 
imajo neomejen rok trajanja, 
umetne maščobe, k i jih  n i tre
ba hraniti v hladilniku in  so 
odporne p ro ti visokim tempe
raturam, vreče s posebnimi 
mokami, k i vsebujejo barvila, 
umetna sredstva za vzhajanje 
in  še in  še bi lahko naštevali.
Pa tudi soseda, k i je bila svojčas 
zaposlena v bližnji pekarni, že 
lep čas pridno peče kruh doma. 
Poleg številnih dodatkov, pra
vih kozmetičnih ličil, k i so jih  
vsak dan dodajali moki, jo  je 
najbolj presunilo to, da je po l
nozrnat kruh v resnici samo iz
delek iz temnejše obarvane 
moke, da obarvane, in  to s či
sto navadnimi barvili.
Doma pečen hlebec je imel 
vonj, k i ga industrijsko p ri
pravljen kruh seveda nima, iz
delek pa mora b iti kljub temu 
čim bolj privlačen. Kdo bi pa 
kupoval kruh, če bi po njem ne 
zadišalo po celi prodajni hali! 
Ravno zaradi tega kruhu iz h i
permarketov dodajajo arome, 
sladila in  barvila, hitrejše in

rat izven doma. Ob 
vsiljivi prisotnosti mo- 
bilnika, k i ne spoštuje 
čarobne tišine. Poleg te
ga se premalo zaveda
mo, kako pomembna je 

hrana za naše zdravje. Malok
do, k i kupuje, preveri sestavo 
živila in  izbira med najbolj 
kakovostnimi izdelki, cena je 
največkrat pomembnejša od 
kvalitete. Za kuhanje in  peko 
n i časa, še zelenjavo ne utegne
mo oprati in  jo  raje kupujemo 
že narezano, brez vitaminov in  
lepo, čisto spakirano. Pa vrt, 
zakaj bi ga obdelovali, ko lahko 
kupiš poceni kitajske izdelke, 
saj je dražje in  veliko bolj na
porno, če doma prideluješ. No, 
na kakovost smo seveda poza
bili, ali kaj, ko sta dandanes čas 
in  denar najbolj pomembna.
Pa otroci, oni so seveda naj
večje žrtve, brez sposobnosti, 
da bi se branili, nasedajo rekla
mi, starši pa jih  na veliko pitajo  
z "merendinami", k i so praktič
ne, hitre in  seveda, vsaj na
smejani obrazi na reklami tako 
pravijo, dobre. Imam pa prija
teljico, k i je hčerki rada p ri
pravljala domače obroke, še ce
lo  toliko lepih imen si je izm i
slila, ko t "matevž" za zelje s 
krompirjem, korenčkove pali
ce, za narezan korenček, poma
rančni sladkorčki za koščke po-

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

ce, k i so jih  poizkusno hranili s 
transmaščobami, so že v osmih 
dneh zbolele za diabetesom. Pa 
še nekaj raziskav je pokazalo, 
da je p ri ljudeh, k i zmerno 
uporabljajo maslo ali celo 
svinjsko mast manj obolenj sr
ca in  ožilja ko t p ri tistih, k i stal
no posegajo po nasičenih 
maščobah in  margarinah ra
stlinskega izvora. Maščobe, p ri
dobljene na osnovi kokosovega 
olja, pa so že nekaj let znane 
kot zdravju najbolj škodljive. 
Seveda bi o hrani lahko napisa
l i  celo knjigo: o aditivih, k i so 
dovoljeni, a zaradi tega niso 
neškodljivi, o zelenjavi, k i raste 
brez sonca, brez zraka in brez 
zemlje na podlagi umetnih 
hranil, o živalih, k i jih  krm ijo  z 
antib iotiki in  živijo v nevzdrž
nih življenjskih razmerah. Am
pak o vsem tem si bomo lahko 
v kratkem ogledali avstrijski 
dokumentarec Kruh naš vsak
danji, k i si ga je zamislil režiser 
Nikolaus Geyrhalterin k i je že 
razvnel živahno razpravo doma 
in  v tujini.
Tu se bom zamislila samo nad 
vlogo, k i jo  ima dandanes vsak
danja prehrana. Nekdaj, ko je 
bila slednja brezmejno bogast
vo v rokah nekaterih izbrancev 
in  je veliko ljud i stradalo, je b il 
čas, ko je družina sedla h kosilu 
ali večerji, skoraj čaroben, lepo 
je bilo sedeti skupaj in  zajemati 
iz skupne sklede. In čas je b il 
poln svetosti, tako da je celo 
klepet m otil lepoto trenutka. 
Sedaj jemo največkrat v nagli
ci, največkrat sami in  največk-

maranč. In deklica je veselo 
grizla korenček, dokler n i šla v 
vrtec. Tam pa so j i  začeli za ma
lico dajati, pomislite  na
politanke. Ja, ampak saj so to 
naj slabši piškoti, k i vsebujejo 
največ sladkorja in  največ na
sičenih maščob, sem se začudi
la. Prijateljica je bila nemočna, 
saj je bila večina staršev z napo
litankami zadovoljna, hčerka 
pa seveda sedaj odklanja ko
renčkove palice in  pomaranč
ne bombončke.
Pa tudi starši sami nismo 
boljši. Pred kratkim sem p ri
sluhnila znanki, k i je do- 
raščajoči hčerki razlagala: "Ja, 
če ne boš varčevala p ri hrani in  
kupovala najbolj poceni proiz
vodov, si ne boš mogla n iko li 
privoščiti prestižnega avtomo
bila".
No, seveda, to drži, ravno zato 
se jaz tako ponosno vozim v 
svoji stari rdeči škodi, kupujem 
pa najraje svežo zelenjavo na 
tržnici, doma kuham in  pečem, 
pa še biološko hrano prideluje
mo na svoji njivici. No, to n i 
ravno prestižno, je pa zdravo, 
to vam bo lahko tudi zdravnik 
zagotovil. Pa tudi čas si vza
mem, da skuham svežo hrano, 
n iko li ne sežem po taki, k i je 
vnaprej pripravljena in  obdela
na s konservansi. Izgubila bom 
kake pol ure na dan, res, am
pak trdno upam, da bom teh 
nekaj uric pridobila na stara le
ta. Tudi zdravje je namreč na
ložba, v katero se splača vložiti 
nekaj truda in  denarja.

SuziPertot

Potreba po  iskanju smisla
Današnji dan se je zaključil s preprostostjo in  
čistostjo francoskega filma, katerega odkriti 
namen je, da odideš iz dvorane z občutkom, 
da je sreča res v svetu, k i ga še vedno najmanj 
poznamo: v nas samih. Enostavno sporočilo, 
prozorno kot voda in  vendar je današnji svet v 
mnogočem tako oddaljen od preprostosti in 
prozornosti, pravzaprav se m i sami oddaljuje
mo od besede "preprostost". Kot da b i pred
stavljala kletvico. Raz
mišljam, zakaj živimo v 
takem času, ko je življenj
ska bistvenost sporočila te
ga film a tako redka. Člo
vek je v  vedno večji meri 
prestrašen, verjamem, da 
potrebuje vedeti, da ob
staja neka svetloba nekje 
in  v nečem, upanje v  nekaj 
več kot le materializem ali 
osebni uspeh. Predvolilni 
govori so vedno nabiti z 
nečim, kar b i se lahko
zgledovalo po idealih. In vendar, koliko oseb, 
ki jih  izreka, resnično verjame vanje?
V tem mesecu je oddaja "Blob" predvajala 
kratke izjave višješolcev iz različnih ita lijan
skih mest. Kaj si želijo od prihodnosti, kako 
gledajo na politiko, na državo, kako opazujejo 
družbo. Različne sanje, drugačni jezikovni ak
centi, vsem skupen občutek velikega razkola v 
družbi, izgubljeno zaupanje v današnje insti
tucije in  kako se z n jim i ne strinjati? Kako ne 
videti, da mora b iti nekaj zelo narobe, če smo 
kot družba izgubili čut za javno last? Kje sploh

smo?
Nakopičenih spontanih smetnjakov v Neaplju 
so se naše oči navadile tako kot oči izginulih 
oseb iz TV oddaj, gledamo in  vendar nam 
uspe to doživljati le z racionalnostjo. Pred dne
v i me je iz te racionalnosti stresel jok starke v 
večernem dnevniku, njena šibka hoja na po
snetkih in  stavek "pokvarili so m i morje, zdaj 
pa še zemljo". Zatem besede mlade mame iz 
prvega nadstropja stanovanjskega bloka. Zau

darjajoče vrečke ji pokri
vajo pogled z okna. V t i 
stem trenutku pomislim, 
da je b ilo  protestov zoper 
tako nečloveško 
upravljanje še bistveno pre
malo. Pravzaprav se m i zdi 
čudno, da se (še) vse sku
paj n i izrodilo v nasilne iz
grede, da n i kdo vrečke 
enostavno natovoril na ba
ger in  jih  odložil pred 
deželno ali občinsko pa
lačo.

Živimo v času čakanja na neko radikalno spre
membo, k i je veliko več kot politična, ker 
čakamo na spremembo našega doživljanja 
tukajšnje poti. Zdi se mi, da je vedno bolj za
slediti potrebo po upanju, zato ne verjamem 
več v večno umetniško obelodanjenje slabega 
v človeku. Pač pa verjamem v to, da ima člo
vek današnjega časa predvsem potrebo po taki 
umetnosti, ki lahko človeka spodbuja v 
iskanju smisla. Samo rušenje n i dovolj, mo
goče smo tega že zdavnaj siti. V umetnosti, 
tako kot v medijih in  v politik i.

In memoriam

Vipavka - čudodelka za štedilnikom 
v italijanskem vrtcu

V sredo, 27. januarja letos, je 
zjutraj iz Vipave odpeljal 
proti Italiji avtobus s pot
niki na neobičajno ali posebno ro
manje. V njem so se zbrali sorod

niki, prijatelji in  znanci pokojne 
domačinke Zmage Bajc por. Tozzi 
ter pevci MPZ Zlatorog iz Vipave. 
Namen vseh je bil, da bi se od nje 
osebno poslovili in  jo na pogrebu 
spremljali s slovensko besedo, mo
litvijo in  slovensko pesmijo.
Po petih urah vožnje je avtobus 
pristal pred njenim domom v le
pem in bogatem mestu Furlanije 
Cassanu D'Adda.
Pokojna Zmaga Bajc se je po šo
lanju v Vipavi leta 1961 zaposlila v 
poslovalnici Parne Pekarne 
iz Ajdovščine, ki je imela 
prostore v znani Poniževi 
pekarni in  prodajala kruh, 
žemljice, krofe in  imenitne 
"kremšnite". Pekarno je 
pozneje prevzelo podjetje 
Mlinotest iz Ajdovščine. Le
ta 1965 je odšla v Šempeter 
pri Gorici in  se tam zaposli
la v novoustanovljeni po
rodnišnici. Tu je ostala do 
leta 1970, ko se je poročila 
in odšla z možem v Trevi- 
glio v Italiji. Moža je spoz
nala v Rožni Dolini, na meji 
z Italijo, kjer je opravljal 
službo financarja. Z eno 
plačo tudi v Italiji takrat ni 
bilo lahko, zato si je hitro 
poiskala dodaten zaslužek 
in  sprejela delo čistilke v 
otroškem vrtcu v Cassanu D' Ad- 
da v ulici Rimembranze, ki so ga 
vodile šolske sestre. Po nekaj me
secih je ustanova v prometni ne
sreči nenadoma izgubila glavno 
kuharico in  Zmago so vprašali, ali 
se čuti sposobno stopiti pred šte
diln ik in  prevzeti v tej stiski 
kuhinjo v vrtcu, kjer je bilo več kot 
sto otrok. Brez pomisleka je z njej 
lastno "korajžo" to sprejela, kljub 
temu da ni še dobro obvladala ita
lijansko. Veliko se je naučila od do
brih in  plemenitih šolskih sester. 
Pomagale so ji pri začetnem 
uvajanju. Z njim i je ostala stalno 
povezana, tudi potem ko je vrtec 
prišel pod občinsko upravo. V tej 
službi se je tako vživela, da jo je 
imela za svoj drugi dom. V njej je 
bila tako rekoč gospodinja in  go

spodar obenem. Skrbela je za ve
liko stavbo in vrt pred njo. Zato so 
imeli otroci na jedilniku pestro in 
zdravo hrano. Znala jih  je pre
pričati, da so za glavno jed pojed
li vipavsko zelenjavno mineštro. 
Navdušeni so bili nad njeno špi
načo. Še danes ne pozabijo na 
krompirjev golaž in  "tensten 
krompir v kozici", ki ga prej niso 
poznali. Sama je izdelovala mar
melado, paradižnikovo mezgo in 
delala odlične pizze. Tudi med let
nim i počitnicami je bila oskrbni
ca velike stavbe in vrta pred njo. 
Zaradi njene delavnosti, organiza
cijske sposobnosti, veselega 
značaja in odločne besede je bila

zelo priljubljena pri otrocih, uči
teljicah, starših in zaposlenih v tej 
ustanovi. Večkrat je kuhala v kolo
nijah skavtov in  v drugih kolo
nijah ali pri duhovnih vajah, ki so 
jih  vodili duhovniki. Zato so jo 
poznali mnogi starši tridesetih in 
več generacij otrok, zdravniki, 
pravniki, občinski svetniki in cerk
veni dostojanstveniki v mestu. Z 
njeno veselo naravo in pripravlje
nostjo vsakemu pomagati z nasve
tom ali dejanjem je bila zelo prilju
bljena v vrtcu in tudi drugod. Bila 
je srčno dobra in  je na življenje 
gledala vedno pozitivno.
To je pokazal tudi njen pogreb 30. 
januarja letos, ko se je v stolnici v 
Cassanu D'Adda zbrala velika 
množica ljudi. Ob njenem slovesu 
je v velikem mestu v Italiji zadone

la slovenska pesem na njenem do
mu, v cerkvi pri sv. maši in  na 
pokopališču. Pevcem LPZ Zlatorog 
iz Vipave je b il pripravljen pose
ben prostor pred oltarjem desno, 
levo pa so bili otroci iz vrtca z vz
gojnim osebjem. Na domu je ob 
krsti visela slovenska zastava. K 
zadnjemu počitku smo ji položili 
prgišče zemlje iz domačega vino
grada, nagelj ček in  rožmarin z na
pisom: Kadar jaz umrla bom, 
venček lep imela bom. Ga. Sonja 
in spodaj podpisana sestra Magda 
sva ji namenili še besede slovesa, 
ki jih  je v italijanščini prebrala do
mačinka Zora iz Vrhpolja, poroče
na v Milanu.
Med mašo zadušnico je tamkajšnji 
duhovnik povedal nekaj besed o 

pokojnici in njenem narodu 
v Sloveniji, ki ga je spoznal v 
taborišču Dachau. Pozdravil 
je vse, ki smo prišli iz Slove
nije. Od nje so se poslovile 
tudi učiteljice iz vrtca. Če
prav je cerkev zelo velika, je 
naša pesem zaradi odlične 
akustike občuteno zadonela 
in prisotne prepričala o naši 
vernosti in kulturi. Zavlada
la ja tišina in  napeto po
slušanje. Zato so pevci pri 
zadnji pesmi ponovili dve ki
tici.
La Gažžeta deli' Adda, mest
n i lokalni časopis, je 4. fe
bruarja o Zmagi objavil čla
nek z naslovom "Addio alla 
Maga dei fornelli" -Pozdrav 
čudodelki ob štedilniku. Z 
imenom Maga so jo klicali 

tudi otroci iz vrtca. Slovensko ime 
Zmaga je bilo zanje težko izgo
vorljivo.
V letu 2005 je zbolela za hudo bo
leznijo v prvem letu pokoja. Na tej 
težki poti so jo spremljali mož 
Gioele, hčerki Elena in Silvana. V 
njen rojstni kraj Vipavo se je rada 
vračala ob veselih in  žalostnih do
godkih in z veseljem prebirala naš 
Vipavski glas. Nikoli ni pozabila 
na dom in rod.
Zaradi njenega vsestranskega dela 
v Cassanu D'Adda ji bo ustanova 
vrtca vzidala na pročelje stavbe 
spominsko obeležje.
Vsem, ki so si vzeli čas in poroma
li ta dan na njen pogreb, iskrena 
hvala, še posebej pa pevcem LPZ 
Zlatorog iz Vipave.

Magda Rodman
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Podelitev nagrad Sklada Josipa Jurčiča

Ekološko-ribolovna cona za 
Slovenijo ostaja vir sporov

Slovenija ima skupaj z drugi
m i državami članicami EU 
zaslugo, da se je Hrvaška 

prvič po osamosvojitvi uklonila 
pritiskom oz. skoraj ultimatom 
povezave ter sklenila, da njena 
ekološko-ribolovna cona ne bo 
veljala za članice EU. Če tega ne 
bi storila, ne bi mogla nadaljeva
t i pogajanj za vstop v povezavo. 
Enotnost in  odločnost članic sta 
dosegli uspeh in  b ili odločilnega

pomena. Pokazalo se je, kako 
prav je delovala Slovenija, ki je 
celotno EU prepričala o tem, da 
ekološko-ribolovna cona n i dvo
stransko vprašanje med Sloveni
jo in  Hrvaško ter nemara Italiijo, 
ampak primer, ki se nanaša na 
Hrvaško in  evropsko povezavo. 
Če bi obveljala teza, da je ekolo
ško-ribolovna cona dvostransko 
vprašanje, slednje skoraj gotovo 
ne bi "zamrznili" za članice EU. 
Slovenija ima namreč s Hrvaško 
slabe izkušnje, na večini področij 
odnosov med državama.
Toda ekološko-ribolovna cona je 
še zmeraj aktualna, čeprav bo

"mirovala", dokler se o njeni 
funkciji ne bodo dogovorile Hr
vaška, Slovenija, Italija in  evrop
ska komisija. Nekatere politične 
stranke v Sloveniji menijo, da bi 
omenjeno cono morali ukiniti, 
jo odpraviti, ker bi s tem odpravi
li nevarnost za hrvaško izsilje
vanje Slovenije. Cona je namreč 
tako začrtana na zemljevidih in 
drugih dokumentih, da sega v 
slovensko morje, da teoretično

omogoča hrvaško prilastitev po
lovice Piranskega zaliva ter da 
sosednja država oživi tezo, da 
Slovenija nima izhoda na odprto 
morje. Gre za realne možnosti in 
nevarnosti, saj nekatere stranke 
menijo, da se bo hrvaška vlada 
zaradi popuščanja pri ekološko- 
ribolovni coni "maščevala" tako, 
da bo še naprej trmasto vztrajala 
pri svojih stališčih glede izvajan
ja sporazuma o maloobmejnem 
prometu na Jadranskem morju 
in  lastništvu spornih zemljišč na 
levem bregu reke Dragonje v 
Istri.
Kakšna bodo stališča Hrvaške do

omenjenih vprašanj, zlasti tistih 
glede meje, naj bi bilo bolj jasno 
v kratkem, ko se bosta sestali 
skupini zgodovinarjev iz Sloveni
je in  Hrvaške. Za srečanje zgodo
vinarjev sta se zavzela premiera 
sosednjih držav Janez Janša in  
Ivo Sanader. Sumničenja in  pred
sodki med državama pa so tr
dovratni. Iz ankete, ki jo je izved
la Fakulteta za uporabne in  druž
bene študije v Novi Gorici, po 

naročilu ministrstva za zu
nanje zadeve izhaja, da 72 
odstotkov vprašanih meni, 
da so odnosi med Slovenijo 
in  Hrvaško slabi; le za 8 od
stotkov anketirancev pa so 
dobri. Kar 74 odstotkov vpra
šanih pa je menilo, da bi 
morala b iti politika Sloveni
je do Hrvaške ostrejša in  trša 
kot sedaj.
Medtem ko vlada brez večjih 
napak in  zastojev izvaja vlo
go predsedujoče Slovenije 
EU, pa se na domačem pri
zorišču ohranjajo ali pa celo 
večajo napetosti med po li

tičn im i strankami. Polemike in 
spori potekajo skoraj na vseh po
dročjih, ki so bistvena ali pa zna
čilna za državo. Sodniki napove
dujejo, da bodo zaradi nizkih 
plač izvedli stavko, stavko napo
vedujejo tudi zdravniki in  medi
cinske sestre. Zdravniki, člani 
sindikata Fides, zahtevajo povi
šanje plač, ki naj bi bile v povpre
čju trikrat višje od povprečnih 
plač v Sloveniji. V oddaji Trenja 
na osrednji komercialni televiziji 
so nekdanji sodelavki Janeza Jan
še, Adrijani Starina-Kosem, dali 
priložnost za nov napad na pre
miera. Niso pa ji postavili nobe

nega vprašanja o njenem delo
vanju kot predsednice Nadzorne
ga sveta časnika Delo, ki ga je iz
koristila tudi za pregon nekdan
jih  časnikarjev tednika Mag, ker 
so se ti uprli pritiskom na neod
visnost novinarstva v samostojni 
in  demokratični Sloveniji. Mo
ralno jih  je podprl Sklad Josipa 
Jurčiča, ki jim  je slavnostno po
delil nagrade, namenjene časni
karjem, svobodnim publicistom 
in urednikom. Nagrade so prejeli 
nekdanji vršilec dolžnosti odgov
ornega urednika Maga Silvester 
Šurla in  nekdanji časnikarji ome
njenega tednika Igor Kršinar, Ne
nad Gliicks, Biserka Karneža-Cer- 
jak in  Brigite Ferlič-Žgajnar. Sil
vester Šurla je ob podelitvi na
grade opozoril, "da so novopeče
ni kapitalski mogotci in  njihova 
tovarišija pripeljali v Mag bolj 
prilagodljivo časnikarsko ekipo, 
pri čemer smo im eli opraviti s 
posegom v neodvisnost novinar
stva, ki se je tukaj pripetila v vsej 
svoji nedemokratični temelji
tosti".
Izid parlamentarnih volitev naj 
bi bil odvisen predvsem od uspe
šnega pregona gospodarskega 
kriminala
Borutu Pahorju, k i je še nedavno 
veljal za zanesljivega zmagoval
ca parlamentarnih volitev je
seni, kaže slabše, saj ga ogroža 
Gregor Golobič, izkušen politik 
in  predsednik stranke Zares. Pa
horja se je lotila nervoza. Kako si 
je sicer mogoče to lm ačiti nje
gove čudne izjave. Nedavno je 
na primer dejal, da bodo stvari v 
predvolilnem obdobju lahko šle 
tako daleč, "da utegne kdo reči, 
da je kdo lepši od njega, Boruta 
Pahorja".
Izid jesenskih državnozborskih 
volitev pa bo najbrž odvisen 
predvsem od uspešnega pregona 
gospodarskega kriminala, ki ga je 
spodbudil in  napovedal Janez 
Janša. Sicer pa upajmo, da se bo 
politika v Sloveniji umirila vsaj 
med velikonočnimi prazniki.

Marijan Drobež

Razstave v Narodnem muzeju Slovenije

Tudi o Primožu Trubarju 
prve slovenske knjige

piscu

N arodni muzej Slovenije 
privablja vsak dan veliko 
število obiskovalcev iz 

vse države, pa tudi iz tujine. Po
sebno zanimanje vzbujajo stalne 
razstave, ki so: Zakladi Narodnega 
muzeja Slovenije, v njej so na 
ogled najimenitnejši arheološki 
predmeti od starejše kamene do
be do srednjega veka; O sloven
skem jeziku kot narodni identiteti 
in  simbolu, ta zbirka prikazuje 
posamezne etape prehajanja slo
venščine iz jezika ljudstva v jezik 
naroda in države z vsemi njegov
im i značilnimi pojavi. Prikazana 
je tudi zgodovina prostora, ki je v

stoletjih postal domovina Sloven
cev; Staroegipčanska mumija: na 
ogled je edina mumija s krsto v 
Sloveniji in drobni predmeti iz 
egipčanske zbirke. Predstavljena 
je občasna razstava o zakladni na
jdbi iz rimske dobe. Jeseni leta 
2003 so arheologi na Drnovem 
našli lonec poln dragocenosti iz 
rimske dobe, ki so jih  v Narod
nem muzeju Slovenije natančno 
raziskali in ugotovili, kdo, kdaj in 
zakaj je shranil ta zaklad. 
Posebno zanimanje obiskovalcev 
pa vzbuja razstava z naslovom Pri
mož Trubar 1508-1586. Razstava 
v počastitev 500-letnice rojstva

pisca prve slovenske knjige 
je posvečena predvsem os
ebnosti in  delu Primoža 
Trubarja ter dosežkom 
slovenske reformacije v 
književnosti, likovni 
umetnosti in  glasbi. Avtor
ja razstave sta dr. Maja 
Žvanut in Marijan Rafael 
Loboda. Razstavo so 
pripravili v novi stavbi 
Narodnega muzeja Slove
nije na Metelkovi u lici v 
Ljubljani, v soseščini Slo
venskega etnografskega 
muzeja. Razstava o Primo
žu Trubarju v obdobju 
med leti 1508 in 1586 bo 
odprta do konca leta.

o iž 00 s

Kratke
Mojster fotografije Marko Pogačnik 
se predstavlja v Cerknem
V Cerkljanskem muzeju je na ogled razstava fotografij in drugih 
stvaritev Marka Pogačnika, mojstra fotografije, ki s svojo izjemno 
energijo že dolgo obdobje odkriva življenjske skrivnosti alpske in 
p reda lpske narave.
Njegovi m otiv i so 
živalstvo, rastlinstvo in 
pokrajina. Najbrž je edini 
v Sloveniji, ki je na svoji 
poti nastopal samo z 
naravoslovno fotografijo.
Marko Pogačnik je začel 
s fotografiranjem divjadi, 
z eno najbolj napornih 
smeri fotografije. Bil je 
ure in dneve med 
gorami. Prvi je spomladi 
čakal na ruševce, največ 
je  vedel o svizc ih  in 
na jbo ljše  fo to g ra fije  
gamsov je prinašal na 
razstave. Pri tem seje vedno zavzemal za varstvo narave in je v letu 
1995 postal tudi prostovoljni nadzornik Triglavskega narodnega 
parka. Doslej je sodeloval na več kot stotih skupinskih razstavah. 
Na razstavi v Cerkljanskem muzeju predstavlja Marko Pogačnik 
izbor fotografij z motivi iz živalstva, rastlinstva in pokrajine. Njegove 
stvaritve bodo na ogled do 30. marca.

Nagel razvoj in uspešno poslovanje tovarne 
očal v Ormožu
Naložbe italijanskega kapitala v Sloveniji sicer niso posebno velike 
in zelo zaostajajo za možnostmi, toda v nekaj primerih so uspešne 
in učinkovite. Nemara je med najbolj spodbudnimi primer tovarne 
očal v Ormožu. Ko jo je italijanska družba Carrera 0ptyl leta 1996 
kupila od prejšnjega avstrijskega lastnika, je bila strojna in sploh 
tehnološka oprema zelo izrabljena ter jo je nameraval italijanski 
lastnik sprva zapreti, vendar se je vodstvo družbe v Padovi odločilo, 
da prebivalcem Ormoža nudi priložnost za razvoj. V desetih letih je 
iz zastarelega obrata nastala moderna tovarna z najmodernejšimi 
stroji in tehnologijo. Zdaj je v njej zaposlenih 1450 delavcev. 
Tovarna v Ormožu izdeluje očala za kupce na vseh celinah. Italijanski 
lastnik 90% dobička, ki ga ustvari tovarna, znova vloži v proizvodnjo 
in razvoj. Namestili so nove stroje in izboljšali razmere, v katerih 
delajo delavci. Plače so zvišali za 2,7 odstotka nad kolektivno 
pogodbo. Izplačujejo jih redno vsakega petnajstega dne v mesecu 
in nikoli se ne zgodi, da bi se izplačilo zavleklo. Regres izplačajo 30. 
junija. V tovarni imajo tudi zelo dobro opremljeno zdravstveno 
ambulanto. V kuhinji pripravljajo tri menije na dan, tudi dietnega, 
hrana je  sveža, jediln ica pa velika in lepo urejena. Tovarna 
italijanskega lastnika prebivalcem Ormoža veliko pomeni, saj je 
edina velika na njihovem območju, poleg tega pa ima najsodobnejšo 
tehnologijo.

Zupan MO Nova Gorica Mirko Brulc 
pri predsedniku RS dr. Danilu Turku
V torek, 11. marca, dopoldan, se je župan Mestne občine Nova 
Gorica Mirko Brulc srečal s predsednikom države dr. Danilom 
Turkom. Skupaj s Sergijem Pelhanom, predsednikom Slovenske 
izseljenske matice, in Janezom Rogljem, tajnikom omenjene matice, 
mu je predstavil priprave na 52. srečanje slovenskih izseljencev s 
celega sveta, ki bo v organizaciji Slovenske izseljenske matice 
potekalo 7. in 8. junija 2008 na gradu Kromberk. Predsednika je 
zanimalo sodelovanje med Slovensko izseljensko matico in 
izseljenci. V nadaljevanju pogovora je  župan Brulc seznanil 
predsednika tudi s pobudo o prodaji kulturnih dobrin brez davka na 
območju obeh Goric. Predsednik je izrazil naklonjenost tej pobudi, 
obenem pa ga je zelo zanimalo sodelovanje, ki poteka med Mestno 
občino Nova Gorica in Občino Gorica. Izrazil je željo, da bi se tudi 
osebno udeležil katere od skupnih prireditev obeh občin. Predsednik 
je župana Brulca povprašal tudi o projektu megazabavišča. Župan 
mu je predstavil pozitivne in negativne plati gradnje omenjenega 
centra in mu posredoval prepričanje, da bi tovrstno investicijo lahko 
samostojno izpeljala tudi družba HIT. Župan Brulc je predsedniku 
posredoval tudi prošnjo za pokroviteljstvo Evropskega prvenstva za 
mladince in člane do 23 let v slalomu na divjih vodah, ki bo od 9. 
do 13. julija letos potekalo na reki Soči v Solkanu.

Brezplačno zdravljenje katerekoli oblike 
zasvojenosti
V Novi Gorici so ustanovili Center za svetovanje in pomoč 
zasvojenim, ki deluje po krščanskih načelih na podlagi Svetega 
pisma. V centru deluje komuna, ki zagotavlja brezplačno pomoč pri 
zdravljenju zasvojenosti in poznejši rehabilitaciji odvisnikov. Gre za 
odvisnosti od mamil, alkohola, igralništva in katere koli druge oblike 
zasvojenosti. Center ponuja pomoč moškim in ženskam. Celoten čas 
zdravljenja in rehabilitacije v komuni je popolnoma brezplačen. Vse 
faze zdravljenja zagotavlja komuna sama.
Center za svetovanje in pomoč zasvojenim ima svetovalno točko v 
Solkanu, na cesti IX. korpusa 72, kjer nudijo vse informacije in 
pojasnila. Svoje komune ima v Španiji, Italiji, na Hrvaškem in v 
drugih državah. Prosta mesta za zdravljenje imajo v Španiji in Italiji.
V Novi Gorici, ob frančiškanskem samostanu na Kostanjevici, deluje 
tudi Skupnost srečanje, ki se posveča boju zoper zasvojenost z 
mamili.

Slovenci ponovno v hrvaški ustavi
Na Hrvaškem bodo kmalu spremenili ustavo in v ta temeljni akt 
vključili načela in določila, kijih zahtevajo izkušnje in čas. Predsednik 
Sabora Vladimir Šeks, ki je tudi predsednik komisije za dopolnitev 
ustave, je dejal, da bodo v to temeljno listino vključili tudi slovensko 
in bošnjaško manjšino na Hrvaškem. Točno število naših rojakov na 
Hrvaškem ni znano. Zanesljivo pa jih je več tisoč. Največ Slovencev 
živi na območju Zagreba, Karlovca, v Dalmaciji in na Reki. Naši 
rojaki imajo povsod, kjer živijo, svoja društva in razne organizacije.

Devet članov Kluba primorskih poslank in poslancev Državnega zbora Republike Slovenije se je pod vodstvom predsedujočega Aure- 
lia Jurija minuli ponedeljek mudilo na celodnevnem obisku v Furlaniji Julijski krajini. Obiskali so Trst, Gorico in Beneško Slovenijo. 
Poslanci so se srečali s predsednikom deželne vlade FJK Riccardom Myjem in predstavniki slovenske narodne skupnosti v Italiji. 
Poslanci so prišli na obisk na povabilo krovnih organizacij Slovencev v Italiji, Slovenske kultumo-gospodarske zveze (SKGZ) in Sve
ta slovenskih organizacij (SSO) in so se skupaj s predsednikoma SKGZ in SSO Rudijem Pavšičem in Dragom Štoko ter slovenskim ge
neralnim konzulom v Trstu Jožetom Šušmeljem srečali s predsednikom deželne vlade Riccardom Myjem. V Gorici (na sliki pred cen
trom Bratuž) so spoznali delovanje slovenskih kulturnih hramov. /  Foto JMP
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Akademski pevski zbor Univerze na Primorskem (foto DP)

zborovskem večeru. V 
Štandrežu so se predstavili še 
zbor Anton M artin  Slomšek iz 
Zagreba, za katerega skrbi 
Vinko Glasnovič, cerkveni 
pevski zbor Sv. Križ, k i ga vodi 
Aleksander Osojnik, in  oktet 
Castrum iz Ajdovščine pod 
vodstvom Nadje Bratina. 
Spored je povezovala in  zbore 
predstavila Majda Zavadlav. V 
nagovoru je Alessandra 
Schettino poudarila, da v 

novem evropskem 
duhu, po odpravi meja, 
se odpirajo nove 
možnosti, k i narekujejo 
še večjo zavzetost za 
značilnosti posameznih 
narodov. Petje je 
najpomembnejši izraz 
čustev in  povezovanja 
med ljudm i. Je dar, ki 
osrečuje posameznike, 
družine, skupnosti in  
narode. Moramo ga 
gojiti in  mu dajati 
vedno novega zagona. 
Kot zborovodkinja 

štandreškega otroškega in  
mladinskega zbora je izrazila 
upanje in  željo, da bo znala

V cerkvi sv. Andreja in v Kulturnem centru Lojze Bratuž

Primorska poje je zapela 
v Štandrežu in Gorici

Z lepim  nastopom 
domačega pevskega 
zbora Štandrež se je v 

petek, 14. marca, začela v 
štandreški cerkvi Primorska

zbor se je pod vodstvom 
Davida Bandlja najprej 
predstavil v komorni zasedbi z 
motetom Sicut cervus G. P. da 
Palestrina, nato pa je v poln i

zbori, in  sicer: 
Sontius iz 
Nove Gorice 
pod vodstvom 
Mateja 
Petejana, 
Julius iz Trsta 
pod taktirko 

Walterja Lo Nigra in  ravno 
tako iz Trsta Jacobus Gallus, ki 
ga vodi Matjaž Šček. 
Novogoriški zbor je v svoj 
program uvrstil tud i krstno

poje. Na sporedu je b il 
sakralni program v izvedbi 
sedmih zborov. Štandreški

zasedbi odpel ostali del 
programa. Z dovršeno izvedbo 
so se predstavili trije mešani

izvedbo skladbe Očenaš, dela 
mladega skladatelja Jerneja 
Rustje, ki je b il prisoten na

posredovati te vrednote in  to 
ljubezen m ladim  generacijam. 
Soprireditelj štandreškega 
koncerta je bilo Prosvetno 
društvo Štandrež, ki je v 
splošno zadovoljstvo 
poskrbelo za organizacijske 
zadeve.
Udeležba na zborovskem 
večeru je bila dobra, publika je 
ob nastopu zbora Gallus s 
ploskanjem dosegla, da je zbor 
ob koncu programa dodal še 
eno pesem.
Na cvetno nedeljo, 16. marca, 
pa se je Primorska poje 
preselila v Kulturni center 
Lojze Bratuž v Gorici, kjer sta 
Zveza slovenske katoliške 
prosvete in  MePZ Lojze Bratuž 
organizirala koncert. Na tem 
večeru je izstopala mladostna 
svežina in  odlična izvedba 
treh m ladih zborovskih 
zasedb s Cola, iz Vipave in  
Kopra. Mešani zbor s Cola je 
vodila Martina Peljhan, 
vokalno skupino Grlica iz 
Vipave Andreja Rustja, Ambrož 
Čopi pa Akademski pevski 
zbor Univerze na Primorskem 
iz Kopra. V Kulturnem centru

Lojze Bratuž so nastopili še 
MoPZ Dragotin Kette iz Ilirske 
Bistrice pod vodstvom Mirka 
Slosarja, ŽePZ zbor Prem 
ravno tako iz Ilirske Bistrice 
pod taktirko Irene Rep.
Tržaško pa je zastopal MoPZ 
Valentin Vodnik iz Doline z 
zborovodkinjo Anastasio 
Purič.
Martina Valentinčič je 
napovedovala, Martina Hlede 
pa je imela priložnostni 
nagovor, v katerem je 
izpostavila sporočilnost 
zborovske kulture in  dodatno 
vrednost pevske angažiranosti 
za Slovence v Ita liji. Petje nas 
združuje in  utrjuje našo 
narodno zavest. Je govorica, ki 
je vsem razumljiva.
Na Goriškem bo Primorska 
zapela še v Kulturnem domu v 
Sovodnjah v petek, 11. aprila. 
Na Tržaškem bo koncert v 
športnem centru Zarja v 
Bazovici v soboto, 19. aprila, v 
Benečiji v cerkvi sv. Florijana v 
Zavarhu v nedeljo, 20. aprila. 
Zadnji koncert Primorske poje 
2008 bo v Trenti zadnjo 
nedeljo v aprilu.
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Dileme slovenskih športnih društev

Senčne in sončne plati 
združevanja v našem športu

Avče nad Kanalom

Slovesnost ob stoletnici 
padca meteorita

Povod za nekaj ugotovitev 
naj bodo tokrat obiski pri 
naših športnih klubih (ru

brika Društveni 
kalejdoskop), ki 
jih  ob torkih v 
Športni prilogi 
objavlja Primor
ski dnevnik.
Vsakič je
objavljen daljši 
pogovor z vidnim 
predstavnikom 
enega od društev, 
ki so včlanjena v 
Združenje sloven
skih športnih 
društev v Ita liji 
(ZSŠDI). Poleg 
tem, ki so speci
fične za panoge 
in  okvire, v kate
rih  je posamezen 
klub dejaven, no
vinarko Veroniko 
Sossa oziroma uredništvo, za ka
tero dela, zelo žuli tema sodelo
vanja med društvi in  združevanja 
ekip. Nedvomno (vedno) aktual
na snov, do katere so zelo obču
tljiv i tudi pri samem ZSŠDI in  ki 
jo v svoji oddaji Športel po TV 
Koper-Capodistria redno glasno 
zagovarja voditelj Igor Malalan 
in  kateri rubrika Primorskega 
dnevnika namenja veliko prosto
ra. Zamisliti pa se je vredno nad 
odgovori športnih delavcev, ki so 
nam v šestih mesecih (torej več 
kot dvajset glasov) vendarle dali 
možnost, da izmerimo utrip na 
terenu glede tega vprašanja in  
potegnemo določene zaključke. 
Glavnina se zaveda, da je 
udejanjanje združevanja sil v 
našem športnem gibanju (kot 
najbrž tudi na drugih področjih, 
ki pa bi se jih  ne dotikali, ker pač 
niso naš resor in  jih  menda ne 
poznamo dovolj dobro, da bi so

dili) sila težavno. V glavnem si
cer intervjuvanci načelno podpi
rajo idejo o sodelovanju - s sose

di imajo namreč praviloma do
bre odnose, tako da n i razlogov, 
da bi ga vnaprej zavračali -  ven
dar po tej trditvi začnejo redno 
naštevati ovire, ki onemogočajo 
bolj konkretne vezi. Tu nastopijo 
težave s prevozi in  logistiko, b i
rokracija oziroma nenaklonjeni 
pravilniki posameznih panožnih 
zvez, predvsem pa človeški fak
tor, se pravi kampanilizem. Ta 
termin naj nima nujno negativ
nega prizvoka, saj ga lahko to l
mačimo tudi kot pozitivno nave
zanost na svoje okolje. Marsikdo 
je na primer javno povedal, da je 
pripravljen sodelovati in  vlagati 
v svojo hišo (negativna enačica 
je navadno vrtiček), če se mora 
svoji suverenosti odpovedati v 
prid širšemu projektu, pa ga eno
stavno ne zanima b iti zraven. V 
slogu: zakaj bi moral uk in iti 
svoje, ki deluje tako, kot je treba, 
da bi se podredil nečemu, ki ne

jamči uspešnih rezultatov? 
Košarkarski Jadran v osemdese
tih  letih je namreč predstavljal

tako svetel primer, da so po njem 
sodeč vsi matematično računali 
da združevanje=uspeh. Številni 
neuspeli sodobni primeri (Rast, 
Govolley ipd.) centralizacije sil 
pa so precej načeli to prepričanje. 
Nekaj svežine v tem smislu je ob 
ustanovitvi prineslo društvo 
Pomlad, njen predsednik Robert 
Zuppin pa že po poldrugi sezoni

življenja toži, da se med part
nerji nekaj krha...
Sožitje je namreč lepa stvar, a ni 
ravno lahko. Vsi se zelo težko 
odpovedujejo delčku svojega, 
kar je tudi človeško. Zato iz izčr
pnih pogovorov na tretji strani 
Priloge med drugim najbrž 
izhaja, da združevanje le n i edi
na neizpodbitna resnica, kakrš

no bi marsikdo želel naduto 
predstaviti (celo s posmeho
vanjem drugače mislečim). Od

born ik i pravilno ugo
tavljajo, da je sodelovanje 
pozitivno zaradi racionali
zacije sredstev. Vendar že 
dejstvo, da morajo vsi naj
boljši mladi trenirati in  
igrati skupaj kot selekcija, 
n i samo po sebi umevno. 
Nekateri trenerji se opre
deljujejo za to pot, vendar 
na primer strokovnjaka v 
košarki, Mario Gerjevič in 
Igor Meden, ki sta trenira
la Sežano v prvi ligi, ne mi- 
nibasketa, sploh nista pri
staša združevanja. Trdita 
namreč, da je bolje, da v 
mladinski ekipi izstopata 
dva fanta, ki naj se navaja
ta nositi na svojih ramenih 
glavno odgovornost. Raz
vila se bosta bolje, kot če bi 

trenirala s sebi enakimi in  na tek
mah igrala manj m inut in  z 
manjšim bremenom. Njuna dru
ga ugotovitev pa je ta, da selek
cija odpiše tiste, ki ne kažejo 
takoj določene nadarjenosti in  se 
jih  navadno pahnejo v B ekipe, 
ki so praviloma prepuščene sa
m im  sebi. Debata je odprta.

N ad vasjo Avče v Soški do
lin i je 31. marca 1908 pa
del edini meteorit, ki je 

bil do zdaj najden na ozemlju Slo
venije. Avški železni meteorit teh
ta 1230 gramov. Dolg je približno 
15 centimetrov in  je nepravilne, 
ledvičaste oblike. Hranijo ga na 
Mineraloško-petrografskem od
delku Naravoslovnega muzeja na 
Dunaju, kamor so ga odpeljali že 
takoj po dogodku, ki je pred sto 
leti presenetil, pa tudi prestrašil 
številne prebivalce Soške doline. 
O nenavadnem pokanju in  bren
čanju v zraku je takrat poročalo 
več časopisov, s časom pa je spo
min na nenavaden dogodek

zamrl. Ponovno so ga obudili 
predstavniki Športno kulturno tu
rističnega društva Avče, ki so v 
lanskem letu organizirali tudi izlet 
na Dunaj, kjer si je skupina kraja
nov ogledala meteorit. Mesto pad
ca meteorita v bližini vasi so zaz
namovali s spominskim obe
ležjem, za konec marca pa pri
pravljajo tudi svečano prazno
vanje obletnice, v okviru katere 
bodo odprli razstavo o avškem 
meteoritu in  predstavili osebno 
znamko s priložnostnim peča
tom, razglednico ter dokumentar
ni film. Na slovesnost, ki bo 29. 
marca, ob 14. uri, so povabili vi
soke državnike, predstavnike stro
ke in  vse primorske poslance. Na

glavni slovesnosti bo govoril m i
nister za okolje Janez Podobnik. 
Ker vidijo podjetni domačini v 
zgodbi o edinem meteoritu, ki je 
padel na slovenska tla, tudi mož
nost za turistični razvoj kraja, bo
do vsem zainteresiranim ponudi
li mavčne in  plastične oziroma 
porcelanaste odlitke meteorita v 
naravni velikosti ter priložnostne 
kratke majice z njegovo podobo. 
Domače kulturno športno turi
stično društvo prireja vsako leto 
sredi aprila velik dogodek za mla
de - spust po strmini z gorskimi 
kolesi (dovvnhill). Predsednik dru
štva je Vojko Jakopič, dobro poz
nan v zamejstvu kot odbojkarski

trenerje pa pranečak prestrašene
ga očividca padca meteorita pred 
100 leti. V Avčah obiskovalci 
lahko vidijo eno redkih naravnih 
rastišč sredozemske praproti Vene
rin i laski (Adiantum capillus ve- 
neris L.). Tu je še več znamenitosti, 
vrednih ogleda: italijanski spome
nik padlim iz prve svetovne voj
ne, srednjeveška cerkev sv. Marti
na, romarska cerkev Marije Snež
ne v Nadavčah. Obiskovalci tega 
lepega konca Primorske bodo v i
deli tudi gradnjo "pametne" elek
trarne. Ponoči bodo črpali vodo iz 
Soče v zbiralnik na Kanalskem 
vrhu, podnevi pa bo prosti padec 
vode proizvajal električni tok.

N. N.

HC

HOKEJ IN LINE
Al ligo: Empoli -  Polet Kwins Zadružna kraška banka 
5:1
NOGOMET
Elitna liga: Vesna -  Monfalcone 1:1, Torviscosa -  
Juventina 1:0
Promocijska liga: San Luigi -  Kras Koimpex 2:2
1. amaterska liga: Primorec -  Pieris 1:0, lu rria to  -  
Sovodnje 0:2, San Sergio -  Primorje Interland 3:1
2. amaterska liga: Muglia -  Zarja/Gaja 2:2, Breg -  
Costalunga 0:2
3. amatenka ligo: Malisana -  Mladost 3:2 
KOŠARKA

C liga: Virtus Udine -  Bor Radenska 83:95 
C2 liga: Aviano -  Jadran Mark 57:70 
D ligo: Breg -  Dinamo 92:76, Kontovel/Sokol -  
Athletismo 74:78 
ODBOJKA
Molka C liga: Basiliano -  Sloga Tabor Televita 2:3, 
Vivil -  Soča Zadružna banka Doberdob Sovodnje 3:0, 
VBU -  Val Imsa 3:0
Ženska C ligo: Sloga List -  Martignacco 0:3 
Molka D liga: Magic Udine -  Sloga 0:3, Rigutti -  
Olympia Tmedia 3:0
Ženska D liga: Bor/Breg -  Govolley Kmečka banka 
3:1, Kontovel -  Roveredo 2:3
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Trst /  Fakulteta za arhitekturo

Podelitev diplome 
Josephu Rykwertu

V  četrtek, 28. februarja, je 
tržaška univerza prištela 
novo ugledno osebnost 

k svoji zgodovini. Fakulteta za 
arhitekturo je namreč podelila 
diplom o honoris causa svetov
no znanemu raziskovalcu Jo
sephu Rykwertu, k i je vreden 
občudovanja bodisi zaradi raz
gledanosti kot tudi zaradi ča
stitljive starosti- dvaino
semdesetih let.
Slovesnost se je pričela 
ob 11. u ri v čudo
v it i Auli magni 
glavne stavbe 
na Trgu Evro
pe. Poleg asi
stentov in  štu
dentov se je zbrala 
tudi komisija, k i jo 
sestavlja dvanajst 
profesorjev z rek
torjem  Peronijem na čelu. 
Slednji je v uvodnem nagovo
ru razložil, da se je svet fakulte
te za arhitekturo odločil za to 
priznanje, ker je prepoznal v Jo
sephu Rykwertu "izredno 
znanstveno osebnost". "To je 
znanstvenik na najvišjem n i
voju", je dejal rektor, "saj so 
njegova dela prevedena in  bra
na tud i onkraj meja naše celi
ne. Ob desetletnici ustanovitve 
tržaške fakultete za arhitekturo 
se mu želimo zahvaliti, da je 
postal svetovni posrednik 
svojega znanja". Zatem je pred
sednik fakultete, Giacomo Bor-

ruso, prebral zapisnik z dne 16. 
maja 2007, s katerim je častitlji
vemu Poljaku podelil magistr
sko diplomo. "Gospod Rykwert 
je študiral v Londonu in  kmalu 
začel poučevati, najprej na u n i
verzi v U lmu, nato na Royal 

College o f Art v 
Lon

donu, 
v Cambridgeu, v Phila- 
delphiji. Prejel je številne na
grade in  se izkazal kot odličen 
profesor in  imeniten raziskova
lec. Zasnoval je tudi več teorij o 
zgodovini arhitekture, preuče
val razvoj umetnosti, dinamiko 
in  logiko materialov in  sredstev 
ter dognal, da arhitektura n i 
zgodovina, temveč teče vzpo
redno z njo".

Sledila je pohvala prof. Giovan- 
nija Fraziana, k i je dal pobudo 
za priznanje. "Napisal je knjige, 
vsebin katerih čas n i mogel 
zblediti, posredoval je nove raz
lage, k i niso več podvržene sho
lastičnim metodam, izvedel je 
etnološke in  antropološke štu
dije skozi simboliko arhitektu
re. Njegove razprave se osredo
točajo na fizično prisotnost člo
veka na zemlji. Tako predstavlja 
njegovo najslavnejše delo Ada
mova hiša v nebesih podlago za 
arhitekturo, ker se sprašuje, kaj 
vse pomeni živeti: to je namer
no izkazovanje lastne umetno
sti. Umetnina pa mora it i  onk

raj zunanjega videza v me
taforični sm isel".... "Spisi 
sledijo tako zgodovinarje

v i objektivnosti kakor pisa
teljevim  strastem, zlasti ko 

piše, preteklost lahko samo 
gledamo in  v njej vidimo, ko
likor nam je dano videti".
Po slavnostni podelitvi je častni 
doktor predaval vsem zbranim 

študentom in  profesorjem. 
Tema enourne lectio magi- 
stralis je bila Oko, k i sodi. 
Rykwert je po zahvali začel 
tako: "Umetnina gre ved
no skozi tr i faze: koncept 

ali idejo, izdelek in  učinek. 
Ko predstavimo katerokoli 
delo, b i vsakič hoteli vzbu
d it i čudo oziroma prese

nečenje v gledalcu. In to lahko 
dosežemo z eleganco, naivno
stjo, neumnostjo a li nera
zumljivostjo". Po dokazovanju 
začetne teze in  po navajanju 
najrazličnejših primerov je ce
lotno misel zapečatil s stavkom: 
"Vsak človek je ovoj prese
nečenja".

Marta Lombardi

Neju, ki je ob izpadu električnega 
toka s svojim laježem ne ravno 
posrečeno nadomestil gasilsko si
reno, ki je oznanjala poldan. Kako 
se je končala zgodba Bogdana No
vaka o Martinu Pesjanu, lahko 
brez vsakršne zadrege sklepajo ti
sti bralci, ki poznajo Levstikove
ga silaka Martina Krpana. Kaj pa 
se je zgodilo vlaku, ki n i maral tir
nic, bodo izvedeli iz 2. nadalje
vanja zgodbice Mavrica Miroslava 
Košute. V zajetni februarski šte
vilk i je še pravljica Ob dedkovem 
kaminu, ki pripoveduje o po
menkih utrinkov daleč v vesolju. 
Protagonistka rubrike Prispodobe 
o živalih je mravlja, okrog katere 
se suče kar nekaj rekel. Pravljica o 
zmaju, ki se je napajal v Ljubljani
ci, hrano pa iskal na Rožniku, vo
di bralca naravnost v belo Ljublja
no na ogled njenih znamenitosti. 
V likovni delavnici Jasna Merku' 
nazorno razlaga, kako si iz moke 
pripravimo domače lepilo. Poleg 

omenjenega so tudi do- 
polnjevanka, zabavna 

družabna igra s kockami 
To sem jaz, šegava pe
smica Prirodopis V. T. 
Arharja, s prikupno ilu

stracijo Andreja Vo
dopivca, Kai bo ved
no starejši Berte Go
lob, Galebov kviz, 

Pravljica v križanki in 
dopisi šolarjev OŠ J.

Jurčič iz Devina, ki jih  je glo
boko prevzel obisk Rižarne, in 
OŠ. O. Župančiča Sv. Ivan, ki so 
obiskali Gledališki muzej, pa tudi 
šli na izlet po robu kraške plano
te. Rubrika za starše in  šolnike iz
pod peresa psihologinje Suzane 
Pertot obravnava odnose v druži
ni, kjer je več bratov in  sester.

m

Šesta številka Galeba

Veliko pravljic in 
zgodbic za vse okuse

Mesec februar se je poslo
vil že pred nekaj dnevi, 
a morda imajo zagrize

ni bralci lepe mladinske revije Ga
leb še zmeraj na dosegu roke šesto 
številko, na naslovnici katere je že 
občutiti pomlad, kot jo je s cve
točimi rožicami, metuljčkom, 
ptički, modrim nebom in  vrt
narjem z zalivalnikom ponazoril 
Francesco Negovetti, prvošolec 
COŠ Fran Venturini iz Boljunca. V 
bogati vsebini februarske številke 
je treba najprej zabeležiti zapis 
Klarise M. Jovanovič Slovenski 
kulturni praznik, v katerem sta v 
glavnih obrisih zabeležena 
Prešernov življenjepis in  delo, 
priloženi pa so portreta 
Franceta Prešerna in  
Julije Primic ter foto
grafiji Prešernove do
mačije in  naslovnica 
njegove zbirke Poe
zije. Ljubezen do 
materinega jezika in 
spoštovanje vseh dru
gih veje iz stihov O 
mislih in  besedah 
Zvezdane Majhen, 
ki jo spremlja ilustra
cija Mojce Cerjak. Med pravljični
mi zgodbami, ki jih  gotovo še po
sebno vneto prebirajo tisti šolarji, 
ki bi si radi nabrali čim več točk za 
letošnjo bralno značko, je tudi 
Pustna pravljica Milana Petka; v 
njej nastopajo mama in  hčerka 
Tinka, ki sta se za pust spremeni
li v zlati ribici, ter očka, ki ju je

presenetil kot morski pes z gro
zečimi usti in  ostrimi zobmi. V sk
lop povesti za bralno značko so
dijo tudi Gaja in  dedek Tatjane 
Kokalj, pri kateri se deklica uk
varja z neubogljivimi igračkami, 

Oprosti Lučka, 
nežna zgod

bica o 
Matiji 

in

njegovi najljubši igrački, Patricije 
Peršolja, Palčki in  škrati Štefke 
Kac Marn, ki so v tokratnem na
daljevanju prekršili prepoved 
staršev, naj se ne družijo med se
boj, a pravo prijateljstvo je moč
nejše od vsega. V skupino, oz
načeno z bralno značko, spada še 
zgodba Jožeta Sevljaka o kuži



Izbrala sem si 
zanesljivega 
partneija.
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